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امروز  در »    زندگی زیبا «  بخوانید؛    
چوب حراج  بالای سر پیتزا

گوشه های اصفهان 
 شاعرانه های

 یک نقاش

درخواست جهانگیری 
 از  رسانه های
 منتقد  دولت

خ  رشد اقتصاد كشــور و قد كشیدن نر
آن در شش ماهه نخست سال جاری 
بــه ســوژه داغ و پرحاشــیه رســانه هــا و ســایت های 
خبــری مختلــف تبدیــل شــده اســت. »ورود رشــد 
اقتصادی بــه كانــال 8 درصدی«، »رشــد اقتصادی 
7/4 درصــدی دســتاورد برجــام اســت «، » برجــام، 
 نفــــت و عقــــانیت، ســه عـــــامل رسیــــدن به رشـــــد
7درصدی «، »ركوردزنی بی ســابقه رشــد اقتصادی 
در ایــران«، » رشــد اقتصــادی یــا رشــد خام فروشــی 

خ رشد اقتصادی... نفتی؟«، » چرا نر

ورزشــگاه ابرار هفتــه گذشــته میزبان 
مدیران، پیشکسوتان، كارشناسان، 
مربیــان و اهالی رســانه بود تــا فعالیــت كارگروه های 

تخصصی، دبیر خانه فرهنگ ورزش پهلوانی...
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پاسداشت  مجاهد  انقلابی

همه آمده بودند؛ از مدیران و مسوولان استانی گرفته تا دیگر شهروندان اصفهانی. روز مراسم گرامیداشت رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام برگزار شد
گذشته همه برای شركت در مراسم یاد بود یار دیرین امام)ره( و مقام معظم رهبری در 
 مصای بزرگ امام خمینی حضور پیدا كردند. هر چند اصفهانی ها هفته گذشته در گوشه و كنار  استان

با حضور در مراسم های بزرگداشت، یاد رییس فقید مجمع تشخیص مصلحت...
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سیاست

 مصلحت 
مجمع تشخیص مصلحت

کبر هاشمی رفسنجانی  با درگذشت آیت الله ا
گمانــه زنــی بــر ســر رییــس جدیــد مجمــع 
 تشــخیص مصلحــت نظــام در رســانه هــا بــالا گرفته و 
نام های مختلفی مطرح می شود. به نوشته عصر ایران، 
حســن روحانی  هم به خاطر شــخصیت حقوقی و هم 
کبر ناطق  حقیقی، آیت الله هاشمی شاهرودی، علی ا
کبــر ولایتی مطرح  نوری، غلامعلــی حداد عادل وعلی ا
شده اند و سایت های احمدی نژادی حتی نام او را نیز 
به میــان آورده انــد. البته همــه در حد حــدس و گمان 
است و ممکن است ساعتی پس از انتشار این یادداشت 
چهره ای دیگر مطرح و مثلا حکم به نام آیت الله قربان 
کنون چهار احتمال  علی درّی نجف آبادی صادر شود. ا
متصور اســت: اول اینکه مرحوم هاشــمی رفســنجانی 
استثنا تلقی شــود و ســنت »ریاســت مجمع با ریاست 
جمهوری« احیا شود و مقام معظم رهبری دکتر حسن 
روحانی را به ســبب جایگاه حقوقی - و نه حقیقی- به 
ریاســت مجمع منصوب کند. در این حالت ریاست او 
منوط به ریاست جمهوری است چه در این دوره ختم 
شود و چه در دوره آتی. حالت دوم اینکه وجه بالانسری 
و توازن بخشی هاشمی به عنوان معیار همچنان لحاظ 
شــود. هر چند مانند او دیگر یافت نمی شود و به تعبیر 
محمد قائد برای خود سبک و ژانر خاصی بود، اما کسی 
جای او بنشیند که به آن مشی وفادار و علاقه مند باشد 
و بلافاصلــه یــاد حســن روحانــی بــه عنوان شــخصیت 
غ از ریاســت جمهــوری و نیــز ناطق نوری   حقیقی و فار
می افتیم و انتصاب یکی از این دو به این معنی است که 
درهــای مجمع بــر روی پاشــنه هــای گذشــته خواهد 
چرخید. حالت سوم این است که چهره ای مانند آیت 
الله هاشــمی شــاهرودی بر جای هاشــمی رفسنجانی 
بنشــیند و همان ماموریت اختلاف قــوا را در این قالب 
ادامــه دهد. هــر چند تــا اندازه ای ســنت هاشــمی هم 
کنون در جایگاه مرجعیت نشسته  حفظ می شود اما او ا
و هر چند عضو مجمع و عضو خبرگان است، اما تلفیق 
جایگاه ریاســت مجمع با مرجعیــت تجربه تــازه ای به 
 حســاب خواهــد آمــد. حالــت چهــارم ایــن اســت کــه 
چهره ای صرفا سیاســی و جدای اشخاص پیش گفته 
عهده دار این سمت شــود که به منزله فصل تازه ای در 
تاریخ این نهــاد خواهد بود. جدای ایــن احتمالات اما 
کنون نــگاه ها بــه آیین نامه مجمع اســت کــه آیا تغییر  ا
کرده و غیر رییس جمهوری می تواند رییس مجمع شود 

یا هاشمی رفسنجانی مستثنا بود؟

 استفاده داعش و النصره 
از سلاح های شیمیایی

کید  ســخنگوی وزارت امور خارجه روســیه تا
کــرد: داعــش و جبهــه النصــره، از ســلاح های 
شیمیایی از جمله گاز سارین و خردل در سوریه و عراق 
اســتفاده می کنند. به گزارش خبرگزاری ســوریه، ماریا 
زاخارووا افزود: آنچه به خصوص ما را نگران می کند این 
 اســت کــه تروریســت هــای داعــش و جبهــه النصــره و 
گروه های وابســته به آنان نه فقــط از مواد شــیمیایی و 
ســمی چون کلــر ،بلکــه از گاز های شــیمیایی خــردل و 
ســارین نیز در حملاتشــان اســتفاده می کنند. گفتنی 
است سازمان منع تسلیحات شیمیایی با اشاره به اینکه 
تیم حقیقت یاب این سازمان ،مدارک و شواهدی دال 
بر اســتفاده تروریســت ها از گاز خردل در حملاتشان در 
عراق و سوریه به دست آورده اند و این که داعش فناوری 
و دانــش لازم را در ایــن خصوص دارد و ممکن اســت در 
ساخت سلاح شیمیایی به کار گیرد، اوایل ماه مه درباره 
 اقــدام داعــش بــه ســاخت ســلاح هــای شــیمیایی و 
به کارگیری این نوع ســلاح ها در عراق و ســوریه هشدار 

داده بود.

اداره مجمع توسط رییس جمهور
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
اداره جلســات مجمــع تشــخیص مصلحــت 
نظام در شــرایط فعلــی و با توجــه به درگذشــت آیت الله 
هاشــمی بر عهده روســای قواســت. به گــزارش میزان، 
حجت الاســلام غلامرضا مصباحی  مقدم  افزود: رییس 
قوه قضائیــه، رییس جمهور و رییس مجلــس در غیاب 
رییــس مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام می تواننــد 
مدیریت برگزاری جلسات مجمع تشــخیص را برعهده 
بگیرند. عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام درباره 
اینکه آیا تا زمــان تعیین رییس جدید مجمع جلســات 
این نهاد برگزار نخواهد شد، گفت: تعیین رییس مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظــام برعهــده رهبــری و جــزء 
گر مقام معظم رهبری بخواهند  اختیارات ایشان است و ا
رییس جدید مجمع تشخیص را تعیین کنند قاعدتا باید 
صبر کنیم تا رییس جدید تعیین شود سپس جلسات را 
گر مقام  کیدکرد: اما ا تشکیل دهیم. مصباحی مقدم تا
معظم رهبری بنــا را بر ایــن بگذارنــد که تا انتخــاب دور 
بعدی اعضــای مجمع که اســفند ماه خواهــد بود صبر 
کنند و آن موقع رییس جدید را تعیین  کنند علی القاعده 
گــر جلســه ای باشــد بــا اداره یکــی از روســای قــوا برگزار  ا
می شود. وی درباره اینکه آیا اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تعیین می کنند که کدام یک از روســای 
قوا جلسه مجمع را اداره کنند، گفت: طبیعتا قضیه این 
اســت که در غیــاب رییس مجمع تشــیخص مصلحت 
گر  رییس جمهور در جلســه حضور داشــته باشد  نظام ا
مدیریت جلسه بر عهده وی است در غیر این صورت رییس 

مجلس یا رییس قوه قضائیه جلسه را   اداره می کند. 

کوتاه از                      سیاست تحلیل                       روز

درخواست جهانگیری از  رسانه های منتقد  دولت
ح شد؛ در نخستین جشنواره زن، خانواده و  رسانه مطر

معـاون اول رییـس جمهـور گفـت: هیـچ 
پیـش روی جامعـه  از مسـائل  مسـاله ای 
رسـانه ها  و سـازنده  مثبـت  آفرینـی  نقـش  بـدون 

حل شدنی نیست.
به گزارش خبرگزاری صداوسـیما، اسـحاق جهانگیری 
رسـانه  و  خانـواده  زن،  جشـنواره  نخسـتین  در 
اجتماعـی،  و مشـکلات  افـزود: در همـه مسـائل 
سیاسـی و اقتصـادی زمانـی می تـوان ایـن مسـائل 
را حـل و فصـل کـرد و به راهکار مناسـب رسـید که 
رسـانه هـا نیـز در ایـن زمینـه نقـش آفرین باشـند. 
وی اظهـار داشـت: مسـائل واقعـی بـا تعبیـری که 
در رســـانه هـا از آنهــا وجـود دارد گاهـی متفاوت 
اسـت و فاصلـه دارد بـه همیـن دلیـل توجـه بـه 

نگـرش و افـکار عمومـی اهمیـت فراوانـی دارد. 

 معــاون اول رییــس جمهــور ادامــه داد: نمــی تــوان 
گاهــی تصویــر  واقعیــت و آنچــه در    بــه دلیــل آنکــه 
 رســانه هــا منعکــس مــی شــود بــا هــم تفــاوت دارد از 
رســانه ها گریخت. نمی توان به رســانه ها بدبین بود، 
بلکه باید کوشــید تا تصاویری که رســانه ها از مســائل 
مختلــف جامعــه منعکس مــی کنند بــه واقعیت های 
جامعه نزدیک شــود. نزدیکی دنیای رســانه ای شده 
بــا دنیــای واقعــی وقتی میســر اســت کــه اســاس کار  و 

و راهــی بر خــلاف این نقــش و رســالت برگزیده انــد. دکتر 
جهانگیــری اضافــه کــرد: شــاهد ایــن مدعــا عملکــرد 
برخــی رســانه هــای منتقــد دولت اســت که بــه جای 
نقد ســازنده و نقد عملکردها و سیاســت های دولت، 
 از نوعی عملیات و جنــگ روانی بعضا با ســرمایه های

 عمومی و بیت المال علیه دولت اســتفاده می کنند و 
تلاش می کنند دولت و مجلس برآمــده از رای ملت را 
کارآمد نشــان دهند.  معاون  در ذهن مردم ناتوان و نا
اول رییــس جمهور تصریح کــرد: نقش ملــی و تاریخی 
رســانه ها در چنین شــرایطی مــی توانــد ترغیب عموم 
 بــه فهــم مســائل و مصالــح ملــی و دعــوت جامعــه بــه 
گفت  و گوهای عقلانی به دور از سوء ظن و تنش باشد. 
ما نیازمند آن هستیم که بر ســر مسائل ملی و اساسی 
کشور گفت و گوهای سازنده شــکل بگیرد بدون آنکه 
به یکدیگر سوء ظن داشــته باشــیم و در جامعه تنش 
ایجاد کنیم. وی بــا بیان اینکــه ایران در جهــان امروز 
در منطقه ناامن و پرمخاطره خاورمیانه کشوری آرام، 
کید کرد: دولت عزمی جز  امن و رو به توسعه اســت، تا
کمیت قانون، مبارزه با فســاد و پیشرفت و توسعه  حا
کشور ندارد. دکتر جهانگیری گفت: از همه رسانه های 
مخالف دولت می خواهم که جامعه امن، نظام مقتدر 
گاه و هوشمند را ناامن، ناتوان و  و برخوردار از رهبری آ

آشفته نشان ندهند.

فعالیــت رســانه هــا مبتنــی بــر گفــت و گــو و چرخــش آزاد 
 اطلاعــات باشــد.  وی مهــم تریــن رســالت رســانه هــا را 
زمینه ســازی برای وجود گفت و گو در جامعه و کمک به 
چرخش آزاد اطلاعات ارزیابی کرد و گفت: در این صورت 
است که شاید بتوانیم واقعیت ها و تصاویر منعکس شده 
در رســانه ها را به یکدیگر نزدیک کنیــم.  دکتر جهانگیری 
ادامــه داد: رســانه نباید به ابــزاری برای کتمــان حقیقت 
و اعمــال زور تبدیــل شــود و نبایــدآن را از دسترســی بــه 
حقیقت منع کرد و مســیر فعالیت آن را محدود ســاخت. 

معاون اول رییس جمهور گفت: متاســفانه سیاست زدگی 
و تبدیل رســانه به ابــزاری برای محــدود کــردن جامعه از 
ک درســت و مســلط کــردن افراطی گری و خشــونت  ادرا
بــر رســانه هــا، تضییــع حقــوق اساســی ملــت اســت. وی 
حــق دسترســی آزاد بــه اطلاعــات و حــق مشــارکت آزاد 
در تعییــن سرنوشــت را از حقــوق اساســی ملــت برشــمرد 
و گفــت: متاســفانه برخــی رســانه هــا در ســال های اخیــر 
کمیــت مــردم بــر سرنوشــت  نشــان دادنــد بــه دنبــال حا
خود و روی کار آمدن جریان اعتدال و عقلانیت نیســتند 

تخت روانچی: 

بازگشایی پرونده برجام غیرممکن است
معــاون اروپــا  آمریــکای وزارت امــور خارجــه 
کید بر بدعهدی های پی در پی  کشــورمان با تا
آمریــکا در اجــرای برجــام گفــت: بــه هیــچ وجــه اجــازه 

نخواهیم داد پرونده برجام دوباره باز شود.
 به گزارش خبرگزاری صداوســیما، مجیــد تخت روانچی 
در حاشیه مراسم ختم پدر حمیدرضا آصفی، سخنگوی 
پیشــین وزارت خارجه درباره اظهارات تیلرســون گزینه 
تصــدی وزارت خارجــه آمریکا مبنــی بر ضــرورت بازبینی 
برجــام افزود: بارهــا اعلام کرده ایــم به هیچ وجــه پرونده 
برجام دوباره باز نخواهد شد و اجازه نخواهیم داد چنین 
اتفاقی بیفتــد و این نه تنهــا موضع ما بلکــه موضع همه 

اعضای 1+5 است.
 وی در پاســخ به این پرســش که در نشســت کمیسیون 

مشترک برجام در وین تضمین کتبی 
از آمریکایی ها برای اینکه تمدید آیسا 
بر برجام تاثیرگذار نخواهد بود، گرفته 
شد؟ گفت: جلسه  وین به درخواست 
ایران تشــکیل شــد و شــکایتی کــه ما 
از دولــت آمریــکا در خصــوص تمدیــد 
دلیــل  بــه  داشــتیم  آیســا  قانــون 
کنــون  تا کــه  بــود  بدعهدی هایــی 

 در طــول یــک ســال گذشــته در اجــرای برجــام داشــته
 است.

  وی به بیانیه ای که در پایان این نشست صادر شد اشاره 
کرد و ادامه داد: در این بیانیه بر شکایت ایران و نامه  وزیر 
کید شــد مبنی بــر اینکه برجام  امور خارجه کشــورمان تا

باید به بهترین نحو اجرا شود و در طول 
کید داشــتند  جلســه هم تمام اعضــا تا
که به هیچ وجه نباید اجازه داده شــود 
کــه از وضعیــت ســوء اســتفاده شــود و 
برجام بخواهد در اجرایش با مشکلاتی 

مواجه شود.
معــاون اروپــا و آمریــکای وزارت امــور 
خارجه اظهارداشــت: هیات آمریکایی 
کید کرد و قول داد که )آیســا( هیچ  هم در این نشســت تا
آثار اجرایی نداشته باشد و ما باید در عمل ببینیم که به 

چه صورتی خواهد بود.
 تخــت روانچــی گفــت: در بیانیه ای کــه در پایان جلســه 
صادر شــد مشــخص اســت کــه چــه بحث هایی شــده و 

کید شــده اســت که اجرای برجام بایــد به نحو  در آنجا تا
احســن و کامل و بدون تحفظ و به صورت خیلی شفاف 
اجرا شــود. وی با اشــاره به گذشــت یک ســال از اجرایی 
شــدن برجــام و در میــان گذاشــتن مشــکلات اجــرای 
آن بــا مــردم گفــت: یکــی از مشــکلات، بدعهدی هایــی 
بود کــه آمریکایی هــا داشــتند و در گفت وگوهایــی که در 
ح  جلسات برجام داشــتیم به صراحت این موارد را مطر

 کردیم. 
معــاون وزیــر امــور خارجــه ادامــه داد: در طــول جلســه 
کمیســیون مشــترک در برجام در وین، همه اعضا با نظر 
ما همراهی داشــتند که به هیچ وجه نبایــد اجازه دهیم 
برجــام بــا مشــکلاتی در اجــرا مواجــه شــود و مــورد ســوء 

استفاده قرار گیرد.   

سال یازدهم، شماره 2807 02
پنجشنبه

18  آذر 1395 
سیاست

آگهی مزایده 

آگهی مزایده 

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان

علی اصغر حاج حیدری - شهردار خمینی شهر 

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اصفهان در نظر دارد
 حق بهره برداری تعدادی از غرفه های پایانه های مسافربری کاوه، صفه و  زاینده رود 

گذار نماید.  را  از طریق مزایده به افراد واجد شرایط وا

گهی اقدام نماید.  شهرداری خمینی شهر در نظر دارد نسبت به انجام مزایده با مشخصات زیر از طریق آ

موضوع مزایده: فروش زمین مسکونی

 تذکرات: 
متقاضیان می توانند از تاریخ 95/10/26 تا پایان وقت اداری 95/11/6 جهت دریافت فرم مربوطه 
به امور قراردادهای ســازمان واقع در خیابان کاوه، خیابان شهید عادلپور )گلخانه بهروز(، بعد از 

ک 92 مراجعه و یا با شماره تلفن 34399983 تماس حاصل نمایند.  چهارراه عارف، پلا
کت پیشنهادات به دبیرخانه سازمان تا  پایان وقت اداری 95/11/6             آخرین مهلت تحویل پا

می باشد.
گهی در روزنامه به عهده برنده / برندگان مزایده می باشد.          هزینه چاپ آ

       سازمان در رد یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 

خ 95/11/18     مهلت ارایه پیشنهادهای مزایده: پایان ساعت 14 روز دوشنبه مور
     محل دریافت اسناد: امور قراردادهای شهرداری مرکزی خمینی شهر 

     محل ارایه پیشنهادات: دبیرخانه شهرداری مرکزی خمینی شهر 
خ 95/11/19 گشایی پیشنهادات:  ساعت 11 صبح روز سه شنبه مور      تاریخ باز

     مدت اعتبار پیشنهادها: روز شنبه 95/11/30
     اصــلاح، جایگزینی و پس گرفتن پیشــنهادها نیــز در زمان مهلت و محل تســلیم پیشــنهادها 

انجام نمی شود 

قطعه شماره - ردیف
ک   مبلغ پایه )ریال( آدرسکاربری مساحت  پلا

مترمربع 
 مبلغ 5درصد شرکت 

در مزایده )ریال(

13/000/000117/000/000بلوار پاسداران شرقی تفکیکی شرق ترمینالمسکونی 1313180

آگهی مزایده املاک )نوبت اول(

سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان

 سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان در نظر دارد
ک مشروحه ذیل را  از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.  املا

 لذا از متقاضیان دعوت به عمل می آید جهت کســب اطلاعات بیشتر با شماره 
تلفــن 34456060 و 09134130877 تمــاس حاصــل نماینــد و یا از وب ســایت 
 www.isfahan.ir/khadamatmotori این سازمان به نشانی اینترنتی

بازدید بعمل آورند. 
ک ردیف قیمت پایه )ریال(متراژ )مترمربع(آدرسشرح املا

113/5214/190/000/000چهارباغ بالا نبش کوچه عطاالملکدفتر کار1

236/32/953/750/000خیابان بهارستان غربی روبروی شهرک قدس قطعه 59زمین مسکونی2

2102/730/000/000خیابان بهارستان غربی روبروی شهرک قدس قطعه 63زمین مسکونی3

1852/755/000/000خیابان بهارستان غربی روبروی شهرک قدس قطعه 94زمین مسکونی4

ک 10آپارتمان مسکونی 5 128/925/027/880/000خیابان بزرگمهر کوچه حمزه پلا

50/032/001/200/000خیابان جی خیابان همدانیان دفتر کار6

57/963/767/400/000خیابان طالقانی مجموعه اداری طالقانی دفتر کار7

243/758/531/250/000خیابان شیخ طوسی غربی خیابان شیرازی زمین مسکونی8

آگهی  مزایده عمومی 

محمد امین جمالی  - شهردار  گلپایگان

 شــهرداری گلپایگان در نظر دارد ســرقفلی شــش باب از غرفــه های میدان میــوه و تره بــار خود را 
گذار نماید.  از طریق مزایده به متقاضی واجد شرایط وا

کســب اطلاعــات بیشــتر مــی تواننــد بــه ســایت شــهرداری بــه نشــانی  متقاضیــان جهــت 
 www.golpayegancity.ir یا به مدیریت امور مالی شهرداری گلپایگان مراجعه نمایند. 

    آخرین مهلت تحویل پیشنهادات 1395/11/11 می باشد. 

چاپ اول



03 خبر

 کشف بیش از دو و نیم تن 
چوب قاچاق در اردستان  

سرپرســت اداره منابع طبیعــی و آبخیزداری 
شهرستان اردستان گفت: در دی ماه جاری 
بیــش از دو و نیــم تــن چــوب قاچاق تــاغ در اردســتان 
کشف و ضبط شده است. غلامرضا اللهیاری در گفت و 
گو با ایرنا افزود: مقدار دو هزار و 548 کیلوگرم چوب تاغ 
قاچاق به ارزش حدود 30 میلیون ریال از قاچاقچیان 
چوب در شهرستان اردستان کشف و ضبط شد. وی 
با بیان اینکه کشــف این چــوب ها نشــانگر قطع بیش 
از250 درخت است تصریح کرد: در این ارتباط چهار نفر 
دستگیر شده و همراه با آنان یک دستگاه نیسان، یک 
دســتگاه مزدا و یک دســتگاه وانت پیکان نیــز توقیف 
شده است و پرونده افراد متخلف به دادگستری ارجاع 
داده شــده و خودروهــا توســط مامــوران بــه پارکینگ 
انتقال یافتند. اللهیاری قاچاق چوب و قطع درختان 
را عامل تخریب جنگل های دست کاشت شهرستان 
اعلام و خاطر نشــان کرد: قاچاقچیان برای دسترســی 
کلان اقــدام بــه قطــع درختــان و   بــه درآمدهــای 
ذغال گیری می کنند. سرپرست اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری شهرســتان اردســتان تصریح کرد: حفظ و 
نگهــداری جنگل هــای دســت کاشــت بیابانی جهت 
جلوگیــری از هجــوم شــن هــای روان و حفــظ محیــط 

زیست در منطقه اردستان اهمیت زیادی دارد.

برگزاری آزمون انجمن 
خوشنویسان ایران در نائین

آزمون انجمن خوشنویسان ایران برای اولین 
بار با شرکت بیش از30 نفر در نائین برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نائین، همزمان بــا برگزاری امتحانات سراســری پایان 
دوره ای زمستان 95 انجمن خوشنویسان ایران، برای 
اولین بار این آزمون توسط انجمن خوشنویسان نائین 
در ایــن شــهر برگــزار شــد. ایــن آزمــون توســط انجمن 
خوشنویسان شــعبه نائین در دوره های اعلام شده از 
ســوی ســتاد برگــزاری امتحانــات سراســری انجمــن 
خوشنویســان ایــران برگــزار شــد. آزمــون دوره هــای 
مبتــدی ، تکمیلــی و پیشــرفته تحریــری و آزمــون 
دوره  هــای مقدماتــی، متوســط و کتابت عالــی در دو 
نوبت صبح و عصر روز پنجشــنبه ٢٣ دی مــاه و آزمون 
دوره های نستعلیق عالی، نستعلیق ممتاز، خط دوم 
عالــی و ممتاز و دوره خــوش در روز جمعــه 24 دی ماه 

برگزار شد.

ح عمرانی شهری  اجرای 150 طر
در خمینی شهر

شهردار خمینی شهر گفت: اهالی این خطه 
در طول ســه ســال اخیــر شــاهد اجــرای 150 
ح عمرانی، خدماتی، فرهنگی در شهرشان بودند.  طر
علــی اصغــر حــاج حیــدری اظهــار کــرد: در ایــن دوره                     
ســالها  از  پــس  جدیــد  و  کاره  نیمــه  بلــوار   پنــج 
آزاد ســازی بــه بهــره بــرداری رســید و بلوارهــای 17 
شــهریور،دکتر ابوالبــرکات ، شــهید رجائــی ، شــهید 
صدوقی ، شــمش و عمادســیادت جوی آباد به پایان 
رســید. وی با بیــان اینکــه خمینی شــهر در شــعاع 50 
کیلومتری مرکز اســتان قــرار دارد، گفت :بــه دلیل این 
محدویت قانونی کارخانه های تولیدی اجازه فعالیت 
در خمینــی شــهر را ندارند و این مســاله باعث شــده تا 
سرمایه مالی و فرصت  های اشتغالزایی از خمینی شهر 
بیــرون رود. حــاج حیــدری بــا بیــان اینکــه تمــام حق 
وحقوق قانونی ســرمایه گذاران بومی خمینی شهر در 
قالــب ارزش افــزوده بــه شــهرهای همجــوار تعلــق می 
گیرد، بیان کرد: محدویت  های ایجاد شده باعث شده 
تا میــزان ســرانه هــر شــهروند خمینی شــهری با شــهر 
همجوار فاصله زیادی داشــته باشد . شهردار خمینی 
شهر بابیان اینکه سرانه هر شهروند اصفهانی پنج برابر 
گفــت: ســرانه هــر  شــهروند خمینــی شــهری اســت، 
شهروند شاهین شهری چهار برابر و هر شهروند نجف 
آبادی دوبرابر ماســت، این تفاوت ســرانه به نوعی بی 
عدالتی و تبعیض محسوب می شود . وی با بیان اینکه 
با وجــود محدویت هــای مالــی وقانونی در مدت ســه 
سال گذشته رشد قابل توجه ای در بودجه شهرداری 
کنون  خمینی شــهر را شاهد هســتیم، ادامه داد: هم ا
سرانه هر شهروند خمینی شهری 250 هزار تومان است 
ایــن مبالــغ جوابگــوی رفــع نیــاز و خدمــات این شــهر 

نیست.

رفع تصرف هشت هکتار اراضی 
ملی تیران و کرون 

مدیرمنابع طبیعی شهرستان تیران و کرون از 
رفع تصرف بیش از هشــت هکتــار اراضی ملی 
این شهرستان طی هفته گذشته خبرداد.  مهدی عالی 
پــور در گفت وگــو بــا ایرنا افــزود: ایــن رفع تصــرف در پی 
دریافت گزارش تصرف غیرقانونی در اراضی ملی روستای 
قاســم آبــاد شهرســتان تیــران و کــرون و شــکایت واحد 
حقوقــی اداره منابع طبیعی انجام شــد. وی بیان کرد: 
متهم با تصرف بیش از هشت هکتار از راضی ملی نسبت 
به حفر چاه وغرس نهال به صورت غیر مجاز اقدام کرده 
بود که پس از صــدور رای دادگاه، خلع یــد از اراضی ملی 
انجام شد. مدیرمنابع طبیعی شهرستان تیران و کرون 
افزود: پس از خلق ید متهم نیز به پرداخت جریمه نقدی 
به دلیل تصریف غیرقانونی محکوم شد. وی با اشاره به 
اینکه حفظ اراضی ملــی از مهم ترین برنامــه های اداره 
منابع طبیعی شهرستان است، تصریح کرد: تیم گشت 
زنی منابع طبیعی در سطح شهرستان فعال است و تمام 
تصــرف هــای غیرقانونــی بــا تشــکیل پرونــده در واحــد 

حقوقی مورد رسیدگی قرار می گیرد.

سال دوازدهم، شماره 2837 
یکشنبه

26 دی  13۹5  

پاسداشت  مجاهد  انقلابی
مراسم گرامیداشت رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام برگزار شد

با وجود آنکه مراسم از ساعت 9 صبح آغاز شده بود، اما با 
گذشت ساعتی از شروع مراسم مردم خود را برای حضور 
در ایــن مراســم بــه مصلــی رســاندند. آیــت الله العظمــی 
مظاهری، آیــت الله طباطبایی نــژاد، اســتاندار اصفهان 
ضمــن حضــور در ایــن مراســم از همــه آحــاد مــردم برای 
حضــور در این مراســم دعــوت بــه عمــل آورده بودند. هر 
چند قــرار بود، حجــت الاســلام مجیــد انصــاری، معاون 
حقوقــی رییس جمهــور در ایــن مراســم ســخنرانی کند، 
اما برنامه ســخنرانی وی به دلیــل تاخیر در پــرواز صورت 
نگرفت و حجت الاسلام ســید مجتبی میردامادی، امام 
جمعه موقت اصفهان در مراسم ترحیم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی سخنرانی کرد. امام جمعه موقت اصفهان از 
ثبات قدم آیت الله هاشمی رفسنجانی در مسیر ارزش های 

اسلامی سخن گفت و افزود:  وی در تمام عمرش از هیچ 
چیز نترســید و با قــدرت و شــجاعت در راه انقــلاب تلاش 
کــرد. وی خاطرنشــان کــرد: آیــت الله رفســنجانی رفیقی 
خوب، صمیمی و همدلی متدین برای امام )ره(و رهبری 
بود که همواره در اعصار مختلف بار ســنگین انقلاب را به 
دوش می کشید. امام جمعه موقت اصفهان افزود: رهبر 
معظم انقــلاب اســلامی و آیــت الله هاشــمی رفســنجانی 
دو یاور همیشــگی امــام راحل بودنــد و آیت الله هاشــمی 
رفســنجانی در تمامی مشــکلات یاور امام راحــل بود و در 

امر پیروزی انقلاب از ایشان تبعیت کرد.

   مردانه ادای وظیفه می کرد 
حجــت الاســلام میردامــادی در ادامــه اظهــار داشــت: 

آیــت الله رفســنجانی در مجلــس شــورای اســلامی نیــز 
کشــور رســیدگی   همچــون یــک پهلــوان بــه مشــکلات 
می کرد و در دوران جنگ تحمیلــی نیز به عنوان فرمانده 
کل قوا به طور مردانــه ادای وظیفه می کرد.وی با اشــاره 
بــه تاســیس دانشــگاه آزاد اســلامی در کشــور گفــت: این 
اقــدام از درخشــان ترین فعالیــت های آیت الله هاشــمی 
رفسنجانی بود که باعث شد بسیاری از جوانانی که برای 
ج از کشــور بودند  ادامــه تحصیل مجبــور به رفتن بــه خار
در داخل کشــور بــه تحصیل خــود ادامه دهند.مســوول 
نهــاد نمایندگــی مقــام معظــم رهبــری در دانشــگاه آزاد 
کتشافات و  اسلامی استان افزود: بسیاری از اختراعات، ا
پیشرفت های علمی کشــور از بدنه دانشگاه آزاد اسلامی 
شکل گرفت. امام جمعه موقت اصفهان افزود: با نگاهی 
به زندگی آیت الله هاشمی رفسنجانی باید از خود بپرسیم 
که آیا توانسته ایم وظیفه خود را به درستی انجام دهیم و 
آیا دین انقلاب را امانت کرده ایم. وی همچنین در بخش 
دیگری از ســخنانش گفت: اســلام امانت الهی اســت که 
آســمان ها و زمین نتوانســتند مســوولیت آن را بپذیرند،  
ولی انســان مســوولیت آن را پذیرفت. میردامادی ادامه 
داد: انبیــای الهــی نمونه بــارز امانتداران الهی محســوب 
می شــوند که تطمیع هــا و تهدیــد ها نتوانســت آنهــا را از 

مســیر صحیح خود منحرف کند. امام جمعه موقت 
اصفهان افزود: هنوز برخی فکر می کنند که سیاست 
و اســلام دو مقولــه متفــاوت و جــدا از یکدیگر اســت، 
امــا ایــن گونــه نیســت. میردامــادی یــادآوری کــرد: 
انبیــای الهی بــه خوبــی این موضــوع را نشــان دادند 
که دیانت و سیاســت جدا از یکدیگر نیست و اندیشه 
جدایی دیانت و سیاســت برخلاف قرآن نیز هســت. 
وی با اشــاره به گفته آیــت الله مدرس مبنی بــر اینکه 
سیاســت مــا عیــن دیانــت ماســت و دیانــت مــا عین 
سیاست ماست خاطرنشــان کرد: یک فرد مسلمان 
بایــد سیاســی باشــد و آنانی کــه مــی پندازنــد این دو 
موضوع از یکدیگر مجزاســت باید در ایــن فکر تجدید 
نظر کنند. مسوول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 
در دانشــگاه آزاد اســلامی اصفهان تصریح کــرد: قیام 
حضرت موسی )ع( و حضرت محمد )ص( نیز نشانگر 

پیوستگی دیانت و سیاست است.

   یاوران بزرگ امام
میردامادی با اشاره به انقلاب اسلامی افزود: در عصر ما 
اتفاقی رخ داد که بعد از انقلاب انبیای الهی بی نظیر بود و 
آن همان پیروزی انقلاب اسلامی به رهبری امام خمینی 
)ره( بود. وی با اشــاره بــه برخی ویژگی هــا و صفات امام 
راحل گفت: ایشان با عظمت تر از کوه ها، آسمان و زمین 
 بودند و همچنین شــخصیتی از خود گذشــته به شــمار 
می رفتنــد کــه توانســتند مســوولیت الهــی را بپذیرند و 
انقلاب را به پیروزی برسانند. امام جمعه موقت اصفهان  
با بیان اینکه امام راحل یاوران بزرگی در پیروزی انقلاب 
گــر در کنــار این انســان بزرگ  اســلامی داشــتند، گفت: ا
و آســمانی، یاورانی وجود نداشــتند موفقیت امــام )ره( 
در امر بــه پیــروزی رســاندن انقــلاب کاهش مــی یافت. 
میردامــادی بــه جمعیــت عظیــم میلیونــی در مراســم 
کسپاری آیت الله هاشمی رفسنجانی اشاره  ترحیم و خا
کرد و گفت: مردم، خدمات و جانفشــانی های ایشان را 
می دانستند و به خوبی در آن مراسم باشکوه دین خود 
را به ایشــان ادا کردند و ما نیز باید قدردان و قدرشــناس 
کشــورمان باشــیم. وی بــا بیــان اینکــه حــق مــردم این 
است که به آنها خدمت شــود، خطاب به هیات دولت، 
اســتانداران، مدیــران کل و همه مســوولان گفت: یک 
لحظه بیکار نشســتن و بــه فکر خدمت به مــردم نبودن 
گناهی غیرقابل بخشــش است و رســیدگی به مشکلات 
مــردم از جملــه مشــکلات اقتصــادی بایــد همــواره در 
دستور کار و اقدامات مسوولان باشد. امام جمعه موقت 
اصفهان با اشاره به قدرت و عظمت مردم ایران تصریح 
کرد: مردم ایران نشان دادند که آمریکا هیچ غلطی نمی 
گر غلطی از او سربزند مردم کاخ سفید  تواند بکند و حتی ا

ک تبدیل خواهند کرد./گروه خبر را به تپه ای از خا

همـه آمـده بودنـد؛ از مدیران و مسـوولان اسـتانی گرفته تا دیگر شـهروندان اصفهانی؛ روز گذشـته 
همـه بـرای شـرکت در مراسـم یـاد بـود یـار دیریـن امـام و مقـام معظـم رهبـری در مصلـی بزرگ 
امـام خمینـی حضـور پیـدا کردنـد. هـر چند اصفهانـی ها هفته گذشـته در گوشـه و کنار اسـتان بـا حضور 
در مراسـم هـای بزرگداشـت، یـاد رییـس فقیـد مجمع تشـخیص مصلحت نظـام را گرامـی داشـتند، اما این 
برنامـه هـا از حضـور روز گذشـته مـردم و مسـوولان نکاسـت. همسـنگر و همـگام دوران مبـارزات نهضت 

انقلاب اسلامی روز گذشته میزبانانی از جنس »همه« داشت.  

رییس سازمان انرژی اتمی در اصفهان:
سرافرازی ملت با وجود مشکلات، معجزه الهی است

معاون حقوقی رییس جمهور در شورای اداری استان:
مردم با تنگناهای اقتصادی زیادی مواجه هستند

رییس ســازمان انرژی اتمی گفت: ملــت ایران با 
وجود همه مشــکلات، فشــارها، محدودیت ها، 
جنــگ تحمیلــی و تحریم هــا، روز بــه روز ســرافرازتر و عزیزتر 
می شود و این یکی از معجزات الهی است. به گزارش تسنیم، 
کبر صالحی بعد ازظهر روز گذشــته در مراسم سالگرد  علی ا
شهادت شــهدای هســته ای در سایت غنی ســازی شهید 
احمدی روشــن نطنز با اشــاره بــه عظمت شــهادت اظهار 
داشت: خوشا به حال کسانی که سعید زندگی کرده و سعید 
از دنیا رفتند. وی افزود: در ذهن مــرور می کردم که چرا این 
همه مشــقت و ظلم به ما روا می شــود و مگر مــا چه گناهی 
کرده ایم؛ اما به یاد لبیک خانه خدا افتادم، گناه ما این است 
که به ندا و دعوت الهی لبیک گفتیم، گناه ما این است که با 

انقلاب خود به دنیا فهماندیم که به گونه ای دیگر می توان 
به زندگی نگاه کرد. رییس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 
بعد از اینکه جهان در جهالت عصر نوین فرو رفته بود، ندای 
کبر گفته و  کبر از دل این مردم بلند شد و آنها با دل الله ا الله ا
بر زبان جاری کردند و این حرف تازه ای در جهان بود. وی با 
بیان اینکه اراده الهی بر این اســت که هیــچ قومی متحول 
نمی شود مگر اینکه اراده بر تحول داشته باشد و اراده الهی بر 
این اســت که مزد مفت به کســی ندهد، تصریح کــرد: این 
ملت قیام کرد، شهید داد، ایستاد و امروز بعد از 37 سال پس 
از گذشــت این همــه مشــکلات، فشــارها، محدودیت ها، 
جنــگ تحمیلــی و تحریم هــا، روز بــه روز ســرافرازتر و عزیزتر 

می شود و این یکی از معجزات الهی است.

معاون حقوقی رییس جمهور گفت: انقلاب ما 
که از  کی قــرار گرفته چرا در پیچ تاریخی خطرنا
طرفــی نســل ســوم و چهــارم وقایــع آن را از نزدیــک 
ندیده اند و از طــرف دیگر مردم بــا تنگناهای اقتصادی 

زیادی مواجه هستند. 
به گزارش فــارس، حجت الاســلام مجید انصــاری عصر 
روز گذشــته در جلســه شــورای اداری اســتان اصفهان 
اظهارکــرد: بایــد از همه مــردم ایران بــه خاطــر آنچه که 
طــی چنــد روز گذشــته از مراتــب وفــاداری بــه انقــلاب 
اســلامی و خادم بــزرگ تاریخ ایــران تقدیر و تشــکر کرد. 
گــر نتوانیــم تــا چنــد ســال آینــده  وی اذعــان داشــت: ا
چهره ای آباد از ایران به جهانیان نشان دهیم و به ثبت 

برســانیم، با توجه به پیشــرفت انتقال اطلاعات و عصر 
ارتباطــات، معلــوم نیســت وضعیت مــا به کجا برســد. 
انصاری با اشاره به مشکلاتی که دولت با آن مواجه شده 
اســت، افزود: پرداخت یارانه ها یکی از هزینه ســازترین 
اقدامــات بــرای دولت اســت؛ لازم اســت که مســوولان 
در سراســر کشــور از دســتاوردهای برجــام بــرای مــردم 
خ داد چیزی شــبیه  که آنچه کــه در برجام ر بگویند چرا
معجزه بــود. وی تصریح کرد: ظلمی کــه امروز به دولت 
تدبیر و امید و دکتر روحانی می شــود بی ســابقه اســت، 
بعیــد می دانم غیــر از این دولــت، دولتــی در دنیا وجود 
 داشــته باشــد کــه 100 هــا رســانه از پــول دولــت علیــه او

 تبلیغ کنند.   

اخبار                       شهرستان

 دستگیری هکر  چهار هزار  مودم 
وای فای در اصفهان 

فرمانده انتظامی استان اصفهان از شناسایی 
و دستگیری هکری که اقدام به هک چهار هزار 
مودم وای فای و اینترنت پرسرعت در اصفهان کرده بود 
خبر داد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی پلیس اصفهان، 
سردار عبدالرضا آقاخانی افزود: در پی شکایت تعدادی از 
شهروندان مبنی بر اینکه فردی ناشناس به سامانه مودم 
اینترنــت پرســرعت آنــان نفوذ کــرده اســت، موضــوع در 
دستور کار ویژه کارشناسان پلیس فتای این فرماندهی 
قرار گرفت. وی اظهار کرد: در بررسی های صورت گرفته 
مشخص شد این هکر که تنها 19 سال داشته، توانسته در 
مــدت دو مــاه بــه مــودم وای فــای و ADSL،چهــار هزار 
شــهروند نفــوذ کــرده و به صــورت رایــگان از پهنــای باند 
اینترنت آنــان اســتفاده کنــد. وی بــا بیان اینکــه چنین 
پرونده ای در نوع خود بی نظیر و بی سابقه بوده ، پایین 
آمدن سن هکرها را نگران کننده عنوان کرد و آن را نتیجه 
افزایــش ضریب نفــوذ اینترنــت، توســعه ابزارهــا و دانش 
اســتفاده از فضای مجازی ، وجــود نرم افزارهــای هک و 
نفوذ در سطح بازار و همه گیر شدن گوشی ها و تبلت های 
هوشمند و گسترش این ابزار در بین کودکان و نوجوانان 
دانست. سردار آقاخانی یادآوری کرد: موضوع هک و نفوذ 
به سیستم های رایانه ای و شبکه ای امروزه به عنوان یک 
چالش و مشکل اساسی در فضای مجازی محسوب می 

شود که به شدت کاربران را تهدید می کند.  

 تشدید فرسودگی
 60 مدرسه تخریبی در استان 

مدیــر کل نوســازی مــدارس اســتان اصفهــان 
گفت: اخیرا در شورای آموزش و پرورش استان 
اصفهان گزارشی از »کمیته بررسی مدارس خطرآفرین« و 
آماری ازمــدارس تخریبــی اعلام کــردم مبنی بــر اینکه 60 
مدرسه تخریبی در این استان وجود دارد که فرسودگی آنها 
تشدید یافته و در حال حاضر این مدارس ناامن هستند. 
محمدحسین سجاد در گفت و گو با ایمنا افزود: در بعضی 
از مدارس اصطلاحی با عنوان »مدارس تخریبی« داریم که 
در واقع این مدارس تخریبی در شرایط عادی قابل اعتماد 
هســتند، اما ممکن اســت در هنگام وقــوع زلزله تخریب 
شــوند. وی خاطر نشــان کرد: بــه اتفاقاتی که در اســتان 
اصفهــان افتــاده و باعــث شــده مــدارس تخریبــی رو بــه 
فرسودگی بروند و فرسودگی آنها تشدید شود اشاره کرد و 
افزود: اینها همان مدارس فرســوده قبلی هســتند که به 
دلیــل خشــک شــدن زاینــده رود و پاییــن رفتــن ســطح 
آب  های زیرزمینی، فرســودگی آنها تشــدید یافته و دچار 
ترک خوردگی و نشســت شدید شــده اند و این فرسودگی 
خود را به صورت عوامل ظاهری از جمله ترک خوردگی در 
دیوارها و ســقف ها نشان داده اســت. مدیر کل نوسازی 
مــدارس اســتان ادامــه داد: در ســه منطقــه پیربکــران، 
فلاورجــان و مبارکــه بیشــترین آمــار فرســودگی مــدارس 

تخریبی به نسبت دانش آموزان را داریم.  

برگزاری هزار  و  500 نشست 
کتابخوان در  اصفهان 

سرپرســت اداره کل کتابخانه هــای اصفهــان 
کنون یک هزار و 23 نشست کتابخوان  گفت: تا
در سراسر استان برگزار شده و تا آخر سال به سقف برگزاری 
 یــک هــزار و 500 نشســت کتابخــوان دســت خواهیــم
کویی در گفت وگو با مهر، با بیان اینکه تا   یافت. امیر هلا
آخر آذرماه امســال، یک هزار و 23 نشست کتابخوان در 
سراسر استان اصفهان برگزار شده است، اظهار  داشت: 
مطابق برنامه ریزی های انجام شده تا آخر دی ماه این 
تعداد به یک هزار و 200 نشست خواهد رسید و تا آخر سال 
به سقف برگزاری یک هزار و 500 نشست کتابخوان دست 
خواهیم یافت. سرپرست اداره کل کتابخانه های استان 
اصفهان با اشاره به اینکه این نشست های کتابخوان در 
تمامی 176 کتابخانه نهادی استان اصفهان برگزار شده 
است، بیان داشت: از میان خلاصه کتاب های ارائه شده 
ادبیات با تعداد دو هزار و 482 کتاب و  دین با یک هزار و 
302 و دفاع مقدس با 363 کتاب بیشترین موضوع ارائه 
کتاب را به خود اختصاص داده است و تاریخ، جغرافی، 
روان شناســی، علوم، فلســفه و هنر در رده هــای بعدی 

استقبال مخاطبان برای معرفی کتاب قرار دارند.  

 ۹7 تخت جدید روانپزشکی 
در اصفهان بهره برداری شد

97 تخت جدید روانپزشکی روز شنبه به طور 
همزمــان بــا سراســر کشــور و بــا دســتور وزیــر 
بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی بــه صــورت ویدئو 
کنفرانس در استان اصفهان بهره برداری شد.  به گزارش 
ایرنا، روز گذشته با دستور وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی  یکهزار تخت جدید روانپزشکی در 58 شهرستان 
و 66 بیمارســتان در سراســر کشــور به طور همزمان بهره 
برداری شد . 97 تخت توسعه یافته ویژه بیماران اعصاب 
و روان با هزینه 15 میلیارد ریال در استان اصفهان تجهیز 
شده است. از این تعداد، 40 تخت در بیمارستان فارابی، 
26 تخــت در مرکــز درمانــی شــهید مــدرس، 19 تخــت در 
بیمارستان امیر المومنین)ع( شهرضا و 12 تخت در مرکز 
آموزشــی درمانی نــور و حضــرت علی اصغــر)ع( قــرار دارد. 
تجهیــز و راه اندازی ایــن تخت ها در مســیر اجــرای طرح 
تحــول نظــام ســلامت و نــگاه ویژه بــه بیمــاران مبتــلا به 
بیماری های روانی به عنــوان یکی از محروم ترین اقشــار 
جامعه، انجام شــده اســت. یکی ازمهم ترین ویژگی این 
تخت ها این اســت که در زیر مجموعه بیمارســتان های 
عمومی کشــور ایجاد شــده اند تا ضمن کاهش بار منفی 
کز خاص نگهــداری بیماران مزمن  حضور بیماران در مرا
روان، آنها بتوانند از سایر امکانات مراقبتی سلامت بهره 

کافی را ببرند.   

اخبار                       کوتاه تخصیص 207 میلیارد تومان برای خرید بنای شاخص دوران صنعتی ایران

جزئیات مالی خرید کارخانه ریسباف از سوی وزارت راه
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان اصفهان با اعلام 
کارخانــه »ریســباف«  جزئیــات قــرارداد خریــد 
اصفهان گفــت: کارخانه »ریســباف« بــا مســاحت 69 هزار 
مترمربع که اثری شاخص از معماری دوران صنعتی ایران و 
متعلق به ســال 1312 هجری شمسی اســت، به مبلغ 207 
میلیارد تومان خریداری شــد. به گزارش ایسنا، حجت الله 
غلامی در نشست امضای قرارداد خرید کارخانه »ریسباف« 
اصفهان که در محل وزارت راه و شهرسازی برگزار شد، خرید 
این مجموعه تاریخی را از اقدامات اساسی در اصفهان نام 
برد و گفت: بــا خرید این اثر تاریخــی از تخریب آن جلوگیری 
کرده و به دنبال حفظ آن هستیم. مدیرکل راه و شهرسازی 
اســتان اصفهان دربــاره  جزئیات انتقــال آن بــه وزارت راه و 
شهرســازی، اظهار کــرد: مبلغ قــرارداد طی پنــج مرحله به 

بانک ملــی ایــران پرداخت و ســند این 
ملک اول اسفند ماه 1395 به  وزارت راه 
و شهرســازی تحویــل داده  می شــود. 
مبلغ این قــرارداد از محل مســتغلات، 
دارایی ها و نقدینگــی موجود پرداخت 
می شــود. بر طبق این گــزارش، قرارداد 
خریــد کارخانــه »ریســباف« در محــل 
وزارت راه و شهرســازی مــا  بیــن دکتــر 

محمــد ســعید ایــزدی، معــاون وزیــر راه و شــهر ســازی و 
مدیرعامل شرکت مادر تخصصی عمران و بهسازی شهری 
ایران و دکترمحمدرضا حسین زاده ، مدیرعامل بانک ملی 
ایــران بــه امضا رســید. همچنیــن وزیــر راه و شهرســازی در 
جلســه امضای قرارداد خریــد مجموعه کارخانه ریســباف 

اصفهان، با نقد نگاه پروژه محور و تجاری 
در بارگــذاری بی رویــه شــهرها و فرآینــد 
توسعه شهری، این روند را مانع دستیابی 
به ارتقای کیفیت زندگی مردم دانست و 
اظهار کرد: نتیجه خرید مجموعه تاریخی 
»ریســباف« اصفهــان و حفــظ هویــت 
تاریخــی ایــن کارخانــه، مفهــوم »ایجــاد 
زندگی بهتر برای مردم« را تداعی می کند. 
عباس آخوندی در آغاز سخنانش با تسلیت ارتحال آیت الله 
هاشــمی رفســنجانی گفت: آیت الله هاشــمی رفسنجانی، 
عزتمندانه و سرافرازانه و با مظلومیت ما را ترک کردند. کاش 
همه ما مانند ایشــان به اندازه ســهم خودمان بــرای ایران 
تــلاش کنیم، چرا کــه آنچه کــه در توان داشــت بــرای ایران 

انجام داد. وزیر راه و شــهر ســازی  در ادامــه خرید مجموعه 
تاریخی کارخانه » ریســباف« را بیشــتر از حد یک پروژه و در 
سطح یک انتخاب تاریخی دانست و گفت: در صورت غلبه 
نــگاه اقتصــادی و پروژه محــور بــر انگیزه هایی کــه منجر به 
اتفاقی نظیر کارخانه ریسباف اصفهان می شود، آنگاه باید 
برای این اتفاق، سود و ضرر متصور باشیم، ولی در صورتی 
که نگاه ملی و تاریخی داشــته باشــیم، موضــوع فراتراز یک 
پــروژه خواهــد بــود. وی تصریــح کــرد: بــا خریــد مجموعــه 
ریسباف، به دنبال ساخت یک موزه هنری نیستیم بلکه به 
اصفهان به عنوان کانون تمدن ایران شهری و فرهنگ ایران 
شــهر نــگاه می کنیــم. نتیجــه خریــد مجموعه »ریســباف« 
اصفهان و حفــظ هویــت تاریخی ایــن کارخانه نیــز مفهوم 

»ایجاد زندگی بهتر برای مردم« را تداعی می کند.    



تکمیل آسفالت معابر فرعی 
منطقه 10 

مدیر منطقــه 10 شــهرداری اصفهان گفت: 
 آسفــــالت معــــابر فــــرعی منطقــــه با هــزینه 
10 میلیــارد و 500 میلیــون ریال تکمیل شــده اســت.
عبدالرسول امامی اظهار کرد: آسفالت معابر فرعی به 
 مســاحت 89 هزار مترمربع برای تردد روان شهروندان

با اعتبار 10 میلیارد و 500 میلیون ریال انجام شد.
وی افزود: زیرســازی آســفالت معابر فرعی منطقه به 
مســاحت 34 هزار مترمربع با اعتبار 10 میلیارد و 200 

میلیون ریال به پایان رسید.
مدیر منطقه 10 شــهرداری اصفهان با اشــاره به دیگر 
پروژه هــای منطقه ادامه داد: 10 میلیــارد ریال اعتبار 
برای بازگشایی گلوگاه ها و روان بخشی بافت محلات 

اختصاص داده شده است.
 امامی افزود: تملک و بازگشایی گلوگاه ها و روان بخشی 
کنــون 70درصد پیشــرفت  بافت محــلات منطقــه تا

داشته است.

مناسب سازی ایستگاه های 
اتوبوس منطقه 2

مدیرمنطقــه 2 شــهرداری اصفهــان گفت: 
منــاســب ســـــازی ایستــگاه هــای اتـوبـوس 

منطقه 2 در دست اجراست.
کــرد: بــه منظــور  حســین جعفــری فشــارکی اظهــار 
زیباســازی ســیما و منظر شــهری و دسترســی آسان 
جانبــازان، معلــولان و ســالمندان، مناســب ســازی 
ایســتگاه های اتوبــوس منطقــه در دســتور کار قــرار 
گرفت. وی افزود: این پروژه با اعتبار 500 میلیون ریال 
 تا پایان سال جاری تکمیل می شود.مدیرمنطقه 2
شــهرداری اصفهــان بــا اشــاره بــه دیگــر پــروژه هــای 
منطقه ادامه داد: مناســب ســازی معابــر منطقه نیز 
برای تــردد روان معلولان، جانبازان و ســالمندان در 

دست اجراست.
 جعفری فشارکی اعلام کرد: در این راستا مناسب سازی
معابــر ضلــع غربــی خیابــان خــرم حدفاصــل میدان 
 جمهــــوری اســــلامی تا ســــه راه صمــدیــــه در حــــال 

انجام است.

پیشرفت 80 درصدی آزادسازی 
خیابان سلمان فارسی

مدیر منطقه 4 شــهرداری اصفهــان گفت: 
 بیــــش از 80 درصــــد آزادســــازی خیــابــــان
 ســلمان فارســی به اتمــام رســیده و میــدان پینارت 
بخش های توافقی آن تا 90 درصد پیشــرفت داشته 

است.
  محمــد هویــدا بــا بیــان ایــن مطلــب اظهــار داشــت:
به منظــور ســاماندهی وضعیــت ترافیکــی محدوده 
میدان پینارت ســه پروژه در این محور تعریف شــده 
اســت. وی افزود: ســه پروژه شــامل تعریض خیابان 
 ســلمان فارســی حدفاصــل بیمارســتان چمــران تــا
میدان پینارت، ســاماندهی میدان پینارت و تعریض 
خیابان ارغوانیه حدفاصل تقاطع ارغوانیه تا میدان 

پینارت است.
 مدیر منطقــه 4 شــهرداری اصفهــان در  ادامه تصریح 
 کرد:  200 هزار متــــرمربع از مسیــــر پروژه ادامه خیابان 
ســلمان فارســی پس از بیمارســتان چمران، میدان 
پینارت و  خیابان های روشــن دشت و ارغوانیه نیاز به 
آزادسازی دارد.  هویدا با اشاره به اینکه آزادسازی این 
 پروژه به بیــش از 100 میلیارد تومان اعتبــار نیاز دارد،
 اضافــه کــرد: بیــش از 80 درصــد آزادســازی خیابــان 
ســلمان فارســی به اتمــام رســیده و میــدان پینارت 
بخش های توافقی آن تا 90 درصد پیشــرفت داشته 

است.
 مدیر منطقه 4 شــهرداری اصفهان گفت: این پروژه 
کیدات  مطالبه 40 ساله شهروندان بوده است که با تا
شــهردار و شورای اســلامی شــهر، بر آن شــدیم پروژه 
 را بــا قــوت و جدیــت دنبــال کنیــم و امیدواریــم که تا
پایــان امســال هــم آزادســازی هــای آن تمــام شــود. 
ح  هویدا خاطــرنشان کرد: عملیــات اجرایی این طــر
پس از تکمیل آزادسازی ظرف مدت چهار ماه انجام 

می شود.

 پیشرفت 65 درصدی 
احیای بازار مسعودیه

مدیرمنطقــه 3 شــهرداری اصفهــان گفت: 
احیای بازار مسعودیه در خیابان عبدالرزاق 
کنون 65 درصد پیشــرفت داشــته است.حســین  تا
کارگر اظهار کــرد: در گذشــته به دلیل فرســایش بازار 
مســعودیه در خیابــان عبدالرزاق، تمام ســقف های 
بازار تخریب شده بود، در همین راستا احیای بازار در 

دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: احیای سقف بازار در راسته شمالی- جنوبی 
به مســاحت 180 مترمربع و راسته شرقی- غربی بازار 
به مســاحت 400 مترمربع با پی کنــی و آرماتوربندی 
فنداســیون آن در حال اجراســت که با ســتون فلزی 
و نمــای طــاق و چشــمه آجــری انجــام مــی شــود.
کید بر اینکه  مدیرمنطقه 3 شــهرداری اصفهان بــا تا
کنون 65 درصد پیشــرفت  احیای بازار مســعودیه تا
 داشــته اســت، خاطرنشــان کرد:  این پروژه بــا اعتبار
پنج میلیــارد ریال اجرا می شــود. کارگر بــا بیان اینکه 
احیای بازار مســعودیه به همت ســازمان نوسازی و 
بهســازی انجام می شــود، بیان کرد: پــس از احیای 
سقف بازار، عملیات حفر کانال تاسیسات و سنگ فرش 

بازار انجام می شود.

سال  دوازدهم، شماره 2837 04
یکشنبه

26 دی 13۹5 
شهر

 اجرای سیستم»سرای 8 و ۹ « 
و تحقق شهرسازی الکترونیک

سیســتم ســرای 8 و 9 امسال و ســال آینده در 
مناطــق شــهرداری عملیاتــی مــی شــود  تــا با 
تحقق شهرسازی الکترونیک، نه تنها نیازی به مراجعات 
کمیت  حضوری شهروندان به شهرداری نباشد، بلکه حا
قانــون، شــفافیت و هوشــمندی در مراحــل مختلــف 
محاسبات و صدور پروانه را شاهد باشــیم. تا دهه فجر 
سیســتم یکپارچــه »ســرای 8« ، خدمتــی هوشــمند، 
شفاف و بدون دخالت انسانی به شهروندان اصفهانی 
 ارائــه مــی شــود و ســال آینــده ایــن سیســتم به ســمت 
»ســرای 9« که همان هوشــمند ســازی و جمع سپاری 

است، ارتقا خواهد یافت.
ســال ها امور محاســبات و صــدور پروانه در شــهرداری 
اصفهان به صورت دستی انجام می شد، اما با تلاش های 
 صــورت گرفتــه طی چنــد ســال اخیــر، این محاســبات 
در حال تبدیل شدن به صورت الکترونیکی و هوشمند 
اســت.  از ابتــدای ســال 85 قســمتی از فعالیــت هــای 
محاسباتی به سمت مکانیزه شدن رفت. ابتدای سال 
91 نیز فعالیت هایی برای اینکه کل محاسبات به صورت 
 هوشــمند  انجــام شــود شــروع و در آبــان ماه  ســال 93
ســامانه ســما به صورت رســمی افتتاح شــد تــا مراحل 
صدور پروانــه و پروانــه اصلاحی بــه صورت هوشــمند و 

مکانیزه انجام شود.
با آمدن »سیســتم سرای 8« از ســال 94 و پس از انتقال 
اطلاعات و ضوابط و مصوبات از سامانه سما به سامانه 
محاســباتی ســرای 8، این سیســتم به صــورت پایلوت 
در منطقه 13 شــروع به کار کرد، اطلاعات این سیستم 
 »G.I.S« بر مبنای اطلاعات شهرســازی و نقشــه هــای
بارگذاری شد تا  محاسبات به طور کامل مکانیزه و بدون 

دخالت دست صورت بگیرد.
به گفته مدیر طرح شهرسازی الکترونیک و برون سپاری 
معاونــت شهرســازی و معمــاری شــهرداری اصفهــان، 
شهرســازی الکترونیک»ســرای 8« مشــتمل بــر صدور  
پروانــه ســاختمانی، امــور مهندســان ناظــر، نحــوه 
محاســبات عــوارض بــه صــورت مکانیــزه، کمیســیون 
ک و طرح   مــاده  100، پلیس ســاختمان،  سیســتم امــلا
بــرون ســپاری اســت. مهدویــان یــادآور  مــی شــود کــه 
قرار بــود تــا خردادمــاه ســال  96 تمــام مناطــق 15 گانه 
شهرداری اصفهان به سیســتم شهرسازی الکترونیک 
کیدات شورا و شهرداری مبنی  مجهز شوند، اما بنا به تا
 بــر  الکترونیکــی شــدن خدمــات شهرســازی و درآمــد، 
در حال حاضر با همکاری سازمان فاوا تمامی خدمات 

مربوط به شهروندان مانند 
 شهرنما )تصاویر 360 درجه
ح هـــــای  از مـعـــــابر(، طــــر
 بـــــالادســــــت )کـــاربــــــری، 
گذر بندی و ارتفــاع( ، ثبت 
سهمیـــــه طــــراح و نــاظــر، 
گواهــــی ها و  تصــدیــــق و 
غیــره ( راه انــدازی شــده 
اســت و خدمــات مربــوط 
بــــه شهـــــروندان خــــاص 
)متقاضیان و مالکان اخذ 
پروانه ساختمان، گواهی 
و ...( نیــز  زیر نظــر مدیران 
مناطــق شــهرداری در کل 
شــهر تا پایان سال اجرایی 

خواهد شد.
پروژه سیستم شهرسازی الکترونیک از سال گذشته در 
شــهرداری اصفهان آغــاز  و در حال حاضر ســامانه های 
 عمومی همانند اطلاع رســانی مردمی، شهرنما و ... در
15 منطقــه شــهرداری اصفهــان راه انــدازی شــده 
اســت. این سیســتم مکانیزه در 35 ســامانه مشــتمل 
بر صــدور پروانه ســاختمانی، امــور مهندســان و طراح، 
کم   ناظــر، مجریان ذی صــلاح محاســبات عــوارض و ترا
 بــه صــورت مکانیــزه، کمیســیون مــاده صــد، شــهرنما،  
ک، طرح برون سپاری  پلیس ساختمان، سیستم املا
و... اســـــت و  مـــــــردم در هــــــر ســـــاعــــت از شبــــانــه روز 
 می تواننــد بدون نیــاز به رمــز عبــور  و مراجعه به ســایت
 esup.isfahan.ir  بــه تمامــی طرح های شــهر اصفهان 
اشراف داشــته باشــند. مهدویان خاطرنشــان می کند 
که سیســتم یکپارچــه »ســرای 8« خدمتی هوشــمند، 
شفاف و بدون دخالت انسانی را به شهروندان اصفهانی 
ارائه می کند و مراجعاتی که در شــهرداری اصفهان نیاز 
به حضور مالک دارند،  از این پس به حداقل می رسد و 
پرداخت ها نیز در آینده به صورت آنلاین انجام خواهد 
شد تا برای پرداخت ها دیگر نیازی به مراجعه به بانک 

و شهرداری نباشد. 
از ســویی دیگــر، آنگونه کــه مدیر امــور درآمد شــهرداری 
 اصفهــــان مــــی گوید، سیستـــــم محاسبــاتی ســـرای 8
 تــا دهــه فجــر در مناطــق 15 گانــه شــهرداری اصفهــان 
پیاده سازی می شــود. در این راستا جلسات مقدماتی 
اجرایی سیستم محاسباتی ســرای 8 در مناطق 15گانه 
شــهرداری اصفهــان برگــزار و زیرســاخت های سیســتم 
محاســباتی ســرای 8 برای مناطق در حال آماده سازی 
است. به گفته آخوندی، در حال حاضر  این سیستم در 
مناطق 13 و2،7 شــهرداری اصفهان به صورت پایلوت 
اجرایی شــده اســت. این سیســتم بر مبنــای اطلاعات 
واحدی که در شهرسازی و درآمد وجود دارد، تهیه شده 
که امســال اطلاعات نوسازی و کسب و پیشــه هم به آن 
افزوده می شــود. رییس اداره ممیزی درآمد شــهرداری 
اصفهان نیز معتقد  اســت، ســامانه ســرای 8 شهرداری 
 قابلیت هــای منحصــر بــه فــردی دارد کــه از جملــه آنها
مــی تــوان بــه ایجــاد بانــک اطلاعــات شــهری اصفهان 
اشــاره کرد. زارعی ادامه مــی دهد: این بانــک اطلاعاتی 
 کمک می کند تا محاســبات ملکی در حوزه شهرســازی 
 دقیــق تــر، قانونمنــد تــر و شــفاف تــر انجــام شــود؛ در 
عین حال با اســتفاده از این بانک اطلاعاتی محاسبات 
نیز با ســرعت و دقت بیشــتری صورت می گیرد. در این 
سامانه علاوه بر محاسبات ساختمانی، عوارض نوسازی 
 و کسب و پیشه هم مدنظر قرار گرفته است. امکان صدور 
فیش های عوارض نوســازی و کســب و پیشه به وسیله 
ســامانه ســرای 8  وجود دارد و شــهروندان با استفاده از 
این بانک اطلاعاتی می توانند از همه اطلاعات مربوط به 

ملک شان در هر زمان و مکان بهره ببرند./ گروه شهر  

گزارش                     نشست ح كرد: مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری مطر

اصفهان تنها تولیدكننده كود آلی از پسماندهای شهری در كشور
به گفته مدیرعامل ســازمان مدیریت پســماند 
شــهرداری، اصفهان تنها شــهری است که کل 
پسماند آن به کارخانه تولید کود آلی فرستاده می شود، 
در حالی کــه عمده شــهرهای کشــور، زبالــه ها را بــه طور 

مستقیم دفن می کنند.
 امیرحســین کمیلی با حضــور در پانزدهمین نمایشــگاه 
بین المللــی تکنولوژی و تجهیزات کشــاورزی و باغبانی، 
نهــاده هــا، محصــولات و خدمــات وابســته اظهــار کرد: 
هدف سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان برای 
 حضور در این نمایشگاه، تبیین استفاده از کودهای آلی
کشــاورزان بــه ایــن محصــولات  و تســهیل دسترســی 

 اســت.  به گفته وی، اصفهان تنها شــهری است که کل 
پسماند آن به کارخانه تولید کود آلی فرستاده می شود، 

در حالــی که عمده شــهرهای کشــور، 
زباله هــا را به طــور مســتقیم دفن می 

کنند. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری اصفهان مدعی است، هیچ 
شــرکت دیگــری از زباله مــواد غذایی، 
کود آلی تولیــد نمی کنــد، بلکه ممکن 
اســت آنهــا بــرای تولید کــود به ســراغ 

ضایعات چوب یا باغبانی بروند. 
وی جمــع آوری همــه پســماندهای ســطح شــهر را یکی 
از وظایــف اصلــی ســازمان مدیریت پســماند شــهرداری 
اصفهــان دانســت و گفــت: روزانــه هــزار تــن پســماند در 
اصفهان جمع آوری می شود که  600 تن آن مواد آلی است. 

کمیلــی در ادامــه بــه تشــریح فعالیــت 
کــود آلــی در اصفهــان  کارخانــه تولیــد 
پرداخت و عنوان کــرد: در این کارخانه 
مراحــل پردازشــی مختلفــی بــر روی 
پســماندها انجــام مــی شــود و در ابتدا 
تفکیک مواد آلی صورت گرفته و سپس 
پســماندها را وارد خطــوط تولیــد کــود 

آلی می کنند. 
وی با اشــاره به اینکه کود آلــی حاصل از این پســماندها 
تمامــی شــاخص هــای مرغــوب تریــن کودهــا را دارد که 
داشتن نشان استاندارد ملی گواه این مدعاست، ادامه 
داد: حدود 50درصد پســماند رطوبت اســت کــه به مرور 
تبخیر می شــود و کمتر از 300 تن آن باقی می ماند و پس 

از طی مرحله بلــوغ کود ظرف مدت چهار مــاه به مرحله 
ســرند و دانه بنــدی وارد می شــوند و با جدا ســازی مواد 
زائد در این مرحله بین 150 تا 200 تن کود بســیار مرغوب 
زیر شــش میلی متر تولید می شــود که برای اســتفاده در 
بخــش کشــاورزی و تولیــد محصــولات ســالم و ارگانیک 

مناسب است.  
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان 
ک زمین هــای کشــاورزی نیازمند  خاطرنشــان کرد: خــا
که بر اساس برآوردهای سازمان  این کودها هســتند چرا
جهاد کشــاورزی، زمین های اصفهان از لحاظ مواد آلی 
ضعیف شــده و به همین دلیل لزوم استفاده از کودهای 
آلی بیشتر به منظور تقویت این زمین ها بیشتر احساس 

می شود. 

کارگاه عمرانی به وسعت شهر

منطقه 15؛ پیشتاز  در  پرداخت عوارض نوسازی
كیفیت بالای زندگی شهری؛ بهترین جایزه خوش حسابی

گی  تداوم پذیری، مطلوبیــت و انعطاف پذیری ســه ویژ
درآمد پایداری هستند که توســعه پایدار شهری را محقق 
می کند و مشخص ترین نوع درآمد پایدار، درآمد حاصل از 
عوارض نوســازی، کســب کار و خــودرو اســت،  بنابراین 
 بهتریــن جایزه خوش حســابی برای پرداخــت به موقع

عوارض از سوی شهروندان، کیفیت بالای زندگی شهری 
است ؛ جایزه ای که شهروندان تنها در صورت پرداخت 

به موقع عوارض می توانند دریافت کنند.

    توزیع منظم قبوض نوسازی 
توزیــع نوبــت دوم قبــض هــای عــوارص نوســازی در 
اصفهان 10 روزی می شــود که آغاز شــده است ، اما یکی 
کن در دهمین منطقه اصفهان از اینکه  از شهروندان سا

قبــض نوســازی بــه دســت وی نرســیده گلایــه دارد و از 
مدیریت شهر درخواســت می کند  توزیع قبوض منظم 
شــود تا عوارض نوســازی در نوبــت های  مختلــف  روی 
 هم جمع نشود و پرداخت آن را برای شهروندان دشوار

 نسازد. 

   افزایش مشاركت شــهروندان در پرداخت عوارض 
نوسازی

 شهردار اصفهان  با اشــاره به اینکه با فرآیندهای انجام شده
 در شــهر اصفهــان تمهیــدات تشــویقی و پیــش بینــی 
تخفیف، مشــارکت شــهروندان در پرداخت عــوارض در 
چند مــاه اخیرافزایش  یافته اســت، بر مشــارکت بیشــتر 

کید می کند.  شهروندان در امر مشارکت تا

کید براینکــه  همه عوارض  دکتر مهدی جمالی نــژاد با تا
 پرداخــت شــده از ســوی شــهروندان در شــهر هزینــه 
می شـــود، از شــــهرداری بــه عنـــوان نـهـــــاد مستـقــــل و 
غیردولتی یاد می کند که مدیریت هزینه و درآمد در شهر 

را برعهده دارد. 

    مناطق بر خوردار در پرداخت عوارض، كمتر مشاركت 
دارند

دکتــر جمالــی نــژاد  بــا بیــان اینکــه آمارهــا نشــان مــی دهد 
بیشــترین قبض هــای عــوارض نــو ســازی در منطقــه 15 
کن  اصفهــان پرداخــت شــده اســت، از شــهروندان ســا
در مناطــق بر خــوردار شــهر گلایــه می کنــد  کــه کمتر در 

پرداخت عوارض نو سازی مشارکت می کنند .

    دستیابی به اصفهانی زیبا و سبز
گــر مــی خواهیم  کیــد می کنــد کــه ا شــهردار اصفهــان تا
اصفهان زیباتر شــود، مقصد گردشــگران بیشــتری شود، 
فضای ســبز شــاداب تر و پــروژه هــا ی عمرانی پویــا تری 
داشــته باشــیم ،  بایــد همــه با هــم عــوارض نوســازی را 

پرداخت کنیم.

ک ثبتی     توزیع قبوض براساس پلا
مدیــر امــور درآمــد شــهرداری اصفهــان بــا اشــاره به 
اینکه در سال گذشــته قبض های  عوارض نوسازی 
در شــهر از ســوی شــهرداری هــا ی مناطــق 15  گانه 
توزیــع می شــد، از تــلاش شــهرداری اصفهــان برای 
توزیع منظم این قبض ها در مناطق شــهر اصفهان 
می گوید و اظهار می کند: امسال بر اساس قراردادی 
کــه بــا اداره پســت اصفهــان امضــا شــد، قبض هــای 
ک هــای ثبتــی توزیع شــد و  نوســازی بــر اســاس پــلا
 شهرداری های مناطق 15 گانه بر توزیع آنها نظارت

 داشتند.
نــادر آخونــدی از آغــاز توزیــع نوبــت دوم قبض های 
عوارض نوسازی در مناطق 15 گانه اصفهان خبر  می دهد 
که تا 15 بهمن ماه ادامه دارد و می گوید : قبض های 
عوارض نوســازی نوبت دوم تنها در بخشــی از شــهر 
توزیع شده است و در روزهای آینده در دیگر بخش های 

باقیمانده شهر توزیع می شود.
وی امــکان وجــود درصــدی خطــا در توزیــع قبوض 
نوســازی را رد نمــی کنــد و با اشــاره بــه ممیزی های 
انجام شده و اطلاعات تکمیلی که به سیستم ها وارد 
شــده اســت،اظهار امیدواری می کنــد اختلال های 

موجو د در سیستم توزیع اصلاح شود. 
مدیــر امــور درآمــد شــهرداری اصفهــان بــه راه های 
متعدد دستیابی به قبض های نو سازی در اصفهان 
اشــاره  و اعــلام می کند : شــهروندانی کــه قبض های 
 عــوارض نــو ســازی بــه دســت آنهــا نرســیده اســت،
مــی تواننــد از طریــق مراجعــه به ســایت شــهرداری 
 اصفهــــان و وارد کـــــردن شمـــــاره بلـــــوک، از قبــــض 
صادر شده مطلع شوند و آن را الکترو نیکی پرداخت 
کننــد .  تمــاس بــا ســامانه ارتباطــات مردمــی137 و 
مراجعه به شــهرداری های مناطق 15 گانه راه های 
کــه آخونــدی بــه شــهروندان  دوم و ســومی اســت 
پیشــنهاد می دهد  امــا از آنهــا می خواهــد پرداخت 
الکترونیکی را نســبت به مراجعه به شهرداری های 

مناطق 15 گانه در اولویت قرار دهند.

    شناسایی مناطقی كه شهروندان قبض دریافت 
نکردند

کیــد می کند   مدیر امــور درآمــد شــهرداری اصفهان تا
کــه مناطقــی کــه در آنهــا کــم کاری شــده و قبــوض 
نوســازی بــه دســت شــهروندان نرســیده اســت 
شناســایی می شــوند  تا شــیوه توزیــع در آنها اصلاح 

شود . 

 قبض هـای عـوارض نوسـازی را که امسـال از طریق پسـت درب خانه هایمان دریافت کـرده ایم و 

لیلا
 یزدانی

بایـد پرداخـت کنیـم، همـان سـهم هـر یـک از مـا در زیبایـی و آبادانـی اصفهـان اسـت. بـا 
 پرداخـت عـوارض اسـت کـه در کنـار مدیریـت شـهری قرار می گیریم و در توسـعه  شـهر سـهیم 
مـی شـویم. بیشـترین آمـار پرداخـت قبـوض نوسـازی در میـان مناطـق 15 گانـه اصفهـان بـه 
پانزدهمیـن منطقـه اختصـاص دارد و نشـان دهنده آن اسـت کـه شـهروندان سـاکن در ایـن 

منطقه بیش از دیگر شهروندان در آبادانی اصفهان سهیم شده اند. 

در بازار گیاهان دارویی شهرداری اصفهان صورت می گیرد؛

آموزش رایگان پخت غذاهای سنتی و سالم  
طی چند روز  آینده محقق می شود؛

كلنگ زنی سالن جدید گلستان شهدا 
مدیر عامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل 
شــهری شــهرداری اصفهــان گفــت: همایــش 
آمــوزش رایــگان پخــت غذاهــای ســنتی و ســالم در بــازار 
گیاهان دارویی شهرداری اصفهان برگزار می شود.  اصغر 
کید بر نقش مــادران در ســلامت خانواده  کشــاورزراد با تا
افزود: دانش تغذیه ای مادر، مــی تواند نقش مهمی را در 
شــکل گیری عادات غذایی صحیح و در نتیجه ســلامت 

اعضای خانواده داشته باشد.
وی با اشاره به اهداف برگزاری این دوره آموزشی ادامه داد: 
آموزش و معرفی غذاهای ســالم و ســنتی، احیای دوباره 
غذاهای ســنتی و بومی، جلوگیری از مصرف فست فود و 
غذای آماده، ترویج و تفهیم نقش تغذیه سالم در سلامت 

خانواده و جامعه، اشاعه فرهنگ پخت غذاهای سالم و 
 مفید با استفاده از مواد اولیه سالم و تشویق بانوان خانه دار 
و شــاغل به پخت غذا ســالم از اهداف اصلی برگزاری این 
دوره آموزشــی اســت. کشــاورز راد گفت: دوره آموزشی در 
روزهــای سه شــنبه از ســاعت 9 الــی 11 و جمعه از ســاعت 
10 الــی 12 در محل بــازار گیاهــان دارویی واقــع در میدان 
له، خیابان پروین، جنب آتش نشــانی برگزار می شود.  لا
وی با اشــاره بــه اینکــه اختتامیــه این همایــش همزمان 
با ســیزدهمین جشــنواره گیاهان دارویــی و محصولات 
غذایی سالم برگزار می شــود، اعلام کرد: در روز اختتامیه 
 جشــنواره به نفــرات برتر مســابقه پخــت غذاهای ســالم 

و سنتی جوایز نفیسی اهدا می شود.

بــه زودی کلنــگ احداث ســالن جدید گلســتان 
شــهدا به زمین زده خواهد شــد. مدیر منطقه 6 
شهرداری اصفهان بااعلام این خبر اظهارکرد: احداث سالن 
اجتماعــات و پارکینــگ عمومــی در جنوب غربی گلســتان 
 شهــــدا  یکی از پــــروژه های شــــاخص منطقــــه 6 محســــوب 
می شــود. احداث سالن و پارکینگ عمومی گلستان شهدا 
بــه مســاحت هفــت هــزار مترمربــع و در دو طبقــه احــداث 

خواهد شد.  
منصور نجفی گفت: طبقه همکف پارکینــگ برای برگزاری 
مراســم معنوی در نظر گرفته شــده اســت و با احــداث این 
پارکینگ ترافیک معابر  اطراف گلســتان شــهدا ســاماندهی 
می شــود. احداث ســالنی مناســب بــرای برگزاری مراســم 

متعدد در گلستان شــهدا در 10 سال گذشــته همواره  یکی از 
دغدغه های مدیریت شــهری اصفهان بوده است.  پیش 
 از ایــن، احــداث ســالن گلســتان شــهدا درمحــدوده تکیه

 لسان الارض پیش بینی شده بود، اما با توجه به اعتراض های 
شهروندان، احداث سالن در این تکیه منتفی شد و مجـددا 
تیـم کارشناسی فعالیت خود را  از سر گرفت و فضایی جدید 
برای احداث سالن پیش بینی شد.  در حال حاضر  فضایی 
به وســعت چهارهزار متر در  جنوب شــرقی گلســتان شهدا 
 در نزدیکی پارکینگ کنونی برای ســاخت سالن و پارکینگ 
ح در  مرحله طراحی فاز  2  پیش بینی شده اســت. این طر
گر ایــن فاز تکمیل شــود، اجرای طرح از ســوی  قــرار دارد و ا

سازمان عمران شهرداری اصفهان آغاز خواهد شد.  

 سال آینده 
 این طرح 
 به سیستم
 سرای 9  
که همان 

هوشمند سازی 
و جمع سپاری 
است، ارتقا 
خواهد يافت



رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در جمع 
مدیــران عامــل کارگــزاری های بــازار ســرمایه 
گفت: اقدامات اصلاحی گسترده بازار سرمایه تا پنج ماه 

آینده برنامه ریزی شده است.
بــه گــزارش خبرگــزاری صــدا و ســیما، شــاپور محمــدی 
گفــت : صنعــت کارگــزاری اولیــن گام بــرای ورود بــه بازار 
 سرمایه است و همه افراد فعال در بورس یا در کارگزاری ها 
مشغول به کار هستند یا برای خرید سهام به کارگزاری ها 
مراجعه می کننــد. محمدی با بیــان اینکه این صنعت 
در همه کشورها دارای اهمیت است و یکی از مهم ترین 
ســتون های بازار ســرمایه محســوب مــی شــود، گفت: 
 شــکل گیری بازار ســرمایه بــدون فعالیــت کارگــزاری ها

 قابل تصور نیست.
ســخنگوی ســازمان بورس با اشــاره به جلسات متعدد 
پیشین با فعالان بازار سرمایه و همچنین مدیران عامل 
کارگــزاری ها اظهار داشــت: در نشســت های گذشــته با 
فعالان بازار سرمایه بسیاری از مسائل آنها در حوزه های 
مختلف بازگو و شــنیده شــد و بر اســاس آن رونــد اصلاح 
مشکلات بازار سرمایه در دســتور کار سازمان بورس قرار 
کنون اقدامات زیادی انجام شده است و این  گرفت و تا

راه ادامه خواهد داشت.
رییس ســازمان بورس یکــی از دغدغه های کارگــزاران و 
همه فعالان بازار ســرمایه را رفع اختلال های موجود در 
سامانه معاملات دانست و گفت : در همه دنیا و در همه 
حوزه ها، رویکرد های مبتنی بر فناوری اطلاعات با برخی 
اختلالات عملیاتی مواجه است و در سامانه معاملات ما 
نیز مشکلاتی وجود داشت که روند داد و ستد را با اختلال 
مواجه می کرد. محمدی افزود: یکــی از اولین اقدامات 
انجام شده ســازمان بورس در چند ماه گذشته کاهش 
کثری مشکلات سامانه معاملات بود. به رغم تحریم ها  حدا
و مشکلات ناشی از آن، تلاش و همت متخصصان داخلی 
مانــع از توقف کار بازار ســرمایه بــود، اما به هر حــال ما در 
سامانه معاملات شاهد مشکلاتی بودیم که امروز بخش 
 زیادی از آنهــا برطرف شــد و نیز تلاش گســترده ای برای 
به روز رسانی این سامانه آغاز شده و مشکلات آن در سال 

آینده به حداقل ممکن خواهد رسید.

زمان آزادسازی سهام عدالت 
سال 96

رییس کل سازمان خصوصی سازی گفت: 
زمان آزادسازی ســهام عدالت در سال ۹۶ 
خواهــد بــود و تــا پایان امســال تنهــا صورتحســاب و 
جزئیات مربوط به ســهام در ســامانه ســهام عدالت 
قابل دسترسی است. پوری حسینی در برنامه روی 
خط خبر شــبکه خبر با اشــاره به راه اندازی ســامانه 
ســهام عدالت در جهت اطلاع رســانی بــه دارندگان 
این سهام گفت: این ســامانه در حال حاضر تنها به 
معرفی سهام عدالت می پردازد و در هفته های آینده 
کاربــران مــی توانند بــا اســتفاده از آن ارزش ســهام و 
صورتحســاب خود را نیز مشــاهده کنند.رییس کل 
سازمان خصوصی سازی افزود: هدف از  راه اندازی 
سامانه سهام عدالت، اطلاع رسانی به سهام داران 
در خصوص جزئیات ارزش سهام عدالت و نحوه آزاد 
سازی آن است. وی با اشاره به اینکه در هفته های 
آینده صفحات جدید این سامانه راه اندازی خواهد 
شد گفت: سامانه سهام عدالت در حال حاضر برای 
معرفی به ســهامداران ایجــاد شــده و در هفته های 
آینده صفـــــحات جدید مــــــربوط به ارزش دارایـــی و 
صورتحســاب کاربران در آن قابل دسترسی  خواهد 
بود، بــه عــلاوه اینکه ســهامداران مــی تواننــد مبلغ 
پرداختی خود را در این سامانه مشاهده و در صورت 

تمایل اقدام به پرداخت آن کنند.

 اسامی شرکت های مجاز
برای واردات گوشی اعلام شد

بعــد از اینـــــکه رییـــس ســـــازمان حـــمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد 
که ۲۲ شرکت، مجاز به ثبت سفارش، واردات و ارائه 
خدمات پــس از فــروش گوشــی های شــرکت اپل در 
ایران هستند، سازمان حمایت اسامی شرکت هایی 
کــه دارای مجوز واردات و گارانتی گوشــی های تلفن 
همراه فاقد نمایندگی در ایران هستند را اعلام کرد. 
به گــزارش ایســنا، از میان ۲۳ شــرکت اعلام شــده از 
جانب ســازمان حمایت بــه عنوان شــرکت هایی که 
مجــوز ارائــه خدمــات و فــروش تلفن هــای بــدون 
نمایندگــی در ایــران را دارنــد، نــام  ۲۲ شــرکت بــرای 
واردات تلفن های همراه شــرکت »اپل«، یک شرکت 
برای تلفن های » BLU «،  یک شــرکت برای »لنوو« و 
»موتورولا«  و یک شــرکت نیز برای واردات تلفن های 
همراه شــرکت های »اچ تی ســی« و »بلک بری« دیده 
می شود. بر اساس لیست اعلام شده از سوی سازمان 
حمایت مصــرف کننــدگان و تولیدکنندگان، اســامی 
شــرکت های مجوزدار بــرای واردات تلفن همــراه اپل 
شــامل »ماناتل پــارس«، »مدیا پــردازش«، »ایرانیان 
کسیر تجارت صبا«، »داتیس امرتات«،  قائم همراه«، »ا
»الماس سیستم«، »سیب طلایی هوشمند«، »گروه 
آروند«، »دلتا همراه پردازش شرق«، »دی تل«، »ارکان 
ارتباطــات«، »بین المللــی تجــارت یــاس جهــان«، 
»توســعه ارتباطات با همــا«، »تک تیم فــن«، »فوژان 
ارتبــاط قشــم«، »ویســتا پــخش رایانــه«، »پیشــرو 
الکترونیک فراســو«، »سریر ســرویس«، »تحلیلگران 
هوشــمند امید«، »اپل تکنولوژی« و »آســمان رایانه 
سخت افزار« بوده که شرکت »انفورماتیک گستر« نیز 
عــلاوه بــر محصــولات اپــل، مجــوز واردات و گارانتــی 
گوشی های تلفن BLU را نیز دارد و همچنین »پرشین 
ســلوکام قشــم« در کنــار داشــتن مجــوز بــرای عرضه 
تلفن هــای اپــل می توانــد  تلفن هــای اچ تی ســی و 

بلک بری را نیز عرضه و گارانتی کند.

آمادگی سرمایه گذاری چینی ها 
در  تولید و تجارت گل های زینتی 
با حضور  رییس انجمن دوستی ایران و چین  
و معاون شهردار هزه شاندونگ چین در اتاق 
بازرگانی اصفهان  راه های همکاری مشترک در تولید و 

تجارت گل های زینتی در اصفهان بررسی شد . 
 بــه گــزارش روابــط عمومــی اتــاق بازرگانــی اصفهــان،

قاســم علی جباری، عضو هیات رییســه اتــاق بازرگانی 
 اصفهــان در ایــن دیــدار گفــت: اســتان اصفهــان در

 بخــش هــای صنعتــی ،کشــاورزی و خدماتــی، یکــی از 
اســتان های پیشــرو و اثرگذار ایران اســت که مــی تواند 

روابط نزدیکی با استان شاندونگ چین برقرار کند. 
وی خواســتار برقــراری پــرواز مســتقیم بیــن اســتان  
شــاندونگ چیــن  و اصفهــان شــد و گفت:دسترســی 
آسان  بین دو استان مهم چین و ایران می تواند زمینه 
همــکاری هــای  اقتصــادی در زمینــه هــای مختلــف را 

فراهم سازد.
جباری خواستار حضور سرمایه گذاران چینی در ساخت 
هتل در اصفهان شد وافزود:استان اصفهان به عنوان  
قطب گردشــگری ایــران و جهــان، آینده درخشــانی در 
صنعت گردشگری دارد و در این حوزه مزیت اقتصادی 

ویژه دارد.
رییس کمیسیون حمایت از سرمایه گذاری اتاق بازرگانی 
اصفهــان اضافــه کرد:بخــش معــدن و صنایــع معدنــی 
 از دیگــر فرصت هــای ســرمایه گذاری اســتان اســت که 
می تواند برای ســرمایه گذاران چینی جذابیت داشــته 
باشــد.  ژو جیــن تانــگ، رییــس انجمن دوســتی چین 
و ایــران در این دیدار خواســتار برقــراری روابــط نزدیک 
اقتصــادی و فرهنگی بیــن اصفهان و شــاندونگ چین 
شد و گفت:هر دو استان در کشورهای خود جایگاه ویژه 

اقتصادی و فرهنگی دارند.
ژو جیــن تانــگ، معــاون شــهردار شــهر هــزه اســتان 
گفت:هزه۱۲هــزار   شــاندونگ چیــن در ایــن دیــدار 
کیلومترمربــع مســاحت و ۸٬۲۸۷٬۸۰۰ نفــر جمعیــت 
داشــته و جدای از کشــاورزی در بخش هــای صنعتی و 
معدنی نیز فعالیت های قابل توجهی دارد. وی  افزود: 
منطقه Mdan که در جنوب غربی استان شاندونگ قرار 
گرفته، به منطقه پرورش گل صد تومانی مشــهور  بوده 
ع کاشــت این گل  جاذبه گردشــگری ایجاد کرده  و مزار
است . وی خواستار همکاری با بخش تولید گل و گیاه 
استان اصفهان در تولید مشــترک گل  شد و گفت: هزه 
آماده سرمایه گذاری در تولید و تجارت گل و گیاه استان 

اصفهان است .

مسیرهای پروازی ایرباس 321 
مشخص شد

مدیرعامل ایران ایر از آغــاز پروازهای خارجی 
ایرباس »ای ۳۲۱« از دو ماه آینده خبر داد.

به گــزارش مهــر،  فرهاد پــرورش افــزود: براســاس برنامه 
پــروازی ایــران ایر، قــرار اســت هواپیمــای ایربــاس »ای 
۳۲۱« تــازه خریــداری شــده تــا مدتــی در مســیرهای 
 داخلــی پرواز کنــد و بعد نســبت بــه مقاصد پــروازی آن 
تصمیم گیری شود. وی ادامه داد: این هواپیما، توانایی 
شش ساعت پرواز  بر فراز آسمان را دارد و به همین دلیل 
عــلاوه بــر مســیرهای داخلــی مــی توانــد به مســیرهای 
ج از کشــور و تا اروپا هم پرواز کند. مدیرعامل ایران  خار
ایر اضافه کرد: ظرفیت هواپیمای ایربــاس »ای ۳۲۱«، 
۱۹۴ مســافر اســت و شــرکت هما در نظــر دارد طی یکی، 
دوماه آینده از این هواپیما برای پرواز به مقاصد داخلی 
استفاده کرده و سپس مقاصد منطقه ای و خارجی را در 
برنامه پروازی این هواپیما قــرار دهد. به گفته پرورش، 
همه هواپیماهای ایران ایر می توانند پروازهای داخلی 
و خارجی را در کنار یکدیگر انجام دهند و اینگونه نیست 
که فقــط توانایــی و برنامــه پــرواز داخلــی و یــا خارجی را 
داشته باشند.  وی تــصریـــح کرد: هواپیــمای ایربـــاس 
»ای ۳۲۱« جدیدالورود ایــران ایر هم پس از دو ماه پرواز 
در مسیرهای داخلی، پروازهای خارجی انجام می دهد 
و به تمام مســیرهای خارجی از جمله فرانکفــورت و ... 
پرواز می کند.  مدیرعامل ایران ایر بیان کرد: نخستین 
پرواز هواپیمای ایربــاس »ای ۳۲۱« به مشــهد مقدس 
اســت و مســافران آن هــم خانــواده های معظم شــهدا 

هستند.

یک بشکه نفت روی آب نداریم
مدیرعامل شــرکت پایانه هــای نفتی بــا بیان 
اینکه حتی یک بشکه نفت ذخیره شده روی 
آب در پایانه های نفتی ایران وجود ندارد، گفت:ظرفیت 
 صادرات از پایانه هـــــای نفــــــتی کشور در خلیـــج فارس 
سه برابر شده است. سیدپیروز موسوی در گفت و گو با 
مهر دربــاره ادعای برخــی از رســانه های غربــی مبنی بر 
ذخیره سازی بیش از ۱۳ میلیون بشکه نفت خام ایران 
بر روی آب گفت: در شرایط فعلی ایران حتی یک بشکه 
نفت روی آب در اطراف پایانه های نفتی خود در خلیج 
فارس ندارد.مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی با اعلام 
اینکه شرایط صادرات نفت ایران طبیعی بوده و مشکلی 
برای انتقال و صادرات نفــت از پایانه ها در خلیج فارس 
وجود نــدارد، تصریح کرد: حجــم صادرات نفــت ایران 
مطابق  بــا ســهمیه بندی تعیین شــده در اوپــک ادامه 
 دارد.این مقام مســوول همچنین با اشــاره بــه افزایش 
سه برابری ظرفیت و توان صادرات نفت کشور در پایانه 
نفتی خارگ به عنوان بزرگ ترین ترمینال نفت ایران در 
خلیج فارس، اظهار داشت: با توســعه زیرساخت ها در 
کنون توان پهلودهی  اسکله های پایانه نفتی خارگ هم ا
و جداسازی همزمان ۱۰ فروند کشتی نفتکش  غول پیکر 
وجــود دارد. وی بــا اشــاره بــه آمادگــی پهلودهــی بــه 
کشتی های نفتکش غول پیکر در اسکله های »آذرپاد« و 
کیــد کرد: در طول  »تی« پایانه صادرات نفتی خارگ، تا
چنــد ســال گذشــته بــا اجــرای پروژه هــای بازســازی، 
نوســازی و توســعه زیرســاخت ها تــوان پهلودهــی 
کشتی های نفتکش  در اسکله های پایانه نفتی خارگ از 

سه فروند به ۱۰ فروند افزایش یافته است.

05 سال دوازدهم، شماره 2837 اقتصاد
یکشنبه

26 دی 1395 

با پرداخت تسهیلات اشتغالزایی صورت گرفت؛

ایجاد 5۰ هزار شغل جدید 
بامجوز بانک مرکزی؛

امکان خرید لیزینگی هواپیما درکشور  فراهم  شد
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه 
تا کنون ۱۲ هزار میلیارد ریال تسهیلات برای ایجاد 
اشتغال پرداخت شده اســت، گفت:۱۰هزار میلیارد ریال از 

این تسهیلات در بخش کسب و کار بوده است.
به گزارش ایســنا اصغــر نــورالله زاده دربــاره ارائه تســهیلات 
اشتغال از سوی صندوق گفت: از ابتدای سال ۹5 تا کنون 
۱۲ هزار میلیارد ریال تسهیلات برای ایجاد اشتغال از سوی 
صندوق پرداخت شده که ۱۰ هزار میلیارد ریال آن در بخش 
کســب و کاربــوده اســت. وی با بیــان اینکــه بخشــی از این 
تسهیلات برای تقویت بنگاه ها بوده و بعضا اشتغال جدید 
را همراه نداشــته اســت، گفت: 5۲ هزار فقره تســهیلات در 
حوزه کسب و کار پرداخت کردیم، تعدادی از این ها را برای 

کسب و کارهای  کسب و کار پرداخت کردیم که عمده این ها
جدید بوده است. برخی از این تسهیلات به منظور تقویت و 
پایداری مشاغل بوده است و بیشترین پرداخت تسهیلات 

در طرح های خرد و کوچک و رقم های پایین است.
نورالله زاده درباره تعداد اشتغالزایی گفت: حدود 5۰ هزار نفر 
اشتغال در راستای پرداخت تسهیلات ایجاد شده است و  
۹۴ درصد واحدهایی که تسهیلات دریافت کرده اند، فعال 
هستند. وی با اشاره به ایجاد ۶۰۰ صندوق خرد تامین مالی 
کنــون 5۷۴ صندوق   در مناطق روســتایی کشــور گفت: تا
راه اندازی شده است که تا پایان ســال، بقیه آنها عملیاتی 
می شود. همزمان با تامین مالی، آموزش تسهیل گری برای 

ایجاد اشتغال را پیگیری می کنیم.

بانک مرکزی بــه تازگی امکان لیزینــگ هواپیما را 
برای شرکت لیزینگ اقتصاد نوین وابسته به بانک 
 اقتصــاد نویــن فراهم کــرده اســت. بــه گــزارش ایرنــا، ورود
شرکت های داخلی لیزینگ به صنعت هوایی کشور از آنجا 
اهمیــت مــی یابــد کــه خریــد و تجهیــز نــاوگان هوایــی بــا 
هواپیماهای نو به دلیل نیاز به منابع مالی فراوان همواره با 
چالش تامین منابع روبه رو اســت.چند ماه پیش مقصود 
اسعدی سامانی دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام 
کرد شــورای عالــی هواپیمایــی با هفــت تقاضای تاســیس 
شــرکت هواپیمایــی موافقــت کرد کــه داشــتن پنــج فروند 
 هواپیمــای ملکــی از جمله شــروط فعالیت آنها محســوب 
می شــود.به گفته وی، تاســیس شــرکت های هواپیمایی 

شــرایطی از جمله تامین ۳5 هزار میلیارد ریــال نقدینگی و 
داشتن پنج فروند هواپیمای ملکی دارد. در دوره پسا برجام 
و رفــع محدودیــت های خریــد هواپیمــای نو بــرای ناوگان 
هوایی کشور، انتظار می رود شرکت های هواپیمایی نسبت 
به تجهیز و نوسازی ناوگان خود اقدام کنند که در این زمینه  
شرکت هما با خرید یکصد فروند هواپیما از شرکت ایرباس و 
انعقاد خرید ۸۰ فروند هواپیما از شرکت بوئینگ و ۲۰ فروند 

از شرکت ای تی آر، پیشقدم شده است.
در این پیوند، بانک اقتصاد نوین روز شنبه اعلام کرد اداره 
مجوزهای بانکی بانک مرکزی پنجم دی ماه مجوز فعالیت 
شرکت لیزینگ اقتصاد نوین را برای پنج سال تمدید و مجوز 

لیزینگ هواپیما را برای این شرکت صادر کرده است.

اخبار                             ویژه اخبار                       کوتاه

اعتماد به قد كشيدن اقتصاد
 رشد 7/4 درصدی اقتصاد چگونه محقق شده است؟

توکلی:

خطر نجومی بگیران بیشتر  از  اختلاس گران است
رییس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران خبر داد:

انعقاد  پنج  قرارداد بین  المللی خودرویی  تا پایان  سال
یــک کارشــناس اقتصــادی بــا 
اشــاره به قابل اتکا نبــودن آمار 
تعداد نجومی بگیران، گفت: مدیری که 
امین تلقی می شــود و در توزیع منابع به 
نفع خود برداشت می کند، هر کار دیگری 

نیز از او ممکن است سر بزند.
احمد توکلی در گفت وگو با تسنیم درمورد 
دلیل اهمیت فیش های حقوقی نسبت 

به  اختلاس هــای میلیاردی اظهــار داشــت: مدیرانی که 
امین تلقی می شوند، وقتی خیانت کنند؛  یعنی از موقعیت 
و جایگاه خود سوءاستفاده کرده اند، بنابراین ممکن است 

هر زد و بند دیگری نیز از آنها سر بزند.
وی بــا بیــان اینکــه اهمیــت خیانــت یــک مدیــر بیشــتر از 
اختــلاس و ســوء اســتفاده های مالــی دیگر اســت، گفت:  

مدیری که در توزیع منابع، به نفع خود 
اســتفاده و برداشــت می کنــد،  ممکــن 
است قرارداد هایی که منعقد می کند را با 
ارقام بالا و با توجه به  منافع خود  در نظر 
بگیرد، بنابراین ضرری که از این مدیر به 
بدنه دولت و کشور وارد می شود بیشتر  از 

اختلاس است.
رییس هیات مدیره سازمان مردم نهاد 
کنــش بــه چگونگــی  دیــده بــان عدالــت و شــفافیت در وا
برخورد با نجومی بگیران خاطر نشان کرد:  بر اساس اعلام 
قوه قضائیه تا هفته گذشــته 5۳ نفر احضار شده اند، ولی 
باید برخورد با این افراد با همت بیشــتری بررســی و ســایر 
ارکان نظام و تمــام مدیران بخش عمومی ایــن موضوع را 

پیگیری کنند.

 رییـــــس سازمـــــان گستــرش و
 نوســازی صنایع ایران با اشاره
 به اینکه تا پایان ســال جاری پنج قرارداد 
 در حوزه خــودرو منعقد می شــود، گفت:
نــجـــــات صـــنعــــــت خــــودروســـــازی در 

مشارکت های بــین الـــمللی است.
به گــزارش  تســنیم، منصــور معظمــی با 
اشــاره به اینکه تا پایان ســال جــاری پنج 

قرارداد در حوزه خودرو منعقد می شود، گفت: ثمره برجام 
برای صنعت خــودرو مبارک اســت، به طوری که براســاس 
برداشت سازمانی و شخصی، در مطالعه ای به وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نیز اعلام شد که نجات صنعت خودرو را در 

مشارکت های بین المللی می دانیم.
رییس سازمـــــان گستــــرش و نوسازی صنایع ایران گفت: 

خودروســاز بــودن و خودروســاز شــدن 
 استـــراتـــــژی های مــــتفــــــاوت داخلــی و 
بین المللی خــود را می طلبد. معظمی با 
ابراز اینکه شاه کلید صنعت کشور، بخش 
خودرو و به خصوص موضوع خدمات پس 
از فروش است، متذکر شد:  خدمات پس از 
فروش روی ذهن مردم نسبت به سازنده 
اثر می گذارد و این ذهنیت نمی تواند بدون 
خدمات مناسب تولیدکننده شکل زیبایی به خود بگیرد. 
وی تصریح کرد: تغییر در ســاختار خودروسازی ها نه فقط 
در بخــش مالــی،  بلکــه از  لحــاظ سیاســی و کارگری بســیار 
هزینه زاســت که امیدوارم  نتیجه این رویکردها و تلاش ها 
مانند همکاری با پژو، ســیتروئن، رنــو و فولکــس و ... برای 

صنعت خودروی کشور رقم بخورد.

خ رشد اقتصادی  از یک ســو موافقان از واقعی بودن نر
ســخن می گویند و به زعم آنها این میزان رشد علاوه بر 
درآمدهای حاصل از فروش نفت در تمامی بخش های 
اقتصادی نیــز به وقوع پیوســته اســت و  از ســوی دیگر 
نــگاه برخــی از اقتصاددانان این اســت که رشــد واقعی 
اقتصــادی در صورتــی محقــق مــی شــود کــه وضعیت 
اقتصادی تمامــی بنگاه هــای اقتصادی رشــد کــرده ، 
اشتغالزایی افزایش یابد و ما شاهد سطح رفاه و آسایش 

بیشتر مردم باشیم.

    مردم آثار رشد اقتصادی را احساس می کنند
پس از ســخنان رییــس جمهــوری در ســخنرانی هفته 
وحدت و اعلام رشــد۷/۴ درصدی اقتصــاد ، وزیر امور 
اقتصاد  و دارایی نیــز در این باره اظهار نظــر کرد و گفت 
این میزان  رشد در بخش های مختلف دیده می شود و 
البته مردم نیز به طور حتم آثار این رشد اقتصادی را در 
زندگی خواهند دید. همزمان با اعلام این آمار ، رییس 
کل بانک مرکزی نیز در کانال تلگرامی خود درباره رشد 
اقتصادی کشــور تا پایان شــش ماهه نخست سال ۹5  
نوشت. بر اساس مطالبی که ولی الله سیف منتشر کرد از 
تابستان سال جاری، عملکرد رشد گروه های اقتصادی 
اعم از کشاورزی، صنایع و معادن و خدمات در مقایسه 
با عملکــرد رشــد فصــل اول بهبود یافته اســت. بــا این 
حال تحلیل های اقتصاددانان و کارشناســان مسائل 

اقتصادی از نرخ رشد ۷/۴ اقتصادی متفاوت است. 

    رشد 7 درصدی اقتصاد قابل قبول است
آلبــرت بغزیان، یکــی از اقتصاد دانانی اســت که معتقد 
است»این رشد اقتصادی صحیح و قابل قبول است«. 
آنطور که بغزیان به ایسنا می گوید: رشد اقتصادی اعلام 
شده برای شش ماه نخست ســال جاری با استفاده از 
روش تولیدی محاسبه شده اســت، به این صورت که 
چه میزان تولیــد در بخش صنعــت، کشــاورزی و غیره 
صورت گرفته و کالا تولید شــده اســت، چه میزان کالا 
صــادرات شــده و غیــره و در نتیجه بــه نظر ما این رشــد 
اقتصــادی صحیــح و قابــل وصــول اســت و بــا توجه به 
کاهش رشــد اقتصادی در ســال های قبل، رسیدن به 
این میزان رشد اقتصادی چندان دور از انتظار نیز نبود.

این استاد دانشگاه در پاسخ به این سوال که چرا مردم 
رشد اقتصادی را احساس نمی کنند، توضیح داد: این 
کنون تولیــد و به درآمد تبدیل شــده  و در  میزان کالا تا
انتهای سال خرج   و صرف همین کالاهای تولید شده 
است، بنابراین از نظر بنده از آن زمان به بعد می توانیم 

تاثیر آن را در رفاه خانوار مشاهده کنیم.

    رشد اقتصادی یک متغیر سیاسی است

درمقابــل، محمدقلی یوســفی، اســتاد اقتصاد دانشــگاه 
علامه طباطبایــی از جمله کارشناســان اقتصادی اســت 
خ رشــد اقتصادی را یک  که در گفت و گو با اصفهان زیبا نر
متغیر سیاسی می داند و معتقد است به دلیل مبهم بودن 
 ایــن متغیــر سیاســی از چگونگــی تحقق ایــن میزان رشــد 

گاه شد. نمی توان آ
ایــن کارشــناس مســائل اقتصــادی مــی گوید : اســتنباط 
مردم عادی از این میزان رشد اقتصادی در ظاهر بار ارزشی 
مثبــت دارد و مردم تصور مــی کنند اعلام این میزان رشــد 
اقتصادی به معنای رشد تولید، پیشرفت فناوری ، افزایش 
اشتغالزایی و افزایش رفاه است و  درصورتی که تورم کاهش 
یابد شــاهد کاهش قیمت ها در بــازار خواهیم بــود، اما در 

واقعیت هیچ کدام از این موارد اتفاق نمی افتد.
یوسفی اظهار می کند: رشد اقتصادی یک متغیر سیاسی 
است، بیشــتر به دولتمردان مربوط می شود و از چگونگی 

تحقق  آن  نمی توان مطلع شــد، درواقع رشــد اقتصادی، 
رشــد مصرف و رشــد هزینه هــای دولتــی اســت و ارتباطی 
با بخش صنعت، کشــاورزی ، پیشــرفت فنــاوری،  ارتقای 

کارایی ، بهره وری و رفاه مردم ندارد.
یوســفی تصریح می کند: رشــد اقتصادی، متغیر مبهمی 
خ  اســت و مشــخص نیســـــت چگونــه بــه ایــن میــــزان نــر
 رشــد رسیـــــده ایم، بنابراین نمــــی توان گفت این رشد در 
بخش های کشاورزی، صنعت ، خدمات و فناوری حاصل 

شده است.

    سطح رفاه مردم سنجیده می شود؟
رشــد اقتصادی کشــورها در ســطح بیــن الملل بــه منظور 
بررســی حجم فعالیت های اقتصادی سنجش می شود، 
بنابراین بــرای به دســت آوردن نرخ رشــد اقتصــادی باید 
ســطح بنگاه های اقتصــادی و رفاه مردم را بررســی کنیم. 
استاد اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبایی بیان می کند: 

رشد اقتصادی در نتیجه فعالیت تک تک افراد جامعه 
حاصل می شــود و  درصورتی که تمامی افــراد از لحاظ 
دانش، رفاه و اشتغال پیشــرفت کنند،  می توان گفت 
اقتصاد کشور رشد کرده و در غیر این صورت نمی توان  
ج از جامعه ســنجید و گفــت این یعنی  متغیری را خار

متغیر رشد اقتصادی.
بــه اعتقاد یوســفی ، رشــد اقتصــادی و تــورم، از جمله 
متغیرهایی نیســتند که مردم  بتوانند بــه آنها اعتماد 
کنند و با کاهش یا افزایش آنها امیدی به بهبود وضعیت 
اقتصادی  داشــته باشــند، زیرا این متغیرهــا ربطی به 

فعالیت های مردم جامعه ندارد.
وی بیان می کند: تزریق پول از طریق درآمدهای نفتی 
 و غیر نفتــی به  اقتصاد کشــور منجر به رشــد اقتصادی
می شــــود، اما در مــــقابل  امکــان نــــابودی صنعت، از 
 بین رفتن کـــشاورزی، گســـــترش فقر و بیکاری وجود

 دارد. 
این کارشناس اقتصادی می گوید: نمی توان براساس 
نــرخ رشــد اقتصــادی نتیجــه گیری کــرد کــه وضعیت 
اقتصــادی و رفاه مردم بهبــود پیدا می کنــد، اما مردم 
عــادی و افراد غیــر متخصــص اینگونه تصــور می کنند 
که رشــد بخش تولید به دلیل افزایــش تولید ناخالص 
داخلی اســت، در حالی که این دو موضــوع بی ارتباط 

هستند. 

خ رشد      عوامل دخیل در محاسبه نر
به گفته یوسفی، رشد اقتصادی هر میزانی که افزایش 
 یابد گره از مشــکلات جامعه باز نمی کنــد. وی تصریح 
می کند: مواردی از جملــه اینکه هزینه هــای دولتی را 
چگونه محاسبه کنیم، چه داده هایی داشته باشیم، 
کدام مقطع زمانی را در نظر بگیریم و در ســنجش سبد 
هزینه ها چه کالاهایی را وارد کنیم، محاسبه نرخ رشد 
اقتصاد را متفاوت مــی کند و به همین دلیل اســت که 
اعلام نرخ رشد اقتصادی مرکز  آمار با نرخ رشد  اقتصادی 

بانک مرکزی متفاوت است. 
این کارشناس اقتصادی معتقد است رشد اقتصادی 
کم باشد یا  به این موضوع که دموکراســی در کشــور حا
کشوری غیر دموکراتیک باشد و درواقع به شکل گیری 
و افزایش تعاملات با کشورهای جهان ارتباطی ندارد. 
گــر ورود منابــع خارجــی بــه کشــور  منجر  در ایــن بیــن ا
بــه افزایش صــادرات شــود و بــه میزانــی کــه بتوانیم در 
 سطح بین المللی تنش زدایی کنیم، امنیت لازم برای 
ســرمایه گذاران ایجاد شــود تا نفت را صادر کرده و پول 
را به داخل انتقال دهیم،   می تواند در رشــد اقتصادی 

کشور تاثیرگذار باشد، اما تعیین کننده نیست.

رشـد اقتصاد کشـور و قد کشـیدن نرخ آن در شـش ماهه نخسـت سـال جاری به سـوژه داغ و 

مینا 
ایزدي

پرحاشـیه رسـانه ها و سـایت های خبری مختلف تبدیل شـده اسـت. »ورود رشـد اقتصادی به 
کانـال 8 درصـدی«، »رشـد اقتصـادی 7/4 درصدی دسـتاورد برجام اسـت «، » برجـام، نفت و 
عقلانیـت، سـه عامـل رسـیدن به رشـد 7 درصـدی «، »رکورد زنی بی سـابقه رشـد اقتصـادی در 
ایـران «، » رشـد اقتصـادی یـا رشـد خـام فروشـی نفتـی؟«، » چـرا نـرخ رشـد اقتصـادی 7/4 
درصـدی باورپذیر نیسـت؟« و »ادعای رشـد اقتصادی 7 درصدی از جیب مـردم یا روی کاغذ«؛ 
ایـن هـا تعـدادی از تیترهایی اسـت که پـس از اعلام رشـد 7/4 درصدی اقتصاد کشـور به تدریـج روی خروجی 
سـایت های خبری گوناگون ظاهر شـد و درسـتی و واقعی بودن این میزان رشـد اقتصادی و همچنین چگونگی 

تحقق آن، واكنش های اقتصاددانان و کارشناسان مسائل اقتصادی را برانگیخت.

 اقدامات اصلاحی گسترده 
در راه بورس



سال دوازدهم، شماره 2837 06
یکشنبه
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ورزش

 تراویتسا: فقط یک قسط
از قراردادم را گرفته ام

ســرمربی پیشــین تیــم والیبال شــهرداری 
ارومیه گفت: می خواهیم به ایران برگردیم 
و کارمــان را بــرای رســیدن به هــدف قهرمانــی تمام 
کنیم، ولی پس از بدعهدی هــای فراوان نمی توانیم 

در این کشور حضور داشته باشیم.  
به گزارش »ورزش سه«، لیوبومیر تراویتسا، سرمربی 
صربســتانی - ایتالیایی تیم شــهرداری ارومیه فقط 
یک نیم فصل در لیگ برتر ایران دوام آورد و به خاطر 
 دریافــت نکردن مبلــغ قــراردادش از ایران بــه ایتالیا

 رفت.
 او در نامــه ای کــه در اختیار تســنیم قــرار داد، آورده 
اســت: من با نوشــتن ایــن نامــه می خواهم شــرایط 

واقعی خودمان را توضیح دهم. 
باشــگاه شــهرداری ارومیه در روزهای گذشته برای 
جبران قرارداد پرداخت نشــده مان، تعدادی چک 

بانکی به ما داد.
 تراویتسا ادامه داد: ما قبل از قبول چک ها با سفارت 
 ایتالیــا در ایران تمــاس گرفتیم و از آنها خواســتیم تا 
در مورد صحت و اعتبار چک ها به ما کمک کنند. ما 
همچنین به مقامات سفارت ایتالیا در مورد قرارداد 

و وضعیت مالی بحرانی خود اطلاع رسانی کردیم.
 او گفــت: چند روز بعــد ســفیر ایتالیا به مــا اعلام کرد 
که حســاب های مربــوط به چک هــا،  خالی اســت و 
به ما پیشــنهاد داد که دیگر اینگونه اعتماد نکنیم و 

چک  ها را نیز پس ندهیم. 
ما می خواهیم به ایران برگردیم تا کارمان را برای رسیدن 
به قهرمانی تمــام کنیــم، ولی پــس از بــد عهدی های 
فــراوان و ایــن دروغ بــزرگ اخیــر، نمی توانیــم با این 

شرایط در ایران حضور داشته باشیم.
 ســرمربی پیشــین تیم  ملی صربســتان تصریح کرد: 
والیبــــال ایران در سراســر جهان، اعتبــــار دارد و این 
یکی از مهم ترین دلایل مــا برای آمدن به ایران بود. 
ما به ایران و ایرانی اعتماد داریــم و برای اتمام پروژه 
 قهرمانی خــود در لیگ برتــر، هرکاری می کنیــم. ما از
شــما تقاضا داریم مثــل رییــس فدراســیون والیبال 
ایران و یا هر شــخص محترمی در والیبال به ما برای 

حل این مشکل کمک کنید.
 منتظــر جــواب شــما هســتیم. تراویتســا همچنیــن 
نامه ای را به صورت همزمان روز 5 دی ماه 1395 به 
دپارتمان نقل وانتقالات فدراسیون جهانی والیبال، 
باشــگاه شــهرداری ارومیــه، فدراســیون والیبــال 
ایران، احد یوســفی )مدیرعامل باشــگاه شهرداری 
ارومیــه و امضا کننــده قــرارداد( و همچنیــن محمد 
حضرت پور)شــهردار ارومیــه و دومیــن امضــا کننده 

قرارداد( نوشته  و منتظر تعیین تکلیف است.

 مرد طلایی المپیک 
در جام تختی کشتی می گیرد

مربی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان از حضور 
حسـن یــزدانی در رقــابت های بین المللــی 

جام تختی در مشهد خبر داد.
کبر دودانگه بــا تایید این خبر  به گزارش مهر، علــی ا
گفت: حســن یزدانی به عنوان دارنــده مدال طلای 
المپیــک ۲۰1۶ ریــو در رقابت هــای جــام تختــی در 

ترکیب تیم خراسان رضوی به میدان خواهد رفت.
گفته می شــود حســن یزدانــی بــرای آمادگی بیشــتر 
در یک وزن بالاتــر، یعنی وزن ۸۶ کیلوگــرم و فقط به 

مصاف حریفان خارجی می رود.
سی و هفتمین دوره رقابت های بین المللی کشتی 
جــام تختــی روزهــای 3۰ دی و اول بهمــن مــاه در 
 ســالن شــهید بهشــتی شــهر مشــهد مقــدس برگــزار 

می شود.

کیانوش رستمی  نامزد بهترین 
وزنه بردار سال 2۰16 جهان شد

فدراسیون بین المللی وزنه برداری امسال 
نیز اقدام به انتخاب بهترین ورزشکاران زن 
 و مــرد ایــن رشــته در ســال ۲۰1۶ میــلادی کــرده که
نام کیانوش رستمی نیز در جمع هشــت نامزد  اصلی قرار  

دارد.
به گزارش مهر، فدراســیون بین المللی وزنه برداری 
در رای گیــری ســال جــاری از میــان نفــرات طلایــی 
المپیــک ۲۰1۶ ریو فقط شــش وزنه بــردار را انتخاب 

کرده است.
 بر این اساس، اوسکار فیگوئرا )کلمبیا(، کینگ کوان 
لانگ )چیــن(، روســلان نورالدینــوف )ازبکســتان(، 
نیهــات رحیمــوف )قزاقســتان(، کیانــوش رســتمی 
)ایران( و لاشا تالاخادزه )گرجستان( به عنوان نامزد 

اصلی این رای گیری هستند.
رستمی که علاوه بر مدال طلای رقابت های المپیک 
۲۰1۶ ریــو، دو طــلای رقابت هــای جهانــی را نیــز در 
کارنامه دارد، در سال های ۲۰11 و ۲۰1۴ نیز به عنوان 
نامزد بهترین وزنه بردار سال معرفی شده بود؛ البته 
او این بــار بــا توجــه بــه درخشــش در المپیــک ریو و 
شکستن رکوردهای جهان و المپیک در سال ۲۰1۶ از 
شانس بالاتری برای کسب عنوان بهترین وزنه بردار 

سال برخوردار است.
آخرین ورزشــکار ایرانی که موفق شد در نظرسنجی 
بیــن المللــی عنــوان بهتریــن وزنه بــردار ســال ۲۰1۲ 
جهان را به دســت آورد، بهداد ســلیمی بــود. بهداد 
پس از کسب طلای المپیک ۲۰1۲ در رقابت با »ایلین 
ایلیا« از قزاقستان، توانست جایزه بهترین وزنه بردار 

سال را از آن خود کند.
ســلیمی در ســال ۲۰1۰ نیز جایزه بهترین وزنــه بردار 
ســال جهان را بــه دســت آورد و حالا این شــانس در 
اختیار کیانوش رستمی است تا برای سومین بار طی 
شش ســال اخیر، به عنوان یک ایرانی لقب بهترین 

وزنه بردار سال جهان را کسب کند.

ندا  شهسواری، در  صدر  رنکینگ 
ملی تنیس روی میز  بانوان

با پایان یافتن رقابت های تور ایرانی بانوان ) جام 
 نقــش جهــان ( در اصفهــان ، رنکینــگ ملــی
بانــوان با احتســاب عملکــرد بازیکنــان در این پیکــارها 

منتشر شد.
به  گزارش پایگاه اطلاع رسانی فدراسیون تنیس روی میز ، 
بر همین اساس با توجه به قهرمانی مجدد ندا  شهسواری 
در این مسابقات ، او همچنان رده نخست این رده بندی 

را در اختیار دارد.
مهشید اشتری که موفق شده بود به مرحله نیمه نهایی 
این پیکارها برســد، همچنــان رتبــه دوم رنکینگ ملی 
بانوان را حفظ کرده است، اما صبا صفری در  رقابت های 
تور ایرانی نقش جهان با پیروزی مقابــل رقبای خود به 
فینال راه یافت که با صعودی شــش پله ای رده ســوم را 

به دست آورد.

ک جوکوویچ« به طور  نمادین  »نوا
تنیس با ویلچر  بازی کرد

ک جوکوویــچ، اســطوره تنیس جهــان در  نــوا
اقدامی خیرخواهانه به طــور نمادین، بر روی 

ویلچر  به بازی تنیس پرداخت.
به گزارش ســایت کمیته ملی پارالمپیک، جوکوویچ در 
ک« کــه هــدف آن جمــع  آوری  برنامه »یک شــب با نــوا
کمک برای تحصیل کودکان اســت، به طــور نمادین بر 
روی یک ویلچر نشست و  با »دیلن آلکات« استرالیایی که 
 دو طلای پارالمپیک را در کارنامه دارد، به بازی نمادین 

پرداخت.
ایــن دیــدار نمادیــن باعــث شــور و شــعف حاضــران در 
ورزشگاه شد؛ چون جوکوویچ چندین بار برای ضربه زدن 

از آلکات کمک گرفت.
آلکات پس از این مسابقه، عکسی از خودش و جوکوویچ 
را منتشر کرد و در توضیح آن نوشت که شبی باورنکردنی 
را سپری کرده است. ضمنا از فدراسیون تنیس استرالیا و 

جوکوویچ برای برپایی چنین مراسمی تشکر کرد.
تنیس با ویلچر  یکی از رشته هایی است که در پارالمپیک 
 ســیر حرکتــی ســریعی داشــته و زیــر نظــر فدراســیون

بین المللی تنیس اداره می شود.

آتشفشان خاموش 
ژیمناستیک فعال شد

ژیمناستیک ایران که سال هاســت حال و روز 
خوشی ندارد، با سریالی از استعفاهای دنباله دار 
روبــه رو شــده کــه همچنــان ادامــه دارد. در ایــن میــان 

کنشی نداشته است. کنون وزارت ورزش هم وا تا
به گزارش مهر، شرایط نابســامان در ژیمناستیک دیگر 
به جایی رسیده است که خانواده پرتنش این رشته که 
عموما با اختلافات و چنددستگی طی سالیان طولانی 
فعالیــت مــی کردنــد، حــالا بــرای رهایــی از بلاتکلیفــی 
هم صدا با هم در اعتراض به شرایط موجود از پست خود 

استعفا می کنند.
گرچــه انگشــت اشــاره ایــن افــراد بــه ســوی اســبقیان  ا
سرپرست کنونی فدراســیون اســت، اما این آتشفشان 
خاموشی اســت که پس از ســال ها ســکوت حالا فوران 
کرده و حــال که خــود را در کانــون توجه هیچ مســوول و 
ناظری نمی بینند،  با کنار کشیدن از صحنه می خواهند 

توجه بخرند.
اعتراض مربیان، کارشناسان و پیشکسوتان این رشته 
نه به اشتباهات سرپرست چند ماهه این رشته، بلکه بر 
تداوم حرکت در مسیر غلط چندین ساله این فدراسیون 
دلالت دارد؛ به تبعیض هــا، بی توجهی ها، عدم رعایت 
عدالت و مســاوات در توســعه رشــته های مختلف این 

رشته و باندبازی!
در اینکــه انتخــاب شــیوه بیــان اعتــراض از ســوی ایــن 
خانواده اشــتباه بوده شــکی نیســت، اما بایــد پذیرفت 
اهالی ایــن رشــته از بلاتکلیفــی به ســتوه آمده انــد. آنها 
روبه روی خود سرپرســتی را می بینند که بــرای برگزاری 
انتخابات به فدراسیون آمد، اما با لغو شــبانه آن حالا از 

برنامه ریزی دقیق برای المپیک ۲۰۲۰ می گوید. 
مخالفان از فدراســیون اخــراج می شــوند و برخــی افراد 
منتســب بــه برخــی کاندیداهــا در فدراســیون سِــمت 
می گیرند و همین زنجیره دنباله دار، ترس از یک شرایط 

بدتر  را در دل خانواده این رشته انداخته است.
خبرگزاری مهر کسب اطلاع کرده است که این استعفاها 
همچنان ادامه دارد؛ آنقدر ادامه دارد تا شاید مسوولان 
وزارت ورزش و جوانــان  یــک بــار بــه ایــن موضــوع هــم 
فکر کنند کــه در این رشــته و در این فدراســیون چه می 
گذرد؟ که چرا انتخابات این فدراسیون به بهانه اصلاح 
اساســنامه لغو شــد و چرا سرپرســت کنونی فدراســیون 
به جــای رســالت اصلی خــود که حفــظ آرامش تــا زمان 
برگزاری انتخابات بود در اندیشه برنامه ریزی بلند مدت 

است؟

4۰۰ میلیون نفر، بیننده تکواندو 
در بازی های المپیک ریو

 براســاس آمــار منتشــر شــده ۴۰۰ میلیــون نفر 
بازی هــای تکوانــدو  را در المپیــک ریو تماشــا 

کرده اند.
به گــزارش فــارس، براســاس آمار منتشــر شــده در زمان 
برگزاری بازی های المپیک ریو ۴۰۰ میلیون نفر مسابقات 

تکواندو را از تلویزیون تماشا کرده اند.
 براســاس این آمار، بیــش از 179 ســاعت ایــن بازی ها در
کــه 7۰ ســاعت آن در  17 کشــور بــه نمایــش درآمــده 
کشورهای آســیایی بوده اســت. ۲33.7 میلیون نفر  در 

آسیا بیننده این مسابقات بوده اند.
 ۲۰۲.۴ میلیون نفر هم در چین به اندازه پنج دقیقه این 

بازی ها را دیده اند.

اخبار                       روز ورزش                       روز

حرکت مویرگی ورزش برای نفوذ  به دل شهر
آغاز رسمی فعالیت کارگروه های تخصصی 13 گانه سازمان ورزش شهرداری اصفهان

با مثبت شدن دوپینگ سه وزنه بردار دسته 94 کیلوگرم صورت گرفت؛

اصغر ا براهیمی،  در  یک قدمی مدال المپیک پکن
تور جهانی والیبال ساحلی کیش

دو تیم به مدعیان ایرانی اضافه شد 
فدراسیون جهانی وزنه برداری 
از مثبت شدن تســت نمونه 
یک وزنه بردار روس در المپیک لندن 
خبر داد، اما او اصــلا در المپیک ۲۰1۲ 
حضور نداشته است.به گزارش ایسنا، 
فدراسیون جهانی وزنه برداری خبری 
بر روی ســایت خــود قــرار داد مبنی بر 

کایــف وزنهبــردار روس در  اینکــه تســت دوپینــگ آ
المپیک لندن مثبت شده، اما نکته جالب اینجاست 
که این  وزنه بردار اصلا در المپیک ۲۰1۲ شــرکت نکرده 
کایف در المپیک ۲۰۰۴ آتن مدال نقره گرفت و  است.  آ
در المپیــک ۲۰۰۸ پکــن هم با وجــود اینکه موفق شــد  
مــدال برنــز را به دســت بیــاورد، امــا تســت دوپینگش 

مثبت اعلام شــد. مثبت شدن تست 
دوپینــگ این وزنــه بــردار در المپیک 
۲۰۰۸ نیز پیش از این اعلام شده بود، 
بنابراین مشخص نیست چرا  فدراسیون 
جهانی نام او را در میان دوپینگی های 

المپیک ۲۰1۲ اعلام کرد.
 در المپیــک پکــن تســت دوپینــگ ســه 
وزنــه بــردار در دســته 9۴ کیلوگــرم مثبــت اعلام شــد  و 
اصغر ابراهیمی نماینــده ایران از رده هفتــم به چهارم 

المپیک صعود کرد. 
کایف پــس از کســب عنــوان قهرمانی جهان در ســال  آ
۲۰11 بــه عنــوان بهتریــن وزنــه بــردار ســال نیــز معرفی 

شده بود.

دو تیــم دیگــر از ایــران بــرای 
حضــور در تــور جهانــی کیــش 
ثبــت نــام کردنــد تــا تعــداد نماینــدگان 
کشورمان در تور جهانی والیبال ساحلی 
کیش به پنج تیم برسد.به گزارش مهر، 
دومین دوره تور جهانی والیبال ساحلی 
در ایــران از ۲7 تــا 3۰ بهمــن مــاه ســال 

جاری در جزیره کیش برگزار می شود. ثبت نام تیم ها برای 
شــرکت در این رقابت ها از ۲7 آذرماه آغاز شده و به مدت 
یک ماه ادامه خواهد داشت. سازمان ساحلی فدراسیون 
والیبال دو تیم ایرانی دیگر را برای حضور در این رقابت ها 
ثبت نام کرد تا تعداد تیم های کشورمان به پنج برسد، اما 
ثبت نام آنان به معنی حضور قطعــی این تیم ها نخواهد 

بــود.آرش وکیلــی، عباس پورعســگری، 
رحمان رئوفی، بهمـن سلمی،  آق محمد 
 ســلاق، حــامــد میــرزاعــــلی، ابــراهیــم 
سن سبیلی، شهرام قاسم خواه و بهنام 
تــــوکلی، امیــــر شــوشتــــری زاده اســامی 
 بازیکنــان پنج تیم ایرانی ثبت نام شــده 
 در ایـــن رقابت هاست. ایتــــالیا و اتــریش 
)شــش تیم(، آلمــان، ایــران و آمریــکا )پنــج تیــم(، کانادا، 
سوئیس و فرانســه )چهار تیم(، روسیه و هلند )سه تیم(، 
استرالیا، جمهوری چک، قزاقستان، قطر، ترکیه و  لهستان 
)دو تیم(، بلژیک، انگلیس، اســتونی، مجارستان، ژاپن، 
آفریقای جنوبــی و اوکراین با یــک تیم برای حضــور در تور 

کنون ثبت نام کرده اند. جهانی کیش تا

آمــوزش تندرســتی همگانــی، ترویــج فرهنــگ عمومی 
و تعمیــق برنامه هــای زندگی ســالم در جامعه و توســعه 
رفتارهای کم خطر  از  راهبردهای اصلی و ضروری حوزه 
ورزش در ارتقــای ســلامت اجتماعــی به شــمار می آید و 
از ایــن رو، ســازمان ورزش شــهرداری اصفهان با تشــکیل 
کارگروه هــای تخصصی 13گانــه به منظور تحقق توســعه 
ارتباطــات حــوزه ورزش شــهروندی و جلــب مشــارکت 
فعالانه گروه هــای هدف و لایه هــای مختلف اجتماعی 
برنامه ریزی کرده اســت. در نخســتین نشســت خبری 
مدیرعامــل ســازمان ورزش شــهرداری اصفهــان، طرح 
تشکیل کارگروه های تخصصی مطرح شد. در ادامه نیز 
پنجشنبه هفته گذشته، با شرح فعالیت و  معرفی رییس 
و دبیر هر کدام از کارگروه های تخصصی، فعالیت آنها کلید 
خورد که امروز  در گزارشی به معرفی کارگروه ها و اشاره به 
چند وظیفه مهم آنها که از دســتور العمل تدوین شــده 

سازمان  استخراج شده است، می پردازیم. 
در این مراســم، پس از ســخنرانی مدیرعامل ســازمان، 
کت، علی عرب شریفی، نادر رهنما و اصغر  محمدرضا سا
قلندری به نمایندگی از کارگروه های تعریف شده، به بیان 
نظریات خود پرداختند. قرار است با تشکیل کارگروه ها 
تخصصی طرح ها، برنامه ها و  پیشنهادها در کارگروه های 
مربوط مورد بررســی قرار بگیرد و ســپس صورت جلســه 
توسط دبیر کارگروه برای پیگیری به مدیر عامل سازمان 

ورزش ارسال خواهد شد.

     کارگروه ورزش محلات و اقشار
در این کارگــروه، ارائه راهــکار در خصوص نوع مشــارکت 
شــهروندان در برنامه های ورزش محلات، برنامه ریزی 
 بــرای ایجــاد فرصــت برابــر بــرای همــه اقشــار جامعــه و

نیاز ســنجی نوع فعالیت های ورزشــی در محلات شــهر 
اصفهان مهم ترین اهداف در نظر گرفته شده است.

     کارگروه مسابقات، جشنواره ها و ورزش های 
تفریحی

بــا توجــه بــه رابطــه مســتقیم بیــن مقوله های نشــاط، 
تندرســتی و ســلامتی، در ایــن کارگــروه در خصــوص 
رقابت های ورزشــی مورد نیــاز شــهروندان برنامه ریزی 
و سیاســت گذاری می شــود؛ همچنین اعضــا کارگروه به 
بررســی و نیــاز ســنجی بــرای نحــوه اجــرای همایش ها، 
جشن ها و جشنواره ها در محلات مختلف شهر اصفهان 
مرتبط با اهــداف ســازمان و ارائه پیشــنهاد همــکاری و 
ایجاد تفاهم نامه با سایر نهادها و سازمان ها برای اجرای 

فعالیت های مشارکتی می پردازند.

     کارگروه رسانه
در کارگــروه رســانه، برنامــه ریــزی تمامی امــور تبلیغاتی 
توســعه دانش ورزشــی و ارائه راهکارهای عملیاتی برای 

اثربخــش کــردن تبلیغــات و نــوآوری، خلاقیــت و طراحــی 
فعالیت های جدید در قلمرو وظایف حوزه روابط عمومی، 
اطلاع رسانی، تشریفات و ســمعی بصری اهم اولویت های 

تعیین شده قلمداد می شود.

     کارگروه اقتصادی و بین الملل
ایجاد دبیرخانه ورزش خواهرخوانده های شهر اصفهان یکی 
از اهدافی است که سازمان ورزش شهرداری اصفهان دنبال 
می کند و اعضای این کارگروه جوانب مختلف این تصمیم را 
بررسی می کند، ضمن اینکه بررسی تجارب کشورهای موفق 
در حوزه ورزش همگانی و تطبیق تجارب با مشــخصه های 
فرهنگی، مذهبی و اجتماعی جامعه ایرانــی و برنامه ریزی 
در خصوص تدوین طرح جامع توریســت ورزشــی در شــهر 
 اصفهــان با توجه بــه وجــود ظرفیت هــای بالقوه شــهری از 
 دیگــر فعالیت های تعریف شــده بــرای کارگــروه اقتصادی و 

بین الملل خواهد بود.

     کارگروه آموزش، پژوهش
نیازســنجی نحوه و نــوع آمــوزش گروه های هدفــدار زمینه 

مهارت های ورزشــی و دانش افزایــی و برنامــه ریزی جهت 
 تدوین و بازنگری برنامه های آموزشــی در ســطوح مختلف 

اهم اهداف تعریف شده برای این کارگروه هستند.

     کـــارگروه نــت، استـانداردســـازی و بهینـــه سازی 
کن ورزشی تجهیزات و اما

در این کارگروه بررسی پیشنهادهای بهینه سازی، تعمیرات 
و تجهیــز  مجموعه های ورزشــی موجود ســازمان و بررســی 
کــن ورزشــی جدید به  پیشــنهادهای توســعه و احــداث اما
کن ورزشی مختلف  همراه تدوین اســتانداردهای ایجاد اما
کتــی و ورزش هــای تفریحــی، رئــوس اهداف  ورزش هــای را

تعیین شده هستند که باید توسط اعضا دنبال شود.

     کارگروه ورزش های آبی و ورزش های توپی
سازمان ورزش شهرداری، برای برنامه ریزی بهتر  دو کارگروه 
 ورزش هــای آبــی و توپــی را از هــم منفــک کــرده کــه در این 
دو کارگروه مواردی نظیر  ارائه راهکارهای عملیاتی جهت ارائه 
خدمات بهینه به شهروندان و افزایش بهره وری استخرها، 
بررسی کمی و کیفی طرح های ارائه شده پیرامون استخرها، 

نیازسنجی از مناطق مختلف در خصوص نوع رشته های 
ورزشــی مــورد علاقــه، ارائــه برنامه هــای اســتراتژیک در 
خصوص نحوه توسعه رشته های ورزشی رزمی و انفرادی 
در فضاهای موجود ورزشــی شــهرداری و تهیه و تدوین 
برنامه هــای خلاقانــه و نــوآور جهــت جذب شــهروندان 
 به ورزش هــای رزمی و انفــرادی مورد پیگیــری و بحث و 

تبادل نظر  واقع خواهد شد.

     کارگروه ارزیابی
 در این کارگــروه اهدافی چون برنامه ریزی خــلاق و نوآور  
در خصــوص نــوع و شــیوه ارزیابــی عملکــرد کارکنــان، 
فضاهای ســخت افــزاری و برنامه های عملیاتــی ورزش 
شهرداری و  ارائه استانداردهای لازم در خصوص فضاهای 
ورزشی شهرداری، برنامه های ورزش شهرداری در صدر 

برنامه تدوین شده قرار گرفته اند.

     کارگروه پیشکسوتان
گرامیداشت و ارزش گذاری به پیشکسوتان ورزشی یکی 
از رویکردهای مهم ســازمان ورزش شهرداری اصفهان 
اســت که کارگروه تخصصی بدین منظور تشکیل شده 
و  اعضای ایــن کارگروه کــه از موســپیدها و متخصصان 
ورزشی هستند، در خصوص مواردی همانند برنامه ریزی 
سالیانه برای تجلیل پیشکسوتان و بزرگان ورزش شهر، 
تدوین سیاســت های کلــی امــور پیشکســوتان ورزش 
شــهر  و تهیه بانــک اطلاعــات پیشکســوتان مشــارکت 

خواهند کرد.

     دبیرخانه فرهنگ ورزش پهلوانی
با توجه به انتخــاب اصفهان به عنــوان پایتخت ورزش 
پهلوانی و زورخانه ای، دبیرخانه فرهنگ ورزش پهلوانی 
نیز  در  زمره کارگروه های تخصصی تعریف شده و اعضای 
 این کارگروه پیرامون معرفی ورزش پهلوانی و زورخانه ای
به اقشار مختلف با برگزاری دوره های آموزشی و آشنایی 
با ورزش، جشنواره، مسابقات،  توسعه همگانی ورزش 
پهلوانــی و زورخانه ای در بســترهای مختلف و توســعه 
 فعـالیــــت های دبیــــرخانه فــــرهنگ پهلــــوانی و ورزش  

زورخانه ای تصمیم گیری خواهند کرد.

     کمیته نظام داوطلبی
کمیتــه نظــام داوطلبــی نیــز در راســتای اســتفاده از 
ظرفیت هــای تشــکل های ورزشــی ایجــاد شــده کــه در 
این کارگروه برنامه ریزی در نحــوه بهره گیری از خدمات 
داوطلبانه مردم در جهت پیشبرد هدف همگانی کردن 
ورزش در جامعــه، ارائــه راهکار برای جلــب حمایت ها از 
برنامه نظــام داوطلبــی و تــداوم آن و برنامه ریــزی برای 
گســترش و حفــظ کمیته هــای داوطلبــی ورزش انجــام 

می شود. 

ورزشـگاه ابرار هفته گذشـته میزبان مدیران، پیشکسـوتان، کارشناسـان، مربیان و اهالی رسانه بود تا 

مهری 
مصور

فعالیـت کارگروه هـای تخصصـی، دبیرخانـه فرهنگ ورزش پهلوانـی و کمیته نظـام داوطلبی به طور 
رسـمی آغاز شـود. در این نشسـت، مدیرعامل سـازمان ورزش شـهرداری اصفهان، اسـتفاده بهینه از 
تجـارب، تخصـص و دانـش شـهروندان در جایگاه های مختلف حقیقـی و حقوقی، مشـارکت و همکاری 
کارشناسـان سـازمان ورزش در زمینه ارائه طرح ها و برنامه های کاربردی در خصوص توسعه و رونق ورزش 
شـهروندی و افزایـش تـوان تخصصـی علم و عملیات ورزش توسـط اعضـای کارگروه هـا را از اهداف 

اصلی تشکیل 13 کارگروه تخصصی عنوان کرد.

پیست موتورسواری نقش جهان و یک روز پرهیجان

گزارش                                تصویری

    حمیدرضا نیکومرام



اخراج زیکو از اف سی گوآ
 گوآ در این فصل نتایج بسیار ضعیفی گرفت و قرار گرفتن 
در رتبــه آخــر جــدول باعــث شــد تــا مدیــران این باشــگاه 
تصمیم به اخراج زیکو ستاره ســابق فوتبال برزیل از لیگ 

هند  بگیرند.

کوس  انصاری فرد در المپیا
  انتقــال مهاجــم ایرانــی از پانیونیوس به صدرنشــین 
یونان بازتاب گســترده ای در سطح رســانه های این 
 کشــور داشــت و کریــم انصــاری فــرد صاحــب جدیــد 

کوس شد.    شماره 17 المپیا

روستوف آزمون را نمی فروشد 
 بــا وجــود افزایش چشــمگیر شــایعات پیرامــون فروش ســتاره 
ایرانی باشــگاه روســتوف یکی از ســایت های معتبر روســیه در 
گزارشی تحلیلی، آخرین وضعیت این بازیکن در بازار زمستانی 

را بررسی کرد.   17

 از مسی انتقاد کنید
 اخراج می شوید

با لیونل مسی نمی توان شــوخی کرد یا او را به 
گر کسی درباره  بازی گرفت. تاریخ نشان داده ا
مهاجم  آرژانتینی بد بگوید، از او انتقاد کند یا نقش او را در 
تیم بی اهمیت جلوه دهد، در نهایت آینده ای در باشگاه 
بارسلونا نخواهد داشــت. زلاتان ایبراهیموویچ، بویان 
کرکیچ، داوید ویا و حتی پپ گواردیولا از این موضوع رنج 
بردند و با وجود اینکه بارها به آن اشــاره شده، اما مسی 
این موضوع را رد کرده و معتقد است نقشی در اخراج های 
این چنینی نداشته است. با این حال با اتفاقاتی که در دو 
خ داد، قدرت مهاجــم آرژانتینــی در بخش  ســال اخیر ر
کوس  مدیریت هم آشکار است.خاویر فائوس و پره گراتا
به خاطر صحبت هایشــان درباره مســی مجبــور به ترک 
باشگاه شدند. اسکار گرائو نیز در شرف اخراج است، چون 
اخیرا درباره مسی گفته است که نباید همه ذهنمان را به 
تمدید قرارداد مســی مشــغول کنیــم. زوبی زارتــا، مدیر 
 ورزشــی بارســلونا نیز یــک روز پس از شکســت ســنگین 
آبی انــاری هــا در آنوئتــا در ســال ۲۰1۵ پــس از حمایت از 
لوییــس انریکــه، اخراج شــد. در شــبی کــه بارســا از رئال 
سوسیداد شکست خورد، مهاجم آرژانتینی و نیمار بازی 
را از روی نیکمت شــروع کردنــد. در ادامه بــه افرادی که 

قربانی قدرت مسی در بارسلونا شدند، اشاره می شود.

        خاویر فائوس )۲۰۱۳(
نایــب رییس مالی بارســلونا خاویــر فائوس نام داشــت. 
او درک نمی کرد که چرا بارســا دوبــاره می خواهد قرارداد 
مســی را تمدید کند، چون پیــش از آن ایــن کار را انجام 
داده بود. فائوس در مصاحبه با RAC1 در 11 دسامبر۲۰1۳ 
گفت:»نمی دانم چرا باید دوباره قرارداد مســی را تمدید 
کنیم. نمی توانیم هر ۶۶ ماه یک بار شرایط قرارداد را بهتر 
کنیم. آقای مسی قرارداد شما پیش از این تمدید شده 
بود.« فائــوس در پایــان گفت: »احتمال جدایی مســی 
از بارسلونا صفر اســت و بارســا به هیچ وجه او را نخواهد 
فروخت.« مهاجم آبی اناری ها به شدت به این موضوع 
کنش نشان داد و گفت: »آقای فائوس کسی است که  وا
از فوتبال هیچ چیز نمی داند و می خواهد بارسا را همچون 
یــک شــرکت اداره کند، ولــی این اتفــاق نخواهــد افتاد. 
بارســلونا یکی از بزرگ ترین باشــگاه های جهان اســت و 
باید بهترین مدیران را در اختیار داشته باشد. نه من و نه 
اطرافیانم خواهان افزایش قرارداد و یا تمدید نشدیم. او 

خودش بهتر می داند. «
فائوس زمانی که بارتومئو در سال ۲۰1۵ در انتخابات پیروز 
شد، فرصت بازگشت به باشگاه را داشت، اما نخواست 
در هیات مدیره باشــگاه جایی داشته باشــد و دوباره با 

مسی رو به رو شود.

         زوبی زارتا )۲۰۱۵(
زوبــی زارتا یــک روز پــس از شکســت بارســلونا برابــر رئال 
سوسیداد در آنوئتا اخراج شد. او که مدیر ورزشی باشگاه 
بود، با وجود نیکمت نشینی مسی به حمایت از انریکه 
پرداخت و گفــت: »ســرمربیانی را که ریســک می کنند و 
گر با  ترسی ندارند، دوســت دارم. تصمیمات آنها حتی ا
کســب نتیجه ضعیف همراه باشــد، خوب است، چون 
جرات این کار را داشــته اند.« این صحبت ها خوشایند 
بارتومئــو نبــود و بلافاصلــه گفــت: »انریکــه در نشــاندن 
مسی روی نیمکت اشــتباه کرد. زوبی زارتا همچنین به 
 علت وارد کردن رییس باشگاه در قضیه محرومیت فیفا 
)به خاطر امضای قرارداد با بازیکنان زیر 1۸ سال( باشگاه 

را ترک کرد.«

کوس )۲۰۱۷(          گراتا
کوس مدیر روابط عمومی بارســلونا در لاماسیا  پره گراتا
و بازیکن پیشین باشگاه در اظهاراتش نقش مسی را در 
بارسلونا کم ارزش دانســت و گفت:» او به اندازه آندرس 
اینیستا، نیمار، خرارد پیکه و... خوب نیست.« دیشب 
کوس به خاطر این اظهارات از سمتش اخراج شد.  گراتا
باشگاه کاتالانی متوجه شد که این اظهارات روی تمدید 
قرارداد مهاجم آرژانتینی تاثیرگذار خواهد بود. باشــگاه 
کاتالانی هنوز نتوانسته قرارداد مسی را که تابستان سال 
آینده )۲۰1۸( به پایان می رســد، تمدید کند. پس از این 
اتفاق خاویر کلمنته، سرمربی پیشین تیم ملی اسپانیا 
در توییتــرش از مســی خواســت کــه از باشــگاه بخواهــد 

کوس به جایگاهش بازگردد. گراتا

هشت معجزه زیدان در رکورد 
4۰بازی بدون شکست

به گزارش آی اســپورت ،  رئال مادریــد با زیدان 
رکورد بارسلونا را شکست. هشت  معجزه طی 

این 4۰ بازی را مرور می کنیم.
       ۲4 آوریــل ۲۰16، رئــال مادرید در زمیــن رایو وایکانو 
ابتدا ۲بر صفر عقب افتاد،  اما بیل تا قبل از اتمام نیمه اول 
فاصله را به یک گل کاهش داد و در نیمه دوم، لوکاس و 
بازهم بیل دو گل دیگــر زدند تا رئال بازی باختــه را با برد 

عوض کند.
گوست ۲۰16، رئال در سوپرکاپ اروپا تا دقیقه 9۰ از       9 آ
سویا ۲بر یک عقب بود، اما راموس کار با به تساوی کشاند 
تا در وقت هــای اضافه کارواخال بــا گل دقیقه 1۲۰ خود 

باعث پیروزی رئال شود.
      14 ســپتامبر ۲۰16، رئال در برنابئو و از هفته اول دور 
گروهی لیگ قهرمانان میزبان اسپورتینگ لیسبون بود. 
کهکشانی ها تا دقیقه 9۰ با یک گل از مهمان خود عقب 
بودند که رونالدو و موراتا با دو گل خود بازی باخته را برای 

رئال با برد عوض کردند.
      دوم نوامبر ۲۰16، رئال تا دقیقه ۸۵ با نتیجه ۳بر ۲ از 
لژیا ورشــو عقب بود که کوواچیچ توانست گل تساوی را 
به ثمر برساند و مانع شکست رئال در زمین حریف شود.

      ۲6 نوامبر ۲۰16، رئال از هفته سیزدهم لالیگا میزبان 
خیخون بود و ابتدا با دو گل رونالدو پیش افتاد و سپس 

یک گل دریافت کرد.
 در نیمــه دوم خیخــون بارها تا مــرز گلزنی پیــش رفت و 
حتی یک پنالتی هم از دست داد تا رئال به طرز عجیبی از 

شکست فرار کند.

پرواز بلند مس و ابراهیم زاده 
در لیگ دسته یک

کرمــان دومیــن هفتــه دور برگشــت  مــس 
رقابــت هــای فوتبــال قهرمانــی دســته اول 
باشــگاه هــای کشــور را هــم بــا پیــروزی پشــت ســر 
گذاشــت.   به گــزارش ورزش ســه، حریف ایــن هفته 
مس کرمان تیم خوب ایرانجوان بوشهر بود که با گل 
احسان پورشیخ علی شکست خورد. مس کرمان که 
کــرد و  در نیــم فصــل نخســت مــدام مســاوی مــی 
 11 مساوی در 17 بازی در کارنامه خود به ثبت رسانده 
بــود، چند هفته ای اســت کــه می بــرد و با ایــن روند 
حتما به جمــع مدعیــان صعود بــه لیگ برتــر اضافه 
خواهد شد.   اختلاف امتیاز مس کرمان با صدرنشین 
به هفت امتیاز کاهــش یافته و این تیم تــا رده هفتم 
جدول صعود کرده است. در این جهش باید حمایت 
مدیر عامل و اعضای هیات مدیره باشــگاه از منصور 
ابراهیم زاده و هم چنین تغییر و تحولات نیم فصل را 
دخیــل دانســت. بــه یــاد داریــم چنــد هفتــه پیــش 
طرفــداران تیــم مــس خواســتار اســتعفای منصــور 
کنون شرایط کمی فرق کرده  ابراهیم زاده شدند، اما ا
ج از خانه  و همین طرفداران حتی در بازی های خار
هم همراه تیم می شــوند تــا مس امتیازات از دســت 
رفته را جبران کند.   با حضور مس در جمع مدعیان 
شرایط برای صعود سخت تر خواهد شد و در هفته های 
آتی به این بهانه نبردهای سخت تری را بین مدعیان 
شاهد خواهیم بود.  پرواز بلند منصور ابراهیم زاده و 
گردانش به سوی نیمه بالای جدول، بازی های  شا

دسته اول را در هفته های آتی جذاب تر خواهد کرد.

رکوردی برای ثبت در گینس
  بــه گــزارش برنامــه لیــگ یــک ایــن رکــورد 
بی شک قابل ثبت در گینس است و از این 
پس دیگر نباید به تیــم های عربی کشــورهای حوزه 
خلیج فارس خرده بگیریم که مثل آب خوردن مربی 
عوض می کنند. به نظر می رسد ما به راحتی یک دم 
و بازدم مربی عوض می کنیم.  البته همه این تغییر و 
تحولات به بهانه عدم نتیجه گیری نبوده. در برخی 
تیم ها مشکلات مالی و نابسامانی مدیریتی سرمربی 
را به ستوه می آورد؛ به طوری که مربی با همه عشقی 
که برای حضــور روی نیمکت داشــته، عطایــش را به 
لقایــش ببخشــد؛ نمونــه، اتفاقــی کــه بــرای محمود 
فکری در نســاجی افتاد یا بــرای مهدی پاشــازاده در 
تیــم راه آهــن. ایــن حجــم تغییــرات بیانگــر مســائل 
دیگری هم هست: اینکه رفت و آمدها در باشگاه های 
ما با مطالعــه و پژوهش نیســت. نمونــه اش ابتدای 
فصل مس رفسنجان قرارداد میشو را به بهانه نتایج 
بهتر تمدیــد نکــرد!  امــا آن قدر بــد نتیجــه گرفته که 
دوباره به سراغ این مربی کروات رفت. ایرانجوان هم 
چنین رفتاری را با سرمربی فصل قبل داشت. سعید 
مفتخــر در ابتــدای فصــل جــای خــود را بــه محمــود 
خرمزی داد، اما نتایج ایرانجوان هم دور از انتظار بود 
تا جایی که باشگاه دوباره به سراغ سعید مفتخر رفت 
و با آمدن این مربی در چهار هفته اخیر تیم 1۰ امتیاز 

گرفته است.
 آیــا همــه تیــم هــای حاضــر در رقابــت هــای فوتبــال 
قهرمانی دسته اول باشگاه های کشور باید به دنبال 
صعــود به لیــگ برتر باشــند، کــه بعــد از چنــد نتیجه 
بد دســت به تغییــر در کادر فنی خود مــی زنند؟ این 
کبــر میثاقیان کــه مربی رکــوردار  تغییــرات حتــی بــه ا
در دســته اول اســت هم رحم نکــرد و امــروز در حالی 
کــه شــاهد بــازی پســرش در تیــم بــادران هســتیم، 
روی نیمکــت این تیــم محمد ربیعــی جــوان و البته 
بــا انگیــزه را مــی بینیــم؛ همیــن طــور فیــروز کریمی و 
ســهراب بختیاری زاده. اخراج مربی، حق طبیعی هر 
باشگاهی برای برون رفت از بحران است، اما آیا پیش 
کاوی می شود که علت عدم نتیجه گیری  از اخراج مربی وا
گر مثبت باشد،  فقط مربی بوده؟ پاسخ این ســوال ا
 طبیعی اســت که مربی باید اخراج شــود، امــا به نظر 
می رسد برای باشگاه های ما راه حل خروج از بحران 
فقط یــک چیز اســت: »اخراج مربــی« کــه طبیعتا به 

رشد بازیکن سالاری در فوتبال کمک می کند.

مظاهری:
جایم را در تیم ملی باز می کنم

مورینیو:
 پوگبا می تواند کاپیتان یونایتد شود

گلــر تیــم فوتبــال ذوب آهــن گفــت: در اردوی 
امارات اصلا در جریان اتفاقی که برای بازیکنان 

پرســپولیس افتاد نبودم و فقط فهمیدیم یک 
جلسه محرمانه برگزار شد.  به گزارش فارس، 

رشــید مظاهری بعد از پیروزی یک بر صفر 
ذوب آهــن مقابــل ســیاه جامگان، گفــت: 
خدا را شکر برنده بازی شدیم. بازیکنان ما 

نیمکــت و فیکــس ندارنــد. همــه آماده 
هستند. امروز یاسر فیضی هم به زمین 
آمــد و گل برتــری را زد. وی در مــورد 
اردوی امــارات مصدومیت احســان 
پهلوان و مشکلاتی که به وجود آمد، 
کید کرد: اردوی بســیار خوبی بود.  تا

در جریان موضوع بازیکنان پرسپولیس 

نیستم، نه من و نه هیچ بازیکن دیگری هم ازاین مساله 
خبر نداشــت. آنجا یک جلســه محرمانه بود و بعد از آن 
چیزی نفهمیدیم. احســان هم تمرینات خوبی می کرد 
که پایش دچار درد شــد و فردای آن روز گفت می توانم 
بازی کنم که کی روش به او گفت صلاح نیست. هدفم 
در این مدت این است که خود را به تیم تحمیل کنم. 
آنقدر خوب باشم که جای خودم را در تیم ملی باز 
کنم و در جام جهانی به میدان بروم. وی در مورد 
آینده تیمش، اظهار داشــت: همان روز که 
حذف شدیم، گفتم نباید به این مساله فکر 
کنیم. باید لیگ برتر را بگیریم و به موفقیت 
برسیم. امسال بهترین موقع است 
و تمام تلاشمان را می کنیم تا به 

موفقیت برسیم. 

ژوزه مورینیو، سرمربی منچستریونایتد، معتقد 
اســت که پل پوگبا مــی توانــد در آینــده بازوبند 

خ را به بازو ببندد.    کاپیتانی شیاطین سر
بــه گــزارش »ورزش ســه«، این ســتاره فرانســوی 

که در تابســتان گذشــته بــا انتقالــی 1۰۵ میلیون 
یورویــی از یوونتـــــوس بــه منچســــــتریونایتد 
پیوست، شروع چندان درخشانی در الدترافورد 
کــه ایــن  نداشــت، امــا مورینیــو معتقــد اســت 

گی های لازم برای  ســتاره ۲۳ ســاله ویژ
خ را دارد. کاپیتانی شیاطین سر

گفــت:» فکــر  بــه خبرنــگاران    او 
گی هــای کاپیتانی  می کنــم او ویژ
را دارد. او کاریزمــا، جــاه طلبــی و 
ذهنیــت لازم را دارد و یک حرفه ای 

تمــام عیــار اســت؛ بنابراین فکــر می کنم کــه او مــی تواند 
گی ها  کاپیتان شــود.  اینکه با این ســن کم، همه این ویژ
را داشته باشــید، فکر می کنم برای کاپیتانی 
مناســب اســت.«  پوگبــا علــی رغم شــروع 
ضعیف در این فصــل، در هفته های اخیر 
نمایــش هــای خوبــی داشــته و مورینیــو 
امیدوار اســت که او بــه همین رونــد ادامه 
بدهــد:» این منصفانه نیســت که بگوییم 
بازیکنان باید برتر باشــند. او خیلی خوب 
بازی می کند؛ تردیدی در این نیست، اما 
تیم هــم باید خوب بــازی کنــد.  آنچه من 
انتظــار دارم این اســت که تیم خــوب بازی 
کند و پل هم به بازی کردن در همین سطح 

ادامه بدهد.«

آقای مهدوی کیا از شما انتظار نداشتیم
ح شده در برنامه نود گلایه شدید مربی اصفهانی نسبت به مباحث مطر

        همه نحوه ورود مهدوی کیا  را به فوتبال پایه 
را می دانند

برنامــه نــود هفتــه گذشــته بــا حضــور مهــدوی کیــا 
کادمی کیا به بحث در  بازیکن سابق تیم ملی و مدیر آ
خصوص وضعیت فوتبال پایــه در ایران پرداخت که 
اظهارات مطرح شده در این برنامه اعتراضات زیادی 
را از سوی جمعی از مربیان فعال در رده پایه به همراه 
داشــت که محمــد یــاوری نیز یکــی از همیــن مربیان 
بود. وی که از مربیان باسابقه فوتبال اصفهان است 
و سابقه مربیگری در تیم های ملی رده پایه را داشته 
و یکی از استعدادیاب های شاخص فوتبال به شمار 
می آید،  در گفت وگو با اصفهان زیبا با انتقاد از برنامه 
نود کــه زشــتی های فوتبــال را برجســته می کنــد، به 
ابراز گلایه مندی از اظهارات مهــدوی کیا پرداخته و 
می گوید: وی دو سال است که وارد فوتبال پایه شده 
و همه نیز می دانند که نحــوه ورودش به چه صورتی 
بوده اســت، بنابراین درســت نیســت که شمشیر به 
روی مربیان بی پناهی بکشد که سال هاست در این 
حوزه فعالیت دارند و تلاش های آنهــا هیچ گاه دیده 
نمی شــود. یاوری می افزاید: قبول داریــم فوتبال نیز 
همانند ســایر پدیده هــا، می تواند دچار فســادهایی 
 شــود؛ همچنــان کــه محســنات بســیاری دارد، امــا 
به صرف اینکه در فوتبال فساد وجود دارد، نمی توان 
منکر مربیان زحمتکش این رشته شد که هزینه های 
زندگی خود را از ایــن راه تامین می کننــد. وی با بیان 
ک کــردن صــورت مســاله، باید به  اینکه بــه جای پــا
کیــد می کنــد: من از  دنبــال راهــکار و راه چــاره بود، تا
آقای فردوســی پور ســوال دارم که چرا این قدر اصرار 
دارد به زشــتی های فوتبــال بپــردازد و برنامــه وی به 
کادمی تبدیل شــود، در  محلی بــرای تبلیغات یــک آ
صورتی که مربیان زیادی در حوزه فوتبال پایه مدعی 
هستند؛ زیرا استعدادهای زیادی را پرورش داده اند 
و یک مورد سوءاستفاده نیز وجود نداشته است، چرا 
وی سراغ امثال این مربیان نمی رود؟ چرا وی حاضر 
نیســت بدون رانت، مربیان ســازنده را کــه بازیکنان 
زیــادی را بــه فوتبال ملــی ایــران معرفــی کرده اند، به 
خ  برنامــه اش دعــوت کنــد امــا تــا مســاله کوچکــی ر
می دهد، آن را پیراهن عثمان می کند؟ این کارشناس 
فوتبــال معتقــد اســت بایــد از مربیــان زحمتکش که 
با اخلاص در این حــوزه فعالیت می کننــد، دفاع کرد 
زیرا بازیکنان بزرگ را همیــن مربیان پرورش داده اند 
و می گویــد: خانواده ها بایــد برای ثبت نــام و فعالیت 
کادمی هــای فوتبــال،  فرزنــدان خــود در مــدارس و آ
تحقیقات لازم را صورت بدهند و فدراسیون فوتبال و 

هیات های استانی نیز باید نظارت کامل بر روند فعالیتی 
کــز داشــته باشــند. انتظــار مــی رود فدراســیون  ایــن مرا
فوتبــال و نهادهــای مرتبــط به شناســایی افراد ســالم و 
گــر تخلفی مشــاهده  ناســالم این حــوزه اقــدام کننــد و ا
کردند، بــا آن برخورد کننــد تا ســایر افراد بدنام نشــده و 

اینگونه زیر سوال نروند.

کی           مربیــان پایــه از برنامــه نــود و مهدوی کیا شــا
هستند

کی بــودن مربیــــــان پایــه از  یــاوری بــا اشــــــاره بــه شــا
ح شده در برنامه نود می گوید: حرکت  صحبت های مطر
صورت گرفته در برنامه نود و زیر سوال بردن فوتبال پایه 
ح کردن این  به هیچ عنوان درســت نبود و به جای مطر
کادمی هایــی را که با  مباحــث، باید مــدارس فوتبــال و آ

ســلامت کاری، به فوتبال ایــران خدمــت می کنند 
معرفی می کردنــد، همانگونه کــه من و جمع 

دیگری از مربیان مدعی هستیم.
وی ادامــــه می دهــد: شــروع فعالیـــــــت 
کادمــی مهــدوی کیــا بــه ایــن صــورت  آ
 بود کــه وی بــه عنــوان تیم ملــی فوتبال 
دانش آموزی زیر 11 سال، بهتــــرین های 

کــه دســـــترنج ســایر مربیــان  کشــور  را 
کادمی  بودند، جمع کــرد و آ

فوتبالــش را تشــکیل داد و صــدای اعتــراض هیــچ کدام 
از مربیــان هــم بلنــد نشــد و همچنان هــم مهــدوی کیا 
را بــه عنــوان یــک مربــی ســالم می شناســیم، امــا توقــع 
نداشــتیم وی این گونه برخــورد کرده و بــه روی مربیان 
فوتبال پایه شمشــیر بکشــد. ایــن کارشــناس فوتبال با 
کیــد بــر اینکــه مربیــان مــردان و زنــان آینــده جامعه را  تا
می ســازند و وظیفه مهمی بر دوش آنها گذاشــته شــده 
اســت، می گویــد: مربیان بایــد اهتمــام ویــژه ای بر روی 
مســائل تربیتی داشــته باشــند و البتــه برخــی از مربیان 
 هم مقصر هستند که بهانه به دست دیگران می دهند. 
به طور نمونه، آموزش خصوصی در فوتبال کار اشتباهی 
است و امکان سوءاستفاده به این بهانه فراهم می شود 
و خانواده هــا باید دقــت لازم و کافــی را در این خصوص 
داشــته باشــند. وی بــا بیــان اینکــه نفــس مهــدوی کیا 
گــرم بلنــد می شــود، می افزایــد: مگــر  از جــای 
مهــدوی کیا درآمــد و موقعیــت فعلی اش 
را از فوتبــال بــه دســت نیــاورده اســت 
که به عنــوان یک بازیکــن ملی پوش 
که برای فوتبال ایــران افتخارآفرینی 
کــرده، نوش جانــش باشــد، اینگونه 
می گوید؟! درست است که او  اینگونه 
قضــاوت کنــد؟ آیــا امکاناتــی کــه در 
اختیار وی گذاشــته شده، 

در اختیــار ســایر مربیــان زحمتکــش فوتبــال پایه نیز 
قرار گرفتــه اســت؟ همچنان که امکاناتی که ازســوی 
شــهرداری تهــران در اختیــار مهــدوی کیاســت، در 
اختیار مربیان سازنده تهران همانند عبدی و الله کرم 
کادمی ها می توانند تیم هایشان را  نیست. آیا ســایر آ
بــه تورنمنت های بین الملــی اعزام کننــد؟ بازیکنان 
کادمی فوتبال مهدوی کیا آموزش  کنون در آ که هم ا
می بییند، توسط مربیان گمنام شناسایی شده اند 
امــا زحمــات آنهــا دیــده نمی شــود و وی با اســتفاده 
از موقعیتــش، توانســته ایــن بازیکنــان را در اختیــار 
بگیــرد. یــاوری ادامــه می دهد: مهــدوی کیــا در این 
گفت وگو اشاره داشت که چرا خانواده ها اصرار دارند 
فرزندانشان را به سمت فوتبال بیاورند، اما باید از وی 
پرسید که این کودکان به جای فوتبال چه کار کنند؟ 
یعنی این تفریح ســالم را رها کرده و به سراغ کارهای 
دیگری بروند؟ این همــه مربی عاشــق فوتبال که در 
سراســر کشــور مدارک مربوط را دریافت کرده اند و نه 
تیمی در اختیار دارند و نه امکانات و نه موقعیت شما 
را، باید چــه کار کنند؟ ما باید رفتار رونالدو و مســی را 

ببینیم یا شمارا؟

         ســپهر نقــش جهــان؛ نماینــده اصفهــان در 
لیگ دسته دو

در ادامه گفت وگو با محمد یاوری، بحث به تیم ســپهر 
نقش جهان کشید که به عنوان نماینده فوتبال استان 
در لیگ دســته دو حضــور دارد. یاوری که مدتی اســت 
مربیگری این تیم را برعهده گرفته است، در این خصوص 
می گوید: متاسفانه در شهر اصفهان، با این همه هوادار 
فوتبال و شرکت و صنایع، حمایتی از این تیم نمی شود 
و کادر فنی و بازیکنان این تیم بدون چشمداشت مالی، 
در تلاش بــرای حفظ ســهمیه فوتبال اســتان و ارتقای 
وضعیــت آن هســتند. وی ادامــه می دهــد: بازیکنــان 
با کیفیتی در تیم ســپهر نقــش جهان حضــور دارند که 
توسط سپاهان و ذوب آهن دیده نشده اند و کادر فنی 
تیم های اصفهانی، بازیکنان با کیفیت مشابه و هزینه 
بالا را به خدمــت می گیرند. یــاوری می افزاید: با تشــکر 
از زحمات کادر فنی قبلی، از زمانی که مســوولیت فنی 
این تیــم را برعهده گرفتــه ام، بازیکنان خــوب کار کرده 
و علاقــه منــدی نشــان می دهنــد و می توانیــم امیدوار 
به کســب ســهمیه لیگ دســته یک باشــیم که در این 
مســیر نیازمند حمایــت هســتیم، البته رییــس هیات 
فوتبال اســتان اصفهان و یکی از اعضای شــورای شــهر 
 اصفهــان قول هــای مســاعدی بــرای حمایــت از ایــن 

تیم داده اند.

سـرمربی سـابق تیم هـای ملـی پایه کشـورمان بـا ابراز گلایـه شـدید از اظهارات گفته شـده 

مهری 
مصور

در برنامـه نـود پیرامـون فوتبـال پایـه می گویـد: عادل فردوسـی پـور، به نمایش زشـتی های 
فوتبـال عـادت کـرده و همـه می داننـد وی چـه مسـیری را دنبـال می کنـد، امـا از مهـدی 
مهـدوی کیـا که بـه مردمی بـودن و بااخلاقی معروف اسـت، زیر سـوال بـردن فعالیت های 

مربیان سالم و زحمتکش در رده پایه بعید بود.

 چرا نویدکیا سپاهان را 
مقابل پدیده همراهی نکرد؟

 سویا خواستار 
محرومیت راموس شد

 هافبک سپاهان به خاطر پرداخت نشدن مطالبات مالی حاضر به همراهی این 
تیم مقابل پدیده نشد.

به گزارش فارس، تیم فوتبال سپاهان روز گذشته در مشهد مقابل پدیده به تساوی 
یک بر یک دست پیدا کرد. سپاهانی ها در حالی مقابل حریف مشهدی دو  امتیاز 
حساس را از دست دادند که هافبک مطرح این تیم یعنی 
رســول نویدکیا حاضر نشــد تیمش را در دیدار مقابل 

پدیده همراهی کند. 
در این زمینه خبر می رسد نویدکیا به خاطر پرداخت 
گردان  نشــدن مطالبات مالی حاضر به همراهی شا
ویســی نشــده و گویا تــا زمانی کــه این اتفــاق محقق 
نشــود، خبری از حضور بــرادر کاپیتان ســابق 
سپاهان در جمع بازیکنان این تیم نخواهد 

بود.
 البته سرپرســت ســپاهان همچنان اصرار 
دارد قهر نویدکیا را به مســائل فنی گره بزند 
اما این اتفاق صحت نداشــته و تــا نویدکیا 
بدهی قبلی یا وعده ای در این زمینه دریافت 
نکند، حاضر بــه بازگشــت در جمع ســپاهانی ها 

نیست. 

تبانی سن پترزبورگ؛ ایران از صعود باز ماند!
تیم ملی در برابر تیم ملی مولداوی با نتیجه ۵بر صفر به برتری دست یافت. 
تیم ملــی نوجوانان پیــش از این بــازی در برابر اســلوونی به نتیجه مســاوی 
 یک بر یــک دســت یافتــه و از تیم ســن پترزبــورگ ۲ بر یــک شکســت خورده 

بود.
گر تیم سن پترزبورگ مقابل اسلوونی به برتری می رسید، این تیم ایران بود   ا
که به عنــوان تیم دوم گروه به مرحلــه یک چهارم نهایی صعــود می کرد، اما 
در کمال تعجب تیم سن پترزبوگ بازیکنان ذخیره اش را به مصاف اسلوونی 
فرســتاد و نتیجه را ۳ بر صفر باخت تا این دو تیم ، تیم های صعود کننده به 

مرحله یک چهارم نهایی بازی ها باشند.

 باشگاه سویا در نامه ای که به فدراسیون فوتبال اسپانیا نوشت، محرومیت کاپیتان 
رئال  مادرید را خواستار شد. به  گزارش آس، بازی برگشت رئال  مادرید برابر سویا در 
دور برگشت یک هشتم نهایی جام حذفی اسپانیا با تساوی ۳ بر ۳ به پایان رسید 

تا این رئال باشد که در مجموع دو دیدار رفت و برگشت به دور بعد راه پیدا کند. 
رئال  مادرید در حالی در این دیدار به تساوی دست یافت که با نتیجه  ۳ بر ۲ از حریف 

خود عقب بــود. رامــوس توانســت گل دوم رئــال را از روی نقطه 
پنالتی به ثمر رساند؛ گلی که راموس به ثمر رساند، به مذاق 

هواداران سویا خوش نیامد.
گران سویا رفت و آنها را   کاپیتان رئال  مادرید به طرف تماشا
دعوت به سکوت کرد  که این حرکت باعث خشم آنان شد. 

باشگاه سویا در نامه ای که به فدراسیون فوتبال اسپانیا 
نوشــت، محــروم کــردن ســرخیو راموس 

را خواســتار شــد. در این نامــه آمده 
است که راموس بعد از گلزنی به 

هــواداران ســویا توهین کرد 
و باید بــا محرومیت مواجه 
شود. راموس قبل از اینکه 
پیراهــن رئــال  مادریــد را بــر 

تن کند بازیکن سویا بود.

07 سال دوازدهم، شماره ۲8۳۷ فوتبال
 یکشنبه

۲۶ دی ۱۳9۵

اخبار                          روز

فوتبال                   جهان

علیرضــا جهانبخــش: ایــن بازیکــن ایرانــی 
چهــره اول بــازی گذشــته آلکمــار بــود. وینگــر 
ایرانی آلکمــار که بعد از بهبــودی مادرش حالا 
بــا روحیه فــوق العــاده ای بــرای تیمــش بازی 
می کنــد، مقابــل ایگلــز دو گل زد و یــک پــاس 
گل داد تــا نقــش مهمــی در پیــروزی آلکمــار 
داشته باشد.جهانبخش در 1۸ هفته ای که از 
لیگ برتر هلند گذشــته، ســه هفته را به دلیل 
مصدومیت از دســت داده، با این همه او آمار 
 فــوق العــاده ای در این تیــم دارد و توانســته در 

1۵ بازی، شش گل بزند و پنج  پاس گل دهد. 

 شش گل و پنج پاس گل
 در 15 هفته



سال دوازدهم، شماره 2837 08
یکشنبه

26 دی  ۱3۹5 
شورا

چاره اندیشی برای فرونشست 
پل های تاریخی اصفهان 

رییــس کمیســیون عمــران ضمــن گلایــه از 
بی توجهــی مســوولان ذی ربط بــه تذکر ماه 
 قبــل وی مبنی بــر خطر فــرو نشســت ســاختمان ها و 
پل های تاریخی اصفهان گفت: چند ماه پیش تذکری 
در خصوص خطر فرونشســت بــرای ســاختمان های 
 اصفهان خصوصا ســاختمان هــای تاریخــی و به ویژه 
پل های بر روی زاینده رود ارائه داده و درخواست کردم 
که متولیان امر این موضوع را جدی گرفته و موضوع را 
پیگیری کنند. اما متاسفانه گوش شنوایی نیست. به 
راستی متولیان میراث فرهنگی چه پاسخی به اذهان 
گر اتفاق خاصی بیفتد. جان نثاری  عمومی می دهند ا
ادامــه داد:دوباره  این درخواســت را تکــرار می کنم که 
باید برای فرونشست ساختمان های تاریخی به ویژه 

پل ها چاره اساسی اندیشیده شود .
وی بــا بیــان اینکــه در ایــن خصــوص نیــاز به برگــزاری 
نشست تخصصی بود، ادامه داد: یکی از وظایف خطیر 
متولیــان میــراث فرهنگی پرداختــن به مقاوم ســازی 
این بناهاست که این امر مســتلزم برنامه ریزی دقیق 
و همه جانبه برای حفظ این آثار اســت. به گفته جان 
نثاری، این برنامه ریزی شــامل شناســایی و برداشت 
 اولیــه این بناهــا، دســته بندی آنهــا به نســبت میزان 
ح  مقاوم ســازی، ارائه طر
لازم بــا توجه به پیشــینه 
تاریخــی و میراثــی آنهــا، 
اختصــاص بودجــه لازم 
و متناســب و در نهایــت 
ح هــای ارائه  اجــرای طــر

شده است. 
رییس کمیسیون عمران 
کنــون یک  کید کــرد:  تا تا
طرح کامــل و جامع برای 
این امر مهم انجام نشده 
و بایــد بــه ایــن امــر مهــم 

پرداخته شود. 
وی بــه برگــزاری همایش 
در دانشــگاه اصفهــان بــا 
موضــوع مقــاوم ســازی و 
همسازی ساختمانهای 
تاریخی اشاره کرد و گفت: 
دســتاوردهای  از  یکــی 
همایش این بود که نشان 
داد در ایــن زمینــه کم کار 

شده است.
جان نثاری در بخش دیگری از نطق میان دستور خود 
با اشاره به بی توجهی به پدافند غیرعامل د رحوزه آب 
شرب اصفهان، تصریح کرد: در چند سال اخیرشاهد 
آلوده شــدن آب تصفیــه خانــه بودیم که این مســائل 
 نشــان مــی دهــد کــه اصــول پدافنــد غیرعامــل هنــوز 

پیاده سازی نشده است. 
وی ادامــه داد:  ســال هاســت کــه باید ســامانه جدید 
انتقال آب اصفهان شامل خطوط انتقال و تصفیه خانه 
گون هنوز پیشرفت  انجام شــود که به علت های گونا
قابل توجهی نداشته و این مشــکلات نشان می دهد 
که این پــروژه باید بیــش از بیش جدی گرفتــه و دولت 
اعتبارات لازم را برای این پروژه تخصیص دهد، چرا که 

مشکل عمده این پروژه عدم تخصیص اعتبار است.
جــان نثــاری از حــل و فصــل مشــکلات قراردادهــای 
مهندسان ناظر خبر داد و افزود: در سال های گذشته 
مشــکلاتی در تمدید پروانه های ساختمانی و قرارداد 
مهندسان ناظر  به وجود آمده بود که با پیگیری انجام 
شــده و با تدبیر ســازمان نظام مهندســی این مشکل 
حل و دســتورالعمل تمدید قراردادهای نظارت نظام 
مهندســی ابلاغ شــد که جــا دارد  از همکاری ســازمان 
نظــام مهندســی، اداره کل راه و شهرســازی، معاونت 
عمرانــی اســتانداری و شــهرداری اصفهــان تشــکر و 

قدردانی کنم./گروه شورا    

تذكر                   اعضا

 پیش بینی نشدن
 منابع جدید درآمدی 

رییــس کمیســیون اقتصاد گفــت: باوجود 
کاهــش درآمدهــای شــهرداری خصوصــا 
درآمدهای ناشــی از صدور پروانه های ساختمانی ، 
اقدام موثری از ســوی شــهرداری جهت پیش بینی 
منابع جدید درآمدی به عمل نیامده و نرخ بعضی از 
عوارض معمول، مختصری تغییر کرده وبر هزینه ها 
نیــز مدیریــت لازم اعمــال نشــده ، ایجــاد تعهــدات 
جدید و انجــام هزینــه هــای قابل حــذف همچنان 

ادامه دارد.
 معیــن ادامــه داد: بدهــی هــای شــهرداری بــه 
پیمانکاران و فروشندگان کالا وضعیت قابل تاملی 
را ایجاد و به برخی از پروژه ها مانند قطار شهری کمتر  
اعتبــار  30درصــد  از 
اختصــاص  مصــوب 
 داده شده است. وی
ادامه کلنــگ زنی های 
معمولی را فاقد توجیه 
منطقی دانســت و آن 
را فشــار بر دارایی های 
شهرداری و اخذ وام های مختلف قلمداد کرد که  به  
تضعیف بنیه  مالی شهرداری منجر می شود. معین 
از صدور پروانه های تجاری خطی در برخی از خیابان 
ح تفصیلی   ها باوجــود مصوبات شــورا و ضوابط طــر
خبــر داد و خواســتار ارســال لیســت خیابــان هــای 
مذکور بــه مناطق شــد. وی بــه انعقــاد قراردادهای 
حــوزه معاونــت فرهنگی بــا بخــش خصوصــی برای 
ســاخت مجتمع هــای فرهنگی اشــاره کــرد و گفت: 
این قراردادها یا باید قانونا به تصویب شورارسیده و 
یا در قالب مشارکت در شــورای عالی سرمایه گذاری 
ح شــود. از آنجایــی کــه ایــن اقدام  و مشــارکت مطــر
ایجادتعهــد غیرمجاز برای شــهرداری اســت، معین 

درخواست رسیدگی کرد./گروه شورا 

مشکل مشاغل مزاحم شهری 
حل نشد

عضو کمیســیون ســلامت و خدمات شــهری 
گفت: در نظرسنجی معاونت پژوهش اولویت 
اول بعضی از مناطق از منظر مردم، انتقال مشاغل مزاحم 
شهری بود و این امر  بدان معناست که متاسفانه در حل  
این معضل موفق نبوده ایم. فولادگر در نطق میان دستور 
خود، حل این مشــکل را نیازمند همکاری و هماهنگی 
همه دســتگاههای دولتی، شــهری و صنفی دانســت و 
کید کــرد: برخی از مشــاغل مزاحم با توجــه به ضوابط  تا
محیط زیست باید به شــعاع بالاتر  از 50 کیلومتر انتقال 
یابد. وی ادامه داد:این گونه مشاغل در سنوات گذشته 
از مراجع ذی ربط مانند اداره کل صنایع یا مجامع صنفی 
مجوزهــای لازم را اخــذ کــرده و تعــدادی هــم مشــاغلی 
هســتند که به دلیل نــوع خدمــات و نیازهای مــردم در 
داخل محدوده شهر امکان ارائه خدمات آنها وجود دارد 
ولی به دلیل عدم وجود ساختارهای لازم یا  بی توجهی، 
برای مــردم مزاحمت ایجــاد می کننــد. این عضو شــورا 
تعــدادی از چالشهــای موجود بــرای ســاماندهی این 
مشاغل را ارائه داد و افزود:  بسیاری از این مشاغل مجوز 
لازم بــرای فعالیــت را ندارند و متاســفانه دســتگاههای 

متولی در این راستا هیچ اقدامی انجام نمی دهند.
گفتنی اســت  بخش قابــل توجهــی از آنهــا از مراجع لازم 

کــه در  مجــوز لازم دارنــد 
سنوات گذشته به دلایل 
مختلــف از جملــه عــدم 
دقــت در ضوابــط زیســت 
محیطی، عدم هماهنگی 
دسـتـــگاههــــــای متــــولی 
شرایط سیاسی  اجتماعی 
و اقتصادی و غیره کســب 
کرده اند که زیرساخت های 
مناســب ســخت افزاری با 
توجه به نوع این مشــاغل 
در شــهرکهای صنعتــی 
اطــراف و مجتمــع هــای 
صنفی داخل شــهر وجود 

ندارد یا بسیار کم است.
به گفته فولادگر،  ســاختار 
مدیریتی متناسب با حجم 
زیاد این کار در شــهرداری 
وجــود نــــدارد وحجــم کار 
و  میــادیــــــن  ســــازمان 
سـامــانـــدهی مشـــــــاغل 

شهری بســیار زیاد و عمده متمرکز بر میادین و بازارهای 
روز اســت. در عین حال که  در ســاختار خدمات شهری 
از لحاظ جایگاه مدیریتی و از نظر کمیت نیروی انسانی 
وضعیت مناســبی وجــود نــدارد. وی رکود اقتصــادی را 
در حل این مشــکل موثر دانســت و افزود: این مشــاغل 
جزء قشر متوســط و حتی ضعیف جامعه هستند، بنیه 
اقتصادی لازم جهت جابهجایی را ندارند و در این راستا 
نیاز به تســهیلات بانکــی و حمایتهای دســتگاههای 
متولی دارد در عین حال که  انتقال برخی از مشــاغل به 
ج از شــهر باعث افزایــش هزینــه تولید و یــا خدمات  خــار
این واحدها شده و بعضا بازار فروش آنها را دچار اختلال 

می کند.
به گفته فولادگر،  تشکیل مدیریت ساماندهی مشاغل 
در معاونت خدمات شهری،  تقویت بخش ساماندهی 
مشــاغل در ســازمان میادیــن، جلــب مشــارکت بخش 
خصوصی توسط سرمایه گذاران یا مشارکت با صاحبان 

مشاغل مزاحم در رفع این مشکل مهم است.
تامیــن زمین با قیمت مناســب با همکاری کمیســیون 
ماده  5 و کمیسیون امور زیربنایی ،عدم دریافت هزینه های 
تفکیک و صدور پروانه ساختمان، ارائه تسهیلات بانکی 
و غیر بانکی ارزان قیمت، تســهیل در صــدور مجوزهای 
لازم شــغلی وهماهنگی با مجمع امور صنفــی در صدور 
مجوزهای کســبی و عدم صدور مجوزهای جدید برای 
مشاغل آلاینده، از جمله دیگر  راهکارهایی بود که فولادگر 

کید کرد. برآن تا
وی ادامه داد: اخیرابه مجامع امور صنفی اعلام شده که 
برای صدور مجوز نیاز به اســتعلام از شهرداری نیست و 
حتی آموزش های فنی و حرفه ای که جزء الزامات بوده 
برداشــته شــده که این موضوع باعث تشــدید مشــاغل 
مزاحــم مــی شــود. فولادگــر  ادامــه داد:هــر چنــد از قبل 
الزامی در مورد استعلام شهرداری ها وجود نداشته، ولی 
مجامع صنفی استعلام می کردند   و شهرداریها نیز  فقط 

مباحث تجاری مد نظر  قرار می دادند. /گروه شورا 

تذكر                   اعضا

 برچسب های تبلیغاتی،  سیما 
و منظر شهری را   مخدوش می کند

عضــو کمیســیون شهرســازی طــی تذکــری، 
برچســب های تبلیغاتی را که بــه درب منازل 
چسبانده می شود،  باعث مخدوش کردن فضا و منظر 
شهری دانست. فلاح طی تذکری ادامه داد: این حرکت 
و اقدام ناشایست بعضی از مشــاغل خدماتی، علاوه بر 
اینکه سیما و منظر شهری را مخدوش می کند، نگرانی 

هــا و زحماتــی را بــرای 
شــهروندان بــه وجــود 
آورده است.وی ادامه 
داد: از شــهرداری در 
خواســت می شــود که 
طبــق مــاده 92 قانون 
شــهرداری) نوشــتن و 

الصاق هر نوع مطالبی بر روی دیوارهای شهر که مخالف 
ضوابط و مقررات شــورای اسلامی شهر باشد، ممنوع و 
شهرداری مکلف به برخورد قانونی با متخلفان است(، 
قاطعانه برخورد کرده و اجازه ندهد سیما و منظر شهری 

توسط مشاغل متخلف از بین برود.
فلاح از شرکت ها و مشاغل خدماتی در خواست کرد  که 
نوع و شیوه تبلیغاتی خود را تغییر دهند تا بازدهی بهتر 
 و مطلوبی داشته و رضایت شهروندان نیز حاصل شود.

/گروه شورا  

عضو کمیسیون اقتصاد درخواست کرد؛
صدورپروانه ساختمان طبق ضوابط شهرسازی

عضو کمیسیون حمل و نقل:
کسی در اصفهان گران است کرایه تا

کمیســیون اقتصــاد  عضــو 
پروانــه  صــدور  خواســتار 
ساختمانی طبق ضوابط شهرسازی 
شد. سردار نصر اصفهانی ادامه داد: 
تخلفات ساختمانی معمولا به ماده 
100فرســتاده و بعــد از انشــای رای و 
تجدیدنظر مــورد اعتراض واقــع  و به 
دیــوان عدالــت اداری ارســال مــی 

شــود. وی ادامــه داد: در ایــن رونــد اتــلاف وقــت ارباب 
 رجــوع ،  شــهرداری و دیــوان عدالــت  اداری اتفــاق 
مــی افتــد. کریــم نصــر اصفهانــی معتقــد اســت کــه  بــا 
پیشــگیری می توان این تخلفات را به حداقل رســاند. 
وی بــرای پیشــگیری از این مشــکلات بر  صــدور پروانه 
ساخت طبق ضوابط شهرسازی،  نظارت در حین اجرا،  

توجیه مالک به مفــاد پروانه و حقوق 
خود و پاسخگویی مهندسان طراح و 

کید کرد. ناظر تا
نصــر اصفهانــی بــه افزایــش مصــرف 
کــرد و اظهــار  گاز در زمســتان اشــاره 
داشــت: بــرای این امــر بایــد تدابیری 
اندیشــیده شــود که صرفــه جویی در 
مصرف، بهتریــن راهکار اســت. عضو 
کمیسیون اقتصاد، امور حقوقی و گردشگری ادامه داد: 
اســتفاده زیاد از گاز باعث آلودگی هوا در کلانشــهرهایی 
هماننــد اصفهان مــی شــود. وی افزایش مصــرف گاز را 
باعث هدر رفــت منابع ملی دانســت و افــزود: گازی که 
 بایــد درآمــد کشــور را افزایــش دهد، به ســادگی بــه هدر 

می رود./گروه شورا    

کمیســیون حمــل و  عضــو 
کید بر این نکته که  نقل با تا
کسی در اصفهان گران است،  کرایه تا
گفــت: در روزهــای اخیــر بعضــی از 
خطوط و بعضی از رانندگان، در یک 
کسی را  اقدام خلاف، قیمت کرایه تا
افزایش داده اند. قربانی ادامه داد: از 
کســیرانی انتظــار می رود  ســازمان تا

ضمن جلوگیری از این عمل خلاف، نســبت به برخورد 
با افراد خاطی و اطلاع رســانی بــه مردم مبنــی بر اینکه 

کسی تغییرنکرده، اقدام کنند. کرایه تا
وی بخش دیگری از تذکر خود را به وضعیت مجوزهای 
تجــاری اختصــاص داد و گفــت: طبــق مصوبه شــماره 
خ 89/4/15 شورای اســلامی شهر اصفهان  1496 مور

صــدور مجــوز تجــاری در 14 خیابــان 
ممنوع اســت که شــهرداری به دلیل 
بی توجهــی به این مصوبــه وضعیتی 
را ایجــاد کــرده اســت کــه در بعضی از 
این خیابانهــا حتی برای عبــور عابر 
پیــاده آن هــم در پیاده روها مشــکل 
جــدی وجــود دارد. وی ادامــه داد: 
ایــن مصوبــه بــرای کاهــش ترافیــک 
هســته مرکــزی شــهر بــوده و آزادســازی و احــداث ایــن 
خیابانها با هزینه بسیار و مشــکلات زیاد انجام گرفته 
کثــر ایــن خیابانها از هــدف اصلی  که در حــال حاضر  ا
ایجاد خود دور شــده وحتی در بعضی از این خیابانها 
 پارکینگ واحدهای مسکونی به تجاری تبدیل شده اند.

/گروه شورا

نطق                       اعضا رییس کمیسیون حمل و نقل و محیط زیست :

لایحه برخورد قانونی با تبلیغات خاموش شهری به شورا  ارائه شود

نایب رییس کمیسیون حمل و نقل در خواست کرد؛

تغییر نام میدان استقلال به آیت الله هاشمی رفسنجانی

رییس کمیسیون حمل و نقل و محیط زیست 
در نطــق میــان دســتور خــود از حــوزه معاونــت 
فرهنگی   اجتماعی و زیباســازی شــهرداری تقاضا کرد تا  
لایحه ای در خصوص شــیوه برخورد قانونــی با تبلیغات 
خاموش شــهری که بلای جان مردم و زشتی در بهای 
منازل، خیابان ها و کوچه ها شده را تنظیم و به شورای 
ع وقت ارائه دهند. شیران تبلیغاتی را که به  شهر در اسر
درب منازل شــهروندان چســبانده می شــود،  تجــاوز به 
حقوق مــردم دانســت و افــزود: زمانی که حــوزه معاونت 
فرهنگــی اجتماعــی، ســاماندهی تابلوهــای تجــاری 
خدماتی شهر  را در دستور کار خود قرار داده و تابلوهایی  
 را کــه بــه خصــوص در شــب بــه خیابــان هــا نــور و ایمنی 
مــی بخشــد و عمدتــا بــه کســب و کارهــای مشــخص بــا 

صاحبان شناخته شده در شهر تعلق 
دارد، حــذف می کند تا شــهر زیبــا و یا 
حقوق شهر پرداخت شود  که در ظاهر 
اقدامــی مســوولانه، امــا نــه الزامــا 
هوشمندانه در شیوه برخورد است، بر 
ل مســکونی، در  درب و دیــوار منــاز
کوچه و بــازار و یا در شــعاع یــک متری  
کن تجاری، هزاران  زنگ خانه ها یا اما

گون روی هم  تبلیغ کاغذی در رنگ ها و اندازه های گونا
چسبانده شده است. شیران افزود: این موارد تبلیغات 
خاموشی است که غیرعادلانه درب و دیوار  شهر  را زشت 

کرده و هیچکس هم با آنها برخورد نمی کند.
شیران خواستار برخورد با متخلفان ترافیک در شهر شد و 

گفت:خلافکاران ترافیکی در مقایسه با 
انسان های قانون مدار اندک هستند،  
اما بیشتر در معرض  دید قرار می گیرند 
چرا کــه همه جا خــلاف مــی کنند. وی 
کیــد کــرد: چنانچه بــا ایــن متخلفان  تا
در یــک محــل، برخــورد قاطعی شــود، 
در سایر نقاط شــهر نیز با سرعت مجاز ، 
رفتار عاقلانه و عادلانه رانندگی خواهند 
کرد. وی درخواست کرد که در تابلوهای ترافیکی مناطق 
و محلات شهر تجدید نظر شود.رییس کمیسیون حمل 
و نقل د ربخش دیگری از نطق میان دســتور خود گفت: 
از اینکــه بعضی از مدیران شــهری، بزرگ فکر مــی کنند از 
آنها سپاســگزارم . وی ادامه داد: به عنوان مثال با ایجاد 

یک پل چند طبقه، خودروها را به زیرزمین فرستاده و یا 
در هوا  معلق می کند، اما بهتر اســت مدیــران ما ریزبین 
باشــند و اجــازه ندهنــد احــداث یــک پیــاده رو بیــش از 
چهار سال طول بکشــد. وی سپس وضعیت پیاده روی 
حدفاصل ســی و ســه پل تا چهــارراه نظــر را توصیف کرد 
وافــزود: پیشــنهاد مــی کنم طی مــدت محــدود مناطق 
15 گانه حوزه عمــران و ترافیک خود را بســیج و حوزه های 
در مســیر عابــران پیــاده را ضربتــی تســطیح کننــد.  وی 
ســپس در مــورد نورپــردازی های پــل دو طبقــه خیابان 
امام خمینــی راهکارهایــی ارائــه دادو گفت: اســتفاده از 
فضاهای زیر پل همچنان بلاتکلیف مانده که لازم است 
شــهرداری در این خصوص طرحی را به شورای اسلامی 

شهر ارائه دهد./گروه شورا

نطق                       اعضا

نایب رییس کمیسیون حمل و نقل درخواست کرد 
تــا میــدان اســتقلال بــه نــام آیــت الله هاشــمی 
رفسنجانی نامگذاری شود. علیرضا نصر اصفهانی طی تذکری 
ضمن تسلیت رحلت  آیت الله هاشمی رفسنجانی، از شورای 
نامگــذاری درخواســت کــرد به منظــور تجلیــل از بخشــی از 
خدمات ارزشــمند ایشــان،  نامگذاری یکی از خیابانها و یا 
مکانهایی را که متناســب شأن و جایگاه ایشــان باشد،  در 
کار خــود قــرار داده و تــا قبــل از مراســم اربعیــن   دســتور 

درگذشت شان به صحن علنی ارائه کنند. 
وی افــزود: یکــی از گزینــه هــا که بــه لحاظ 
گســتردگی   موقعیــت مکانــی و ابعــاد و 
می تواند مورد مطالعه و بررسی قرار گیرد، 
میدان استقلال است چرا  که ایشان و دیگر 
بزرگان نظام بهای سنگینی را برای رسیدن 

به »استقلال« پرداخت کرده اند.
نصر اصفهانی بخش دیگری از تذکر خود را به وضعیت انتشار 

مطالب اعضا در رســانه ها اختصاص داد 
و افــزود: من و ســایر اعضــا با مکتــوب کرد 
مطالب خود، علاوه بر توجــه به مدیریت 
زمان و در اختیــار قراردادن عیــن متن به 
خبرنگاران و اصحاب رسانه می خواهیم 
تا مورد دخل و تصرف هم قرار نگیرد. وی 
ادامــه داد: امــا  در مــواردی صحبتها به 
گونه ای منتشر می شود که با آنچه بیان شده ، فاصله زیادی 

دارد و ایــن اتفاق از ناحیه رســانه هایی می افتــد که همواره 
در جشــنواره های مختلف برگزیده و جایزه مــی گیرند. نصر 
اصفهانی گفت: من با توجــه به این نکته کــه ضمیر، مرجع 
خود را می یابد متذکر می شــوم که به جایگاه حرفه ای خود 
توجه داشــته باشــند که هر فــردی مطلبــی را بیــان می کند 
به محتــوا و تاثیرات آن توجــه دارد و تبعــات آن را مــی داند و 
مسوولیت آن را نیز می پذیرد و نیازی به اینکه فردی بخواهد 

برای وی مصلحت اندیشی کند، ندارد./گروه شورا

سه هزار ميليارد برای اصفهان 96
شهردار اصفهان با اشاره به تهاجمی بودن بودجه سال آینده خبر داد:

وی ضمن تسلیت  رحلت آیت الله هاشمی  رفسنجانی 
و تقدیر ا زحضور مردم در مراسم تشییع ایشان، درباره 
گــی شــاخص بودجــه ســال آینــده، تصریــح کــرد:  ویژ
تدوین  بودجه ســال آینده  نشــان می دهــد مدیریت 
شــهری توجهــی بــه مســائل انتخاباتــی، سیاســی، 

تبلیغاتی و مسائل حاشیه ای نداشته و ندارد. 
کثرا امکان دارد به  دنبال  وی ادامه داد: درســالی که ا
پــروژه هــای نمایشــی و تبلیغاتــی باشــند، شــهرداری 
اصفهــان به مــدد همراهــی ، هــم افزایی و پشــتیبانی 
اعضای شورا، یک سال ویژه برای اصفهان رقم خواهد 
زد. شــهردار اصفهــان دربــاره تهاجمی بــودن بودجه 
سال آینده تصریح کرد: رویکرد بودجه تهاجمی است 
که نشان دهنده تهاجم مدیریت شهری به پروژه های 
استراتژیک  و شهر است. وی ادامه داد: خط2و3 قطار 
شهری اصفهان، ادامه خط اول  مترو، حلقه حفاظتی  
از جمله پروژه هایی اســت که شــهرداری اصفهان به 

بهترین وجهی مورد توجه قرار داده است. 
گفتنــی اســت آغــاز فراینــد تدویــن برنامــه عملیاتــی 
بودجه96 از 25شهریورسال جاری و به مدت چهارماه 
بوده که بر  اهداف و راهبردهــای برنامه اصفهان1400 
منطبق اســت. در این برنامه به سیاستهای ابلاغی  
شــورا توجه شــده و تخصیص منابــع بر اســاس برنامه 
عملیاتی و شــاخص های برنامه اصفهان 1400 است. 
اســتفاده پررنگ از نظر ســنجی مردم، اولویت  بندی  
پروژه ها بر اســاس ظرفیت ها و محدودیت ها و تمرکز 
بر پروژه های نیمه تمام از جمله دیگر شاخصه لایحه 

بودجه 96 شهر اصفهان است .
186نفر از  94 جلســه، مشــارکت 96حاصــل بودجه
معاونان، مدیــران و کارشناســان  بوده که هــزار و 900 
نفر ساعت کار کارشناســی  را رقم زده و برای نخستین 
بار،معاونــان شــهرداری اصفهــان در تدویــن بودجــه 

حضوری پررنگ داشته اند.
به گفتــه دکتــر جمالــی نــژاد، بــرای اولیــن بــار بودجه 
شــهرداری و ســازمانها همزمــان بــه صــورت مجلــد 
تقدیم شورا شد. وی ادامه داد: یکی از مشکلات شهر 
اصفهان مسائل ترافیکی و آلودگی هواست و به همین 
دلیل  رویکرد بودجه سال آینده زیست محیطی است.  
شــهردار اصفهان گفت: در تدوین برنامه و بودجه96 
به نحوی عمل شــده که فاز یــک و دو پروژه هــا قبل از 

بودجه سال97 تعیین تکلیف شود.
کم، فروش امــوال غیر، اوراق  گفتنی اســت عوارض ترا
مشــارکت، درآمد حاصــل از مالیــات بــر ارزش افزوده،  
گــذاری و  عــوارض بــر پروانــه ســاختمان، ســرمایه 
مشــارکتها، عوارض بر کســب، عوارض ارزش افزوده 

کــد هــای  ســوخت،  عــوارض کســر پارکینــگ و ... اهــم 
درآمدی بودجه 96 اصفهان را تشکیل می دهند.

    کاهش وابستگی به درآمد ساختمانی 
در ایــن جلســه شــهردار اصفهــان از کاهــش وابســتگی 
شهرداری به درآمدهای ســاختمانی در سال95 خبرداد 
و گفت: امسال نسبت به ســال های قبل اتکای کمتری 
به درآمدهای ســاختمانی و درآمدهای ناپایدار داشتیم 
چرا که  رونق ساخت و ساز کاهش یافت  و سعی کردیم که 
اتکای درآمد به این حوزه را کمتر کنیم . دکتر جمالی نژاد 
با اشــاره به افزایش مشــارکت در اداره شــهر ، تصریح کرد: 
این امر بــا  تعریف پروژه های مشــارکتی محقق شــد. وی 
ادامه داد: امسال در این حوزه رکورد زدیم و میزان تفاهم 

نامه هایی که امضا شد، بی نظیر بود.
معاون پژوهش و فناوری اطلاعات شهرداری اصفهان نیز 
در این جلسه گفت: امسال با توجه به فرصتی که فراهم 
شد در جلسات سیاستگذاری، بودجه های عمرانی 96با 
اهداف و راهبردهــای برنامــه  اصفهان1400همراه شــد و 

کارشناسان معاونت های مختلف نیز حضور داشتند. 
مدیریــت برنامــه ریــزی و بودجــه معاونــت پژوهــش و 
 فناوری اطلاعات شهرداری اصفهان نیز  گفت: نمادی از 
گیــری بــر مبنــای اهــداف در تدویــن بودجــه  تصمیــم 
ســال آینده مشــاهده شــد چرا کــه   معاونتها بر اســاس 
سیاســتهای موجــود، پــروژه هــا ی مناطــق را حــذف 
 یــا تغییــر مــی دادنــد. فردانــی ادامــه داد: 60درصــد 
شــاخص های اصفهــان 1400 بــا برنامــه بودجــه منطبق 
شده که این امر در هیچ کلانشهری سابقه نداشته است. 

     انسجام ملی و همدلی
در ایــن جلســه رییــس شــورای اســلامی شــهر اصفهان، 
گهانی آیت الله هاشمی رفسنجانی را به مقام  درگذشت نا
معظم رهبری، ملت عظیم الشــأن ایران اسلامی و مردم 
مومن و انقلابــی اصفهان تســلیت گفت و افزود: مراســم 
تشــییع ایــن مبــارز انقلابی و ایــن سیاســتمدار با ســابقه 
مظهر انســجام ملی و همدلی بود که دشــمنان داخلی و 
خصوصا دشــمنان خارجی را نا امید کــرد و توطئه ایجاد 

نفاق و اختلاف افکنی آنها راه به جایی نبرد. مهندس 
امینی ازمردم قدر شناس و علاقه مندان این مجاهد 
بــزرگ که بــا برگزاری شــکوهمند مراســم تشــییع پیکر 
کســپاری ایشــان یــاد زحمــات و تلاش هــای این  و خا
خادم ملت و کشــور را به خوبی گرامی داشــتند و حق 
ایشــان را بــه جــای آوردند، تشــکر کــرد. گفتنی اســت 
رییس فقید مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، عضو 
شــورای انقــلاب، تاســیس جامعــه روحانیت مبــارز و 
حــزب جمهــوری اســلامی، ریاســت مجلــس شــورای 
اســلامی، امام جمعه موقت تهران، نماینده حضرت 
امام در شورای عالی دفاع، جانشین فرماندهی کل قوا 
در ماههای پایانی جنگ، دو دوره ریاست جمهوری، 
ریاست و عضویت در مجلس خبرگان رهبری را برعهده 

داشتند.

     پیاده روهای شهر تعمیر شود
مهنــدس امینــی در بخشــی از نطــق پیــش از دســتور 
خود به عــدم مناســب بــودن وضعیت پیــاده روهای 
شهر اشــاره کرد و افزود: ما مردم را به اســتفاده از قطار 
شــهری، حمــل و نقــل عمومــی و دوچرخــه ســواری 
تشــویق می کنیــم و این در حالی اســت کــه همه این 
امکانــات بــه طــور کامــل در شــهر وجــود نــدارد. وی 
 ادامه داد: امکان پیاده روی در شــهر وجــود دارد، اما 
پیاده روهایی همانند خیابانهای اطراف رودخانه تا 
پل غدیر و سایر نقاط شــهر، برای پیاده روی مناسب 
نیست. رییس شــورای اسلامی شــهر اصفهان افزود: 
ایــن در حالی اســت کــه ترمیم پیــاده روها بــه مصالح 

چندانی نیاز ندارد. 
کید براینکه کاهش  ک و با تا وی بااشاره به روز هوای پا
 آلودگــی هــوا نیــاز اول اصفهــان اســت، گفت:تــلاش
کمیــت و مــردم بــه افزایش   بخــش هــای مختلــف حا

ک کمک خواهد کرد. روزهای با هوای پا
مهندس امینی، ســالگرد عملیات غرور آفرین کربلای 
5 ، 29 دی،  روز غزه و27 دی، شهادت نواب صفوی، 
طهماسبی، برادران واحدی و ذوالقدر را گرامی داشت 
 و درباره26دیمــاه ســالروز فــرار شــاه از ایــران گفــت:  
شکل گیری و گســترش نهضت اســلامی و هماهنگی 
قیام هــای مردمی به رهبــری امام خمینــی و برگزاری 
مراسم چهلم های شهدا در شهرهای مختلف، کشتار 
17 شــهریور و اعتصــاب کارکنــان شــرکت ملــی نفــت، 
کنترل امنیت کشــور را از دســت نیروهای رژیم و حتی 
ج کرده و موجب شد که در زمان  حکومت نظامی خار
کوتاهی، پایه های اقتدار رژیم 2500 ساله شاهنشاهی 

سست و منجر به فرار شاه شود. 

در یکصد و شـصت و دومین جلسـه علنی ،  بودجه سـه هزار میلیاردی سـال آینده اصفهان، 

 لیلی
 زواره ای

تقدیـم شـورای اسـامی شـهر شـد.  ایـن آخریـن بودجـه ای اسـت كـه شـورای چهـارم بـرای 
اصفهـان بررسـی و مصـوب می کند و به گفته شـهردار اصفهان بـه دور از هیاهوی تبلیغات، 
انتخابـات و مسـائل حاشـیه ای، بـا هـدف تهاجـم بـه پـروژه هـای اسـتراتژیک شـهر، تهیه و 
تدوین شـده اسـت. به گفته دکتر جمالی نژاد، سـر جمع بودجه سـال آینده شـهر، سـه هزار 
میلیـارد تومـان در نظـر گرفتـه شـده كـه هزینـه جـاری 20 درصـد و هزینـه عمرانـی80 درصـد 

بودجه را شامل می شود.  

 در چند سال 
اخيرشاهد 
آلوده شدن 
آب تصفیه 

خانه بودیم که 
نشان می دهد 
اصول پدافند 

غیرعامل پیاده 
سازی نشده

برخی از 
مشاغل مزاحم 

با توجه به 
ضوابط 

محیط زیست 
باید به شعاع 
بالاتر از 50 

کیلومتر انتقال 
یابد



مسوول تیم کارشناسی لایحه تامین امنیت زنان خبر داد:

افراد   ۱۸ سال به بالا،   تحت پوشش لایحه تامین  امنیت زنان
مسوول تیم کارشناسی لایحه تامین امنیت زنان 
گفت: به این جمع بندی رسیدیم که افراد ۱۸ سال 
به بالا مشمول مقررات مندرج در لایحه تامین امنیت زنان 
شــوند، مگر آنکه در برخی مقــررات لایحه افراد دارای ســن 
پایین تــر نیــز تحــت حمایــت قــرار گیرند.علــی کاظمــی در 
گفت وگو با ایلنا دربــاره لایحه تامین امنیت زنــان گفت: در 
بحث خشــونت علیه زنان برخی کشــورها مقررات جامع و 
کنده مقرراتی  منسجمی دارند و برخی کشورها به صورت پرا
تدویــن کرده انــد، امــا رویکــرد جهانی آن اســت کــه قانون 
جامعی در این زمینه وجود داشــته باشــد.وی بــا یادآوری 
اینکه لایحه تامین امنیت زنان چندین سال پیش تدوین 
شــده و مقــررات پیشــگیرانه، برنامه ریزی بــرای نهادهای 
متولی امر، ایجاد نهاد ملی در این زمینه، مقررات جزایی و 
آئین دادرسی خاص در آن لحاظ شده است، ادامه داد: با 

تصویب قانون آئین دادرســی کیفری و 
قانون مجازات اسلامی در دو سال اخیر 
برخی مقررات به ویژه در بخش کیفری 
مربــوط بــه ایــن حــوزه در ایــن قوانیــن 
کنــون نیاز به تکــرار این  تصویب شــد و ا
قوانین در لایحه نیست.کاظمی با بیان 
اینکه برخی قسمت های لایحه از جمله 
برخی قرارهای تامیــن و تمهیدی و نیز 

برخی بخش ها در مقررات مدنی که ممکن بود مکمل این 
حــوزه باشــد بایــد برایــن لایحــه اضافــه شــود، اظهارکــرد: 
همچنین موارد جدیدی همچون ایجاد صندوق حمایت 
از زنان بزه دیده وارد این لایحه شده است که این لایحه را از 
حیــث تاثیرگــذاری بیشــتر تکمیــل می کند. مســوول تیــم 
کارشناســی لایحه تامین امنیــت زنان دربــاره لحاظ کردن 

قوانیــن ازدواج کــودکان در ایــن لایحه با 
کید براینکه در این زمینه اختلاف نظر  تا
وجود دارد، عنوان کــرد: ازدواج کودکان 
مساله ای مدنی است که ابعاد کیفری نیز 
دارد. در این باره نظرات مختلفی وجود 
دارد، یکــی آنکه مقــررات مربــوط به این 
موضــوع در لایحــه تامیــن امنیــت زنــان 
آورده شــود. برخــی دیگــر معتقدنــد کــه 
جای این مقررات در لایحه نیست مگر آنکه ازدواج کودکان 
نوعی خشونت علیه آنان تلقی شود و نگاه دیگری می گوید؛ 
باید بحث حمایت از کودکان را در لایحه حمایت از کودکان 
و بحث حمایت از زنــان را در لایحه حمایت از زنان ببینیم.
وی در این باره افزود: با توجه به نظریه ســوم وقتی کودکی 
۱3 ســاله ازدواج می کنــد؛ مســائل مربــوط بایــد در لایحــه 

حمایــت از کــودکان پیش بینی شــود، یعنی بحــث ازدواج 
کودکان و ســن آن و مقــررات حمایتــی این لایحــه و قوانین 
مــورد نیاز در ایــن زمینــه فراتر از لایحــه تامین امنیــت زنان 
اســت.این قاضی دادگســتری با بیــان اینکــه آوردن برخی 
مســائل در ایــن لایحــه بی مــورد اســت، خاطرنشــان کرد: 
مقررات مربوط به زنان همچون مباحث مربوط به ازدواج،  
ارث،  انحلال نکاح در قوانین گسترده است و در این لایحه 
تنها مقررات مربــوط به خشــونت علیه زنان دیــده خواهد 
شد. مســوول تیم کارشناســی لایحــه تامین امنیــت زنان 
دربــاره اینکــه آیا ایــن لایحه تمــام زنــان و دختــران را تحت 
پوشش قرار می دهد یا مخصوص قشر خاصی از زنان است، 
گفت: در این زمینه نیز نظــرات متفاوتی وجود دارد، برخی 
معتقدنــد کــه این لایحــه بایــد تنهــا زنــان متاهــل را تحت 

حمایت قرار دهد و ضروری است.

09 جامعه

فرهنگ وکالت در ایران
اهمیت و چگونگی وضعیت فرهنگ 

محمدرضا 
زمانی

حقوق شهروندی و وکالت در ایران، 
بــا رجــوع بــه آمــار فزاینــده منتشــره 
نســبت بــه پرونده هــای وارده بــه 
کــم قضایی قابــل احراز اســت.  محا
افزایش روزافزون اختلافات حقوقی 
مــردم و شــهروندان و ورود نزدیــک بــه ۱5 میلیــون 
کــم قضایــی )از  پرونــده در دســتور رســیدگی در محا
سال ۱393 به بعد در هر سال، بنا به اخبار و گزارشات 
منتشره در رســانه ها( نگران کننده به نظر می رسد و 
این ســوال را در ذهن متبادر می کند که این افزایش 

حجم پرونده ها ناشی از چیست؟

    فرهنگ حقوق شهروندی و وکالت در ایران
 حــق دفــاع و وکالــت از زمــره اصــول و هنجارهــای 
بیــن المللــی در نظــام دادرســی عادلانــه و حقــوق 
بین الملل بشــر بوده که علاوه بر انعکاس در قوانین 
اساســی کشــورها، در قوانین عادی و خاص آنها نیز 
به اشــکال مختلف مقرر شــده اســت. حــق انتخاب 
وکیل و حــق دفــاع بــرای متهم و اعمــال ایــن حق از 
ســوی وکیل منتخب یا وکیــل تســخیری، تعیینی و 
معاضدتــی وی و ایجاد امــکان دفــاع در چهارچوب 
موازین حقوقــی و قانونی، زمینه ســاز تحقق عدالت 
و دادرســی عادلانــه، براســاس موازیــن حقوقــی و 
بین المللی اســت. علاوه بر اصل 35 قانون اساســی 
و قوانیــن خــاص موضوعــی مرتبــط- قانــون آییــن 
کیفــری، مصــوب ۱392 بــا نگاهــی نــو و  دادرســی 
دیدگاهی نوین، مناسب و موثر نسبت به حق دفاع 
و وکالت توجه کرده و در تلاش برای تأســی به اصول 
و هنجارهای حقــوق بین الملل بشــری درخصوص 

حقوق متهم، به طور نسبی برآمده است.
با وجود این نبود فرهنگ حقوق شهروندی و وکالت 
گاهی  در ایران، به معنای آموزش و نهادینه شــدنِ آ
مردم و شهروندان نسبت به حقوق اساسی، مدنی 
و شهروندی خویش، آموزش مســتمر و همه جانبه 
حقــوق مزبــور در نظــام مدنــی، آموزشــی و فرهنگی 
گاهی مدیران و مســوولان نسبت به حقوق  کشور، آ
اساسی، شهروندی و حقوق بشر در جامعه و رعایت 
و تضمیــن مســتمر  آن، بهره منــدی آنهــا از اصــول و 
هنجارهای حقوقــی بین المللی و حقوق بشــری در 
زمینه های مدیریت شهری و مدنی، حقوق محیط 
زیســت و جامعــه شــهری و الزامــی بــودن مشــاوره 
حقوقــی و وکالــت دعــاوی در تمــام امــور حقوقــی، 
مدنــی و کیفــری در تمام 
یــک  جامعــه،  ســطوح 
واقعیت مشــهود، موثر و 
عمومی اســت و ضرورت 
نهادینه کــردن، فرهنگ 
حقـــــوق شهــرونــــدی و 
وکالــت در ایــران و الزامی 
شــدن وکالت در دعاوی 
حقوقــی و کیفــری و امور 
حقوقی اشخاص حقیقی 
و حقوقــی، یــک ضرورت 
محتــوم و غیرقابــل انکار 

است.
بــه  بی توجهــی  پیامــد 
مراتب یاد شــده، به طور 
توامــان متوجــه مــردم و 
مســوولان و جامعــه خواهــد بود.ضــروری اســت، به 
منظــور پیشــگیری از آثــار و بازخوردهــای گســترده 
مترتب بــر نبود فرهنــگ حقوق شــهروندی و وکالت 
در ایران و گسترش فزاینده دعاوی حقوقی و کیفری 
متعدد و حجم بالا و روزافزونِ آمار پرونده های وارده 
کم، در مقام تعیین تکلیف اختلافات حقوقی  به محا
شهروندان به شــیوه های مســالمت آمیز برآمده و با 
حل و فصــل اختلافــات حقوقــی آنها چــون داوری، 
میانجیگری،صلــح و ســازش، مشــاوره حقوقــی و 
کارشناســی و...  از تحمیل هرچه بیشتر پیامدهای 
ناشــی از بی توجهــی وضعیــت موصوف بــه جامعه، 

مردم و مسوولان خودداری کرد.

    حضور کمرنگ وکلا در نظام تقنینی کشور
بســیاری از  وکلای دادگســتری قائــل بــه رعایــت 
شــئونات حرفــه ای و اخلاقــی وکالــت از هــر حیــث و 
غ  جهــت بــوده و برخــی دیگــر نیــز، گویــا خــود را فــار
از هرگونــه آداب حرفــه ای وکالــت و رعایــت اخــلاق 
حرفه ای وکالت دانســته و موجبات وهــن و بدنامی 
احتمالــی و تدریجــی جامعــه صنفــی وکالــت و زوال 
اعتبار قانونی، حقوقی، عرفی، ملی و بین المللی آن 
را به تدریج، فراهم خواهند آورد. بسیاری از همکاران 
محترم ما، شــرافت حرفه ای خویــش را از هر حیث و 
جهت، وثیقه ســوگند اتیانی خود قــرار داده و برخی 
از آنها نیز گویی، آن را به ســرعت و در عمــل، به بوته 
نسیان سپرده اند! و وکالت و تحصیل ثروت و تبدیل 
شدن به قهرمان پرونده ها و مناسبات کاری خویش 
را به هر شــکل و نوعی در دســتور کار خود قرار داده و 

»هدف ، وسیله« را در نگاه آنها توجیه می کند؟!
حضور و نقش کمرنگ وکلای دادگستری و نهادهای 
وکالت در کشــور، در نظــام تقنینــی و قانونگــذاری و 
کز تنقیح قوانین و کم رنگ بودن وضعیت حقوق  مرا
شــهروندی و وکالــت در ایــران، خــود زمینه هــای 
تصویب و بدعت تقنینی چون اصلاح قانون مصوب 
و لازم الاجــرای آییــن دادرســی کیفــری و مــاده 4۸ 
و تبصــره ذیــل آن و ماننــد آنهــا را بــه مانند گذشــته 
فراهــم آورده یــا خواهــد آورد! نقش کمرنــگ وکلای 
دادگستری و جامعه صنفی وکالت نسبت به تحولات 
گرایــی فزاینــده آنهــا و مواضع  تقنینــی و صنفــی و وا
انفعالی و غیرمسوولانه بسیاری از همکاران محترم 
نســبت بــه تحــولات مزبــور و بی توجهــی بــه نقــش 
کنشــگرانه حقوقــی و قانونــی خویــش، جایــگاه و اثر 
بخشــی آن را در بیــن مــردم و مســوولان کمرنگ تــر 
کــه شایســته جایــگاه حرفــه ای و  خواهــد ســاخت 

تعهدات صنفی آنها نیز  نخواهد بود.
منبع: خبر آنلاین

میزان شیوع افسردگی در ایران 
بیش از ۱2 درصد است

وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی 
گفت: تعداد افســرده های جهــان حدود 9 
درصد یا نزدیک به ۱0 درصد است، اما این میزان در 

کشور ۱2.6 درصد است.
به گزارش فارس، ســید حســن قاضی زاده هاشــمی 
در ســخنرانی خود در  تالار شــهدای دانشــگاه علوم 
پزشــکی اهواز بــا بیــان اینکــه ســلامت روانــی بــه 
معانی اختــلال روانــی نیســت، اظهــار کــرد: بیش از 
450میلیــون نفر در سراســر جهــان دچار مشــکلات 
روانی هســتند و این رقــم روز به روز در حــال افزایش 

است.
وزیــر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی با اشــاره 
به رشــد ۱5درصــدی اختلالات ناشــی از خســتگی، 
اضطراب و کم خوابی و 3درصدی اختلالات ناشی از 
بی خوابی متذکر شد: متاسفانه دولت ها و کشورها 
کمتر به این اختلالات توجه دارند و شرایط مناسب 

و مطلوب این بیماران را مهیا کرده اند.
وی با اشــاره بــه زمینه هــای بیماری هــای روانی در 
کشور ما گفت: بخشــی از این بیماری در کشور ما به 
زندگی ماشــینی، محیط های آپارتمانی، مشــکلات 

خانواده ها و...مربوط می شود.
هاشمی تشــریح کرد: زمانی که 25درصد ازدواج ها 
به طلاق منجر می شــود دوهزار و 500 بیمار مبتلا به 
خ بیکاری و عــلاوه بر این  اعتیــاد داریم و ۱۱درصد نــر
تبعات ناشی از جنگ تحمیلی در استان خوزستان 
و ایــلام باشــد بــه طــور حتــم بیمارهــای روانی رشــد 

خواهد کرد.
وی افزود: ســالیانه ۱۸هزار نفر بر اثر ســوانح رانندگی 
کشــته می شــوند و 200هــزار نفــر مجــروح و معلــول 
می شوند که از گروه های جوان گرفته تا پیر هستند و 

این به رشد این بیماری کمک کرده است.

 300 هزار امدادگر 
بدون حقوق خدمت می کنند

جمعیت هلال احمــر به عنوان بــزرگ ترین 
نهاد مردمی کشــور، طی دهه های متوالی 
تــلاش کــرده کــه نیــاز هیــچ نیازمنــدی را بی پاســخ 
نگذارد. اما کــم توجهی به نیازهــای بودجه ای این 
نهاد، حالا مشــکل ساز شده اســت.به گزارش مهر، 
درخشــان ترین وجــه قضیــه اینجاســت کــه عمــده 
فعالیت های جمعیت هلال احمر، داوطلبانه است؛ 
 یعنــی 300 هــزار امدادگــر بــدون حقــوق خدمــت
 مــی کننــد و نیروهای جــان بر کــف و بــا اخلاصی که 
بی چشمداشــت مالــی حاضــر می شــوند از رفــاه و 
آسایش خود بزنند تا فردی گرفتار در بحران را نجات 
دهنــد.در شــرایطی کــه کشــور مــا در زمــره ۱0 کشــور 
حادثه خیز جهــان قــرار دارد، این جمعیــت مردمی 
برای مدیریت حوادث طبیعــی و بحران های پس از 
آن، اصلی تریــن نقش را برعهده دارد، اما متاســفانه 
طی ســال های اخیر شــاهد بودیم که اعتبارات این 
جمعیت مردمی تخصیص پیدا نکرده و جمعیت با 
بحــران مالــی مواجــه شــده اســت.به گفتــه روح الله 
فروزش، مدیر کل امور مجلس جمعیت هلال احمر، 
کل بودجه هلال احمر در سال رقمی حدود هزار و 500 
تا هزار و 600 میلیارد تومان است که فقط نزدیک به 
30 تــا 40 درصــد آن تحقــق پیــدا می کنــد، آن هم در 
گــر یک ســازمان دولتــی با حداقــل اعتبار  حالی که ا
بخواهد همان وظایف امداد جاده ای هلال احمر را 
انجــام دهــد، حداقل بــه پنــج هــزار میلیــارد تومان 
اعتبــار نیــاز دارد.بخــش قابــل تامــل ماجــرا هــم 
اینجاســت کــه امســال در اقدامــی عجیــب، یکــی از 
عمده ترین درآمدهای اختصاصی هلال احمر، یعنی 
همان 42 درصد حاصل از حق الثبت اســناد رسمی 
هم از مجموعه درآمدهای هلال احمر حذف شــد تا 
این نهــاد مردمــی در ســال 96، بیــش از گذشــته در 

باتلاق مشکلات مالی فرو رود.

۴0 درصد مدیران مسوول 
رسانهها  زن هستند

معــاون رییــس جمهــوری در امــور زنــان و 
خانواده با بیان اینکــه 40 درصد از مدیران 
مســوول رســانه هــا زن هســتند، گفــت: مطالبــات 
بنیــادی زنــان بایــد در رســانه هــا پیگیری شــود.به 
گــزارش مهــر، شــهیندخت مــولاوردی در اختتامیه 
نخستین جشنواره »زن، خانواده و رسانه« با اشاره 
به ســابقه پرداختن به مســائل و مطالبــات زنان در 
رســانه هــا افــزود: در ۱00 ســال گذشــته مطالبــات 
بنیــادی زنــان در رســانه هــا نمــود داشــته و از زمان 
جنبش مشــروطه شــاهد پرداختــن بــه موضوعات 

زنان در مطبوعات هستیم.
گاهی  وی ادامه داد: از دهه 20 و 30 برخی نشریات آ
بخشی در حوزه زنان را دنبال کردند که این وضعیت 
تــا پیــروزی انقــلاب ادامــه داشــت.معاون رییــس 
جمهوری در امور زنان و خانــواده با بیان اینکه زنان 
در پیــروزی انقــلاب نقــش مهــم و متفاوتــی از خــود 
نشان دادند، اضافه کرد: زنان در دوره های مختلف 
انقلاب در کنار مردان حضور سیاسی، اقتصادی و... 
داشتند.مولاوردی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
رسانه ها بیشتر به مسائل زنان توجه می کند و زنان 
نیز تلاش می کنند در عرصه های مختلف همچون 
مشــارکت سیاســی گام بردارنــد.وی بــا بیــان اینکه 
کید کرد:  زندگی بدون رســانه امکان پذیر نیست، تا
گیر شدن رسانه ها، اثرپذیری افراد از جمله زنان  فرا
را از رســانه ها غیرممکن کرده اســت.معاون رییس 
جمهوری گفت: زنان و خانواده در معرض پیام های 
رسانه ها به طور روزمره قرار دارند و باید با تشخیص 
اولویت ها و طراحی اثربخشی متقابل زنان و رسانه ها 

این ارتباط را ترویج داد.
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اخبار                         جامعه نگاه                            دیگران

نبود فرهنگ 
حقوق 

شهروندی 
و وکالت به 

معنای آموزش 
و نهادینه شدن 
آگاهی مردم 
و شهروندان 

است

مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان ایران:

بدقولی بیمه ها، داروخانه ها را  زمین گیر کرده است
دبیر مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با فساد وزارت دادگستری خبر داد:

رایزنی برای ایجادرشته »مبارزه بافساد«
مدیر روابط عمومی انجمن داروســازان گفت: 
داروخانه ها با وعده و وعید روزگار می گذرانند و 
این به معنای آن است که داروسازان هیچ امکانی برای 

ارتقای خدمات، برنامه ریزی و آینده نگری ندارند.
دکتر حمیــد خیــری در گفت وگــو بــا ایســنا، در خصوص  
وضعیت مطالبات داروخانه ها گفــت: داروخانه ها برای 
حفــظ آرامــش بــازار دارویــی کشــور، متحمــل اســترس، 
فشــار عصبی و دغدغــه خاطر شــدید اقتصادی هســتند 
و متاســفانه هیــچ کس نســبت بــه تبعــات ایــن موضوع 
توجه ندارد.وی با اشــاره بــه تاخیر ســازمان های بیمه گر 
در پرداخــت صــورت حســاب های داروخانه هــا، تصریح 
کرد: بیمه هــا از تیرماه مطالبــات داروخانه هــا را پرداخت 

نکرده اند و این به معنای یک تخلــف بزرگ از نص صریح 
قانــون اســت، ولــی متاســفانه ایــن تخلــف، آنقــدر مکــرر 
شــده کــه توجــه هیــچ یــک از دســتگاه های نظارتــی را بر 
نمی انگیزاند.خیــری ادامــه داد: داروخانه هــا بــه دلیــل 
مشــکل مالی که ریشــه در عدم تامین منابع پایــدار برای 
اجرای طرح تحول سلامت دارد، سیاست تعدیل نیروی 
انســانی در پیــش گرفته انــد و ایــن بــرای کشــور مــا جای 
تاســف دارد.مدیــر روابــط عمومــی انجمــن داروســازان 
ایران اضافه کرد: نگرانی و اضطراب ناشی از بدقولی های 
متولی سازمان های بیمه گر، داروسازان را زمین گیر کرده و 
پتانسیل داروخانه ها را اسیر کرده است و ما منتظر اقدام 

موثر دولت در زمینه پرداخت مطالبات هستیم.

دبیــر مرجــع ملــی کنوانســیون مبــارزه بــا فســاد 
وزارت دادگســتری از رایزنــی هــا بــرای تاســیس 
 رشــته ارتقــای ســلامت اداری و مبــارزه بــا فســاد در 
دانشگاه ها خبر داد. محسن مردعلی در گفت وگو با مهر در 
خصوص فعالیت های علمی در رابطه با اجرای اقدامات 
ضــد فســاد اقتصــادی و اداری  در کشــور گفــت: مباحــث 
آموزشی کنوانسیون مبارزه با فساد و ایجاد رشته تحصیلی 
و آموزش هــای دانــش آمــوزی، بومــی و دانشــگاهی مورد 
توجه مــاده ۱3 کنوانســیون قــرار گرفته اســت و در همین 

زمینه نیز فعالیت هایی انجام شده است.
وی از تاســیس یــک رشــته دانشــگاهی جدیــد خبــر داد 
گفــت: در حــال حاضــر پیــش نویســی را بــرای مقطــع  و 

کارشناســی ارشــد و بــا محتــوای برگــزاری دوره آموزشــی 
مدیریت ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد پیش بینی 
کردیم و شورای مرجع ملی پس از تصویب مصوبه مربوط 
به ایــن موضوع، مکاتبــه ای از ســوی وزیر دادگســتری به 
عنوان رییس مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با فساد با وزیر 
علوم به منظور تاسیس رشــته ای به همین عنوان انجام 
می شود تا رشته ارتقای سلامت اداری و مبارزه با فساد در 

دانشگاه ها ایجاد شود.
دبیر مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با فساد تصریح کرد: با 
وزارتخانه های علوم و بهداشت در رابطه با اجرای مباحث 
آموزشی مد نظر کنوانســیون مبارزه با فساد رایزنی هایی 

صورت گرفته است.

جهیزیه؛  از  سیاهه تا  سفیدی
ح شد؛ در گفت و گو با وکیل پایه یک دادگستری مطر

شاید شــما هم نام »سیاهه جهیزیه« را شــنیده باشید. 
فهرســت جهیزیه که از ســوی زوجه و خانــواده او و اخذ 
امضا و رســید از همســر و یــا بــدون آن به منزل مشــترک 
منتقل شود را ســیاهه جهیزیه گویند که در صورت بروز 
اختلاف بین همسران، زوجه می تواند با تامین دلیل با 
جلب نظر کارشناس رســمی دادگســتری یا مدیر شعبه 
مربوط در شورای حل اختلاف نســبت به تامین دلیل، 
ثبت و ضبط دلائل خرید لوازم مربوط، تحصیل گواهی 
گواهان و ثبت وسایل ارسالی و موجود در منزل همسر، 

دادخواست کند.
 به دلیل اینکه جهیزیه جز اموال زوجه است می تواند هر 
گونه دخل و تصرفی در آن داشته باشد و حتی می تواند 
زوج را از دسترسی به آنها منع کند بنابراین همسر مالک 

آن محسوب نمی شود. 
مینــا دادخــواه، وکیــل پایــه یــک دادگســتری در گفت و 
گویی که با اصفهان زیبا داشته می گوید: بر اساس سنت 
کثریــت خانواده هــای ایرانی  و رســوم موجــود در میان ا
 در هنــگام ازدواج، دختر اموالــی را به خانه همســر خود 
می برد که از این اموال به عنوان »جهیزیه« یاد می شود. 
جهیزیه ممکن است شــامل پول و ملک و ... باشد، اما 
آنچه در فرهنگ عامه ایرانیان به عنوان جهیزیه نامیده 
می شود، عمدتا شامل اثاثیه اولیه و مورد نیاز برای آغاز 
گرچه در ســال های اخیر این امر بیشــتر  زندگی اســت. ا
جنبه نمایشی پیدا کرده تا رفع نیازهای متعارف زوجین 

برای یک زندگی معمولی.
به بیان این وکیل پایه یک دادگستری، موضوع جهیزیه 

در قانــون مدنی به طور کلی مســکوت گذاشــته شــده و 
موضع مشــخص آن به طــور صریــح در این بــاب معلوم 
نیســت. امــا آنچــه مســلم اســت ایــن اســت کــه آوردن 
جهیزیه از ســوی زوجه الزامی قانونی نــدارد و نمی توان 
گرچه  زوجــه و خانــواده او را به چنیــن امری ملزم کــرد، ا

کم در جامعــه چنین تکلیفــی را برای  عرف حا
زوجــه ترســیم مــی کند بــا ایــن حــال صرفنظر 
از اقســام تحلیــل هــای حقوقــی موجــود در 
خصوص جهیزیه باید گفت اساســا این اموال 
در مالکیت زوجه بــوده و زوج بدون دارا بودن 
حق مالکیت بر آنها صرفا حق اســتفاده از این 
امــوال را دارد. به عبارتی از منظــر حقوق ایران 
زوجــه ضمــن مالکیــت بــر ایــن امــوال، اباحــه 
تصرف از اقلام جهیزیه را به زوج می دهد بدون 
اینکه مالکیتی برای او ایجاد کند.او »ســیاهه 
جهیزیه« را ریز جنس های خریداری شــده در 
جهیزیه می دانــد و تصریح می کنــد: در برخی 
خانــواده هــا جهیزیه بــا تنظیــم ســیاهه ای از 
جانب زوجــه و خانواده وی تهیه می شــود که 
مبین اموالی اســت کــه زوجه به خانه همســر 

خــود مــی آورد. اصــولا فلســفه ایــن اقــدام وجودی 
نوعی تامین برای زوجه در صورت بروز اختلاف بین 
زوجین است به ویژه در مواردی که زوج ادعای تهیه 
اقلام جهیزیه و مالکیت نســبت بــه آن را دارد. البته 
کید می شود که اعتبار این سیاهه منوط به وجود  تا
امضای زوج و شــهود )حداقل دو نفــر( حاضر در این 
خصوص اســت  وگرنه اعتبــار این ســیاهه مخدوش 

خواهد بود.
دادخــواه خاطــر نشــان مــی کنــد: در فــرض حدوث 
اختــلاف زوجیــن دعــوای اســترداد جهیزیه توســط 
زوجه به عنوان یکی از دعاوی رایج خانوادگی مطرح 
می شــود. دعوای الــزام زوج بــه اســترداد جهیزیه با 
درخواســت صــدور قــرار تامیــن خواســته در دادگاه 
صالــح وفق بنــد 5 مــاده 4 قانــون حمایــت خانواده 
ح می شــود. به  مصــوب ۱39۱ بــا حضــور زوجه مطــر
عبارتــی طبــق مــاده 29 قانــون حمایــت خانــواده 
محکمه مکلف به تعیین تکلیف موضوعات مختلف 
در رای طلاق اســت که یکی از  آنها تعیین تکلیف در 
خصــوص جهیزیه زوجه اســت. بــا این حــال تقدیم 
گانه اســترداد جهیزیه با توجه به  دادخواســت جدا
مســتنداتی از قبیــل عقــد نامــه، ســیاهه جهیزیه با 
شرایطی که ذکر شد، صورت جلسه تحویل جهیزیه، 
فهرســت اقلام جهیزیه از دعاوی خانوادگی معمول 
کــم خانــواده اســت کــه بررســی و رســیدگی  در محا

می شود.
بــه گفتــه ایــن وکیــل پایــه یــک دادگســتری، آوردن 
جهیزیه از جانــب زوجه در ابتدای زندگی مشــترک، 
 حــق اســتفاده مشــترک زوجیــن را بــه ذهــن متبادر 
می کند. در حقیقت نیز هدف از این ماهیت کمک 
خانواده زوجه به زوج در شروع یک زندگی 
است و به خاطر وجود چنین هدفی شاید 
ســیاهه جهیزیــه هــم چــون امــروزه رواج 
نداشــته اســت و حتی گاهی موجب تکدر 
خانواده ها می شــود. با این حــال این امر 
نافی، استرداد اموال متعلق به زوجه که با 
عنوان جهیزیه به خانه زوج آورده اســت، 

نخواهد بود.
گرچــه ایــن اقدامــات مقابلــه بــه مثل نه   ا
تنهــا موجــب تســکین اختلافــات حادث 
شده بین زوجین نمی شود، بلکه تشدید 
کننــده اختلافــات جزئــی زوجینــی اســت 
که بــا اندکــی از خودگذشــتگی مــی توانند 
کــم خانواده  مانع ازدحــام روزافــزون محا

شوند.

اغلـب خانـواده هـای ایرانـی در ازدواج دختـران، موضوع جهیزیـه را در کنار مهریـه به عنوان 

زهره 
قندهاری

معیـاری بـرای شـأن و منزلـت دختـر مـی داننـد. البتـه ایـن موضـوع در شـهرهای مختلـف به 
مراتب متفاوت است. 

گاهـی برخـی از خانـواده هـا بـه دختر هیـچ جهیزیـه ای نمی دهند و ایـن داماد اسـت که باید 
جهیزیـه را تهیـه کنـد و در برخـی از شـهرهای دیگـر  خانـواده هـا با گرفتـن وام خـود را ملزم 

مـی داننـد کـه جهیزیـه فـراوان و متعددی برای دخترشـان فراهـم کنند. 

 صورت جلسه 
تحویل جهیزیه، 

فهرست 
اقلام جهیزیه 

از دعاوی 
خانوادگی 
معمول در 

محاکم خانواده 
است
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 یادداشتی بر کتاب» آبنبات هل دار«
شیرین همچون شکرپنیر!

مخاطبــان پر و پــا قــرص برنامــه رادیو 

فرزانه 
توکلی 
دینانی

هفت حتما قصه های بجنورد را به یاد 
می  آورند؛ قصه هایی شنیدنی و جذاب 
که به صورت هفتگی از برنامه پرطرفدار 
رادیو هفــت پخــش می شــد و مهرداد 
صدقی که خود، نویسنده آنها بود، این 
قصه ها را بــا لهجه شــیرین بجنوردی بــرای مخاطبان 
روخوانی می  کرد. همه کسانی که سحر و جادوی قصه 
را می شناختند، پای قصه های بجنورد می نشستند و 
دل به قصه های شیرین مهرداد صدقی می دادند. آنچه 
این قصه ها را دلچسب تر می کرد، پیرنگ طنزی بود که 
صدقی به ماجراها می داد و از آن گذشته، گفت وگوهای 
شــخصیت ها را با لهجــه بجنــوردی قرائت مــی کرد که 
همین لهجه دار بودن قصه ها، شخصیت ها را نمایان تر 
و طنز رفتارشان را آشکارتر می کرد. چندی بعد، کتابی 
با موضوع داستان طنز به نوشــته مهرداد صدقی روانه 
بازار شــد و با توجــه به ســابقه ایــن نویســنده در جذب 
مخاطب تلویزیون آن هم در برنامه ای که قشر فرهیخته 
جامعه مخاطب آن بودند، کنجکاوی بینندگان قصه های 
بجنورد برای خواندن هرچه زودتر کتابی که از نویسنده اش 
قصه های زیادی شــنیده بودند، برانگیخته شــد. این 
کتاب »آبنبات هل دار« نام دارد و در بیش از 400 صفحه 
به چاپ رسیده است. مهرداد صدقی با تغییراتی جزئی 
و اندک، همان شخصیت های بامزه قصه های بجنورد 
را به »آبنبات هل دار« آورده است.تقریبا همه شخصیت ها 
در آبنبات هل دار طنزی ملیح در رفتارهای خود دارند و 
موقعیت های نمکینــی را خلق مــی کنند. ایــن طنز در 
سراسر کتاب به صورت یکدست جریان دارد و بی آنکه 
به لودگی کشیده شود، به گیرایی اتفاقات کمک می کند. 
اما آنچه خواننده را در برخورد با آبنبات هل دار شگفت زده 
می کند، تعدد شخصیت هاست. شــخصیت ها در این 
گر ادعا  کتاب در حد پنج یا شــش نفر باقی نمی ماننــد و ا
کنیم صدقی، برای سرتاسر محله ای که حوادث در آن روی 
می دهند، شخصیت خلق کرده است، گزافه نگفته ایم. 
شخصیت ها همه منحصر به فرد، هر یک با ویژگی هایی 
مخصــوص به خود، بــه صورت فعــال و پویا در سرتاســر 
ماجراهــا حضــور دارنــد و هرکــدام از آنهــا بــا ویژگی های 
اخلاقی و رفتاری خاص خودشــان یادآور انســان هایی 
هستند که ما در زندگی روزمره با آنها سروکار داریم. از این 
کترهایش حس همذات پنداری  رو صدقی با خلق کارا

با شخصیت ها را در خواننده ایجاد می کند. 
دروغگویی برای رسیدن به هدف، بدجنسی و تخریب 
اطرافیــان بــرای خودشــیرینی، حســادت و چشــم و هم 
چشمی از خصوصیات شــخصیت ها در آبنبات هل دار 
اســت. راوی داســتان کودکــی بــه نام محســن اســت و 
رفتارهای زیرکانه و گاه ســاده لوحانه اش بــا اطرافیان، 
 طنزی قــوی و خیــره کننــده را در خــلال ماجراهــا پدید 
می آورد. زمان وقوع داستان، بحبوحه جنگ تحمیلی 
است و حتی اتفاقاتی چون حادثه تلخ برائت از مشرکین 
خ داد، نیــــــز پوشــــــش   سال 66 را که در مــــــوسم حج ر
می  دهد. صدقی در خلال بیان دلهره و اضطراب همین 
گوار نیز از زبان طنز غافل نمی شود و آن را بسیار   اتفاق نا

هنرمندانه بیان می کند.
 نــام خاطــره انگیــز برنامــه هــای تلویزیونــی دهــه 60، 
همچــون »اوشــین«، »رابیــن هــود«و »ســریال آینــه« 
خواننــده را کــه در آن روزگار تنهــا ســرگرمی اش جعبــه 
 جادویــی تلویزیــون بــود، بــه مــرور خاطــرات آن روزهــا 
وامی دارد و ایــن حس نوســتالژیک تا پایان داســتان با 
خواننــده همــراه اســت. در تمامــی ماجراهــای آبنبات 
هــل دار، شــخصیت هــا بــار فقــر و تنگدســتی را بســیار 
شرافتمندانه به دوش می کشند، به گونه ای که حتی 
تقلای آنها برای شیرین کردن زندگی فقیرانه شان برای 

مخاطب، دلنشین و خواندنی است.
گر مهرداد صدقی در معرفی فرهنگ و آداب و رسوم   اما ا
شهر بجنورد دینی نسبت به همشهریانش داشته این 
دین را با نوشــتن کتاب آبنبات هل دار ادا کرده اســت، 
چرا که مخاطــب با خوانــدن این کتاب بــا اصطلاحات 
 محــاوره و روزمــره مــردم بجنــورد، غذاهای محلــی آن، 
بازی های کودکانه این شهر، نام مکان ها و رسم و رسوم 

مردم خونگرم و اصیل آن آشنا می شود. 

کران فیلم های جشنواره عمار  ا
در کاشان

رییــس اداره اوقــاف و امور خیریه شهرســتان 
کاشان گفت: آستان مقدس امامزاده ولی بن 
موسی)ع( راوند کاشان میزبان علاقه مندان به فیلم های 

جشنواره مردمی عمار بود.
بــه گــزارش ایمنــا، حجــت الاســلام و المســلمین جعفــر 
کــران فیلمی باموضــوع حمل و  جنتی اظهار داشــت: ا
نقل به مناسبت 26 دی، روز حمل و نقل در جوار حرم 
مطهر امامــزاده ولی بن موســی)ع( راوند کاشــان انجام 
کران شده  شد.وی افزود: این فیلم از مجموع فیلم های ا
در جشنواره فیلم عمار بود که توسط ستاد نماز جمعه 
 کاشــان و بیــن نمــاز ظهــر و عصــر روز جمعــه 24 دی برای 

کران شد. علاقه مندان ا
رییس اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان کاشان ادامه 
داد: این اقدام در راستای تبدیل بقاع متبرکه به قطب 
های فرهنگی و با هدف ارتقای سطح فرهنگ عمومی 
جهت بالا بردن فرهنگ حمل و نقل انجام شد.حجت 
الاسلام و المسلمین جعفر جنتی در ادامه گفت: نسب 
 این امامــزاده عظیم الشــان به امام موســی الکاظم)ع( 
می رسد و حرم مطهر   وی نیز در شهر کاشان و در منطقه 

راوند واقع شده است. 

 نقد و بررسی کارنامه 
»رسول مسلمی« در تالار هنر

اولین نشست از سری دوم سلسله نشست های 
کارنامه، با حضور رسول مسلمی، 28 دی ماه 
در تالار هنر برگزار می شود.به گزارش ایمنا، تالار هنر، به 
عنوان دفتر تخصصی تئاتر، سلســله نشست هایی را با 
حضور فعالین و موثرین تئاتر کودک اصفهان در برنامه ای 

با عنوان »کارنامه« آغاز کرده است.
هــدف ایــن برنامه، کــه در نشســت های پیشــین خود 
کرم  کارنامه هنری افرادی چون مجید کیمیایــی پور، ا
ابوالمعالی،احمد رضایی، امید نیاز، محمدرضا وزیری 
و بهمــن گرامــی را بررســی کــرده، ایــن اســت کــه رزومه 
کاری هنرمندان فعال در زمینه تئاتر کــودک را در جمع 
هنرمندان و مســوولین بررسی کرده و ســپس از نظرات 
آنهــا در خصــوص اقداماتــی که موجــب پیشــرفت این 
حوزه می شود، استفاده کند.علاقه مندان برای شرکت 
در این نشســت می توانند 28 دی ماه، راس ساعت 17 

به تالار هنر مراجعه کنند.

 »سالار عقیلی« در اصفهان 
به صحنه می رود

کنسرت سالار عقیلی هشتم و نهم بهمن ماه 
در تالار کوثر برگزار می شود.

 ســالار عقیلــی خواننــــــده موســیقی ســنتی ایــران و 
دانش آموخته هنرســتان موســیقی ســوره اســت. وی 
که خواننــده ثابت ارکســتر موســیقی ملی ایران اســت، 
در جشنواره موســیقی فجر ســال 75، زمانی که جوانی 
18 ســاله بود، برای نخســتین بار به روی صحنه رفت و 

موجب حیرت تماشاچیان شد. 
جالب است بدانید حریر شــریعت زاده به سبب تسلط 
بر آوازهــای ایرانی، با شــنیدن صــدای ســالار عقیلی در 
آن کنســرت بــه اســتعداد وی پــی می بــرد و همیــن امر 
موجب همکاری های بعدی و در نهایت ازدواج این دو 

هنرمند می شود.
ســالار عقیلی که بــا همــکاری ارکســتر ملی اصفهــان در 
فروردیــن مــاه امســال در اصفهــان و شــاهین شــهر بــه 
اجرای برنامه پرداخته بود،  به تازگی تصمیم به اجرای 
کنسرت دیگر خود با رهبری مرتضی شفیعی، در اصفهان 
 گرفته اســت.علاقه مندان برای حضور در این کنسرت 
 sharghconcert.com می توانند با تهیه بلیت از سایت
در روزهای هشتم  و نهم بهمن ماه، راس ساعت 18:30 
و 21 به تالار کوثر واقع در سه راه حکیم نظامی، مجموعه 

ورزشی 22 بهمن، مراجعه کنند.

هنر                     اصفهان تحلیل                     کتاب

گوشه های اصفهان؛ شاعرانه های یک نقاش
آثار جهانگیر شهدادی را در موزه هنرهای معاصر اصفهان ببینید

غلامرضا  امامی: 

ترجمه تازه »پینوکیو« در راه است
غلامرضــا امامــی از آمــاده انتشــار شــدن ترجمه 
تازه ای از داســتان بلند »پینوکیو« نوشــته کارلو 
کوتــاه ذکریــا تامــر ،  کلــودی و مجموعــه داســتان های 

نویسنده سوری خبر داد.
به گــزارش مهر، غلامرضــا امامــی، نویســنده و مترجم، از 
انتشــار چند اثــر تــازه از خــود خبــر داد و گفــت: بــه تازگی  
ترجمــه ای از کتــاب مشــهور »پینوکیــو« را آمــاده انتشــار 
کردم که این ترجمه برای نخســتین بار از زبــان ایتالیایی 
به زبان فارســی بازگردانده می شــود. تا پیش از این تمام 
ترجمه های موجود از این داســتان بلنــد »کارلو کلودی« 
از زبان های واســط دیگری مانند انگلیســی و فرانســه به 
فارسی ترجمه شده است که بسیاری از آنها ناقص و گاهی 

هم رونویسی از سایر ترجمه هاست.

وی افــزود: ایــن ترجمــه بــه همــراه 
یادداشتی از پییر مونتره، از بزرگ ترین 
کــه  ایران شـــــناسان مــــــعاصر ایتالیــا 
ســال گذشــته  برگزیــده جایــزه کتــاب 
ســال جمــــــهوری اســلامی و جایــزه 
نیــز  و  افشــار شــد  بنیــاد موقوفــات 
مقدمــه ای از ماریــو کاســاری، اســتاد 
زبان فارسی دانشــگاه رم و از محققان 

ادبی شــناخته شــده در جهان در موضوع داســتان بلند 
»پینوکیو«، از ســوی نشــر جیحون در دســت انتشــار قرار 

گرفته است.
امامــی در ادامــه از پایــان ترجمــه و آمــاده انتشــار شــدن 
مجموعــه ای از داســتان های کوتــاه نویســنده ســوری، 

»ذکریا تامر« خبــر داد و گفت: آقای تامر 
کســفورد در  کن آ کــه ســا سال هاســت 
انگلستان هســتند و رمانی از ایشان نیز 
ســال ها قبل در ایــران ترجمه و منتشــر 
شد و از قضا بسیار هم پرفروش بود. این 
کتاب تازه، مجموعه ای از داستان های 
کوتــاه او اســت کــه بــا عنــوان »رعــد« از 
سوی نشــر مروارید در دست انتشار قرار 
گرفته اســت.امامی همچنین از انتشــار ترجمه آثار جانی 
روداری، نویســنده نامدار ایتالیایی تحت نظــر خود خبر 
داد و گفــت: از مجموعــه آثــار او اثری بــا عنــوان »یکی بود 
که خودش نبود« از ســوی نشــر مروارید در دســت انتشار 
قرار گرفته است و دو کتاب دیگر از این مجموعه با عنوان 

»یاســمین در دیار دروغگیان« با ترجمه محبوبه خدایی 
و »زوبین لاجــوردی« با ترجمــه هما میرزایی، در دســت 

انتشار در این موسسه نشر است.
ایــن نویســنده و مترجــم همچنیــن از تالیف و در دســت 
انتشار بودن روایت تازه ای از منطق الطیر عطارنیشابوری 
غ« خبر داد و  غ و ســیمر در قالب کتابی با عنوان »ســی مر
گفت: این کتاب روایتی نو از داستان پرندگان جامانده از 
غ در منطق الطیر است. در این روایت نشان  قافله سی مر
دادم که پرنــدگان جا مانــده از این قافله هــر یک نمادی 
از یک صفت انســانی هســتند و در نهایت نیز آنها متوجه 
غ معهود چیزی جز خود آنها نیست.  می شوند که سیمر
به گفته امامی این کتاب نیز از ســوی نشــر دف در دست 

انتشار است.

غ« اش مواجه می شــویم؛  ابتدا بــا قــاب هــای»گل و مــر
گر علاقه مند به این فضا  آثاری ظریف و دقیق که حتــی ا
هم نباشــی، تکنیــک و تخصــص فــوق العاده نقــاش در 
آن شــگفت زده ات می کنــد؛ فضایی که تا حــدی برای 
شــهدادی جدی بوده کــه به تالیــف و چاپ کتــاب هم 
در زمینــه آن پرداخته اســت. امــا ورود بــه بخش بعدی 
نمایشگاه تازه موزه معاصر اصفهان  با عنوان»گوشه های 
اصفهان« برای کسانی که با جهانگیر شهدادی و دنیای 
راز آلودش آشنا نباشند، شاید بیشتر تعجب برانگیز باشد. 

     مولود فضای حسی
تنوع قاب ها هم به لحاظ تکنیک و هم به جهت پرداخت 
به سوژه و مفاهیم محسوس است؛ در عین اینکه وجوه 
مشترک وعناصر ثابت در برخی کارها خود را نشان می دهند.  
تنوعی که خودش در رابطه با آن می گوید: ببینید ممکن 
است پایه کار یک هنرمند کاملا حسی باشد و تغییر فضا 
 تمام بایگانی های حواسش را تغییر دهد، آن وقت می توان 
با این تنوع کاری روبه رو شد؛همان طور که من دوره ای 
کار می کنم. مثلا بعد از شش ماه یا یک سال کار در یک فضا 
ذهنم خالی می شــود و مدتی تولید ندارم. به نظرم این 
همان تفاوت کار هنرمندان با بقیه خصوصا صنعتگران 
است. همان طور که ما نمی توانیم  یک خط سیر ثابت 
و مــداوم را بــا تولید آثــاری شــبیه به هم طی کنیــم؛ ولی 
آنها ایــن خط را ســال ها ادامــه می دهند و مشــکلی هم 
ندارند. پایه کار من کاملا حسی اســت. گاهی به شدت 
لطیف و شکننده و گاهی خشن و سخت می شوم. یعنی 
حالاتی که برخاسته از وجود هر آدمی است، روی فضاها 
و کارهایــم به شــدت اثــر مــی گــذارد. از ســویی معتقدم 
تکرار و نــگاه تکنیک زده ایــن روزها خیلــی از هنرجویان 
 هنر را هم به تصور اشــتباه در رابطه با هنر رسانده است. 
در حالی که اصلا نمی توان احساسات و فضای کار هنری 
را از قبل طراحی کرد و من هم با همین انعطاف پذیری  و 
تنوع کارهایم را پیش می برم.  شهدادی در رابطه با این 
گاه در روند خلق آثارش اضافه  فضای حسی و سیر ناخودآ
می کند: استفاده از رنگ ها و  حتی برخی عناصر ثابت در 
طول کار برایــم اتفاق می افتــد و معمولا پیــش داوری و 

طراحی قبلی ندارم. 

     با سلطان بخت آغا ، فراتر از تاریخ
قاب های نقاش از سلطان بخت آغا زنی با سبقه تاریخی 
که در کنار یکی از قاب ها به زندگی اش اشاره کوتاهی شده 
است، شاید از  مهم ترین آثار این نمایشگاه باشند. زنی 
عجیب با دو چهره کــه گل و خنجر را با هــم در کنار دارد. 
زنی خارج از کلیشه های مرسوم زنانگی در نگاه بسیاری 

از هنرمندان که شهدادی در رابطه با آن می گوید: سلطان 
بخت آغا را اصــلا کیوان قدرخــواه به من معرفی کــرد و و من 
به واســطه کیوان وارد افســانه اش شــدم و فرصــت تخیل و 
کت هــا و منابع متناقض تاریخ پیدا  پرداخت آن را فراتر از فا
کردم. من و کیوان قدرخواه به فضایی سرشــار از ایماژهای 
افسانه ای در رابطه با زندگی و مرگ او رسیدیم که تخیل مان 
را به  شدت به جریان انداخت و برای من نقاش و کیوان شاعر 
ایماژهای فوق العاده ای را ایجاد کرد. این زن متفاوت تنها 
زن نمایشگاه فعلی شهدادی نیست و کمی آنسوتر تصویری 
از »بانو«،زن دیگری برخاسته از دوران صفوی از نگاه نقاش 
به ما داده شده که هر چند منشا آن به نقل خودش تصویر 
موجود از رضاعباسی، نقاش زمان صفویه بوده، ولی سعی 
کرده تفــاوت شــخصیتی آشــکار و قابل لمســی با او داشــته 
باشــد و به همین جهت فرم نشســتن و قرارگیری او در قاب 
شهدادی متفاوت از عباسی است.   به طور کلی زنان جسور 
و تاریخ ساز اهمیت خاصی در نگه شهدادی دارند. همان 
طور که می گوید:  قاب هایی از کلوئوپاترا، سالومه و زنان دیگر 
هم کشیده ام. اما در مورد زنان ایرانی به هر حال ما همواره با 
 نگاهی کالایی به زن خصوصا بعد از دوران قاجار مواجه بوده ایم 
و من ســعی کرده ام با افســانه این زنان خــاص، تصویری از 

زنانی دارای اندیشه مقابل ذهنیت سنتی ارائه کنم. 

     بدون تاریخ!
یک تابلوی بزرگ از اصفهــان با تکنیک ترکیب مــواد هم در 
نمایشگاه شهدادی وجود دارد؛تصویری شاعرانه از میدان 
نقش جهان با آســمانی پر ســتاره در شــب و تلالویــی زیبا و 
معمارانه در حــوض میدان . قابــی که شــهدادی می گوید 
جدیدترین کاری است که برای این نمایشــگاه از اصفهان 
دوســت داشــتنی اش کشــیده اســت. اصفهــان تیــره ولــی 
پرســتاره و امید را شــاید بتــوان در این قــاب دید.»معمار«، 
»وقــت چای«،»ریتــم« و ... هم بخشــی دیگر از قــاب های 

شهدادی در این نمایشگاه اند. 
قاب هایی که نقاش به جای تمرکز بر یک شخصیت یا فضای 
مشخص، ســعی کرده به واســطه آنها بیشــتر نوعی حس و 
فضاســازی از تنهایی و زندگی انســان و... را  برای مخاطب 

ایجاد کند.  
پس زمینه تمام این قاب ها تیره اســت و بر خــلاف دیگر آثار 
نمایشگاه که با قید تاریخ ارائه شده اند، اتفاقا کنارشان ذکر 
کید بر بی تاریخی بهترین  شده بدون تاریخ! و شاید همین تا

آدرس را به ما برای معاصریت و تازگی آنها بدهد.  

     جستجویی مداوم در میدان هنرهای دیداری
شهدادی زاده 1322 در نایین اســت. در سال 1343 به 
دانشــکده هنرهای زیبای دانشــگاه تهران راه پیدا کرد 
و پــس از دوســال تحصیل در رشــته نقاشــی به تحصیل 
در رشته مهندســی معماری پرداخت. او در سال1352 
بــا مــدرک فــوق لیســانس و تقدیــر نامــه از ایــن رشــته 
غ التحصیل شد. معماری تاثیر چشمگیری در خلق  فار
 نقاشــی های او داشــته اســت. همــان طور کــه خودش

 مــی گویــد: »خوشــحالم کــه معمــاری خوانــدم، چــون 
چیزهایی را که آرزو داشــتم درباره نقاشی بدانم، خیلی 
راحت تــر فهمیــدم. بــرای همیــن معمــاری هــم جــزء 
تخصص های نقاشی ام شــد و زمانی  که احساس کردم 
بــس اســت، معمــاری را کنــار گذاشــتم کــه از آن زمــان، 
 حدود  30 ســال می گــذرد«.  شــهدادی در پاییــز1376،

 بــرای معرفــی آثــار مــدرن ایــران و هنرمنــدان آن بــه 
هنردوســتان و هنرمندان اصفهانی، نمایشگاهی از آثار 
نقـــــاشان و مجــــــسمه سازان مشـــــهور معاصر ایرانـــــی 
در دو گالــری کلاســـــیک و کوثر اصفهــــان برپا کــرد و وی 
این حرکت فرهنگــی را »پــل اصفهان« نامیــد.او  نقاش 
و نویســنده مقاله های متعدد و کتاب هایــی درباره هنر 
ایران و غرب، بیشــتر از 40 ســال به تجربه عملی و نظری 
گون هنرهای دیداری پرداخته است.  در رشته های گونا
زندگی هنری جهانگیر شهدادی جست وجویی پیگیر 
و مداوم در میدان هنرهای دیداری بوده اســت. بازتاب 
این جست وجو  بیشــتر در آثار نقاشــی او دیده می شود. 
این آثار، برخلاف آنچه متداول است، از لحاظ مضمون، 

سبک، جنسیت و مواد از تنوع بسیاری برخوردارند. 

     اصفهان در درون خود نوعی تاریخ زنده دارد 
این نقاش در بخشی از صحبت های خود می گوید: من در 
شهر اصفهان به دنیا نیامده ام، اما با بزرگ شدن در این 
شهر خودم را اصفهانی می دانم.ازین بابت به هنرمندان 
اصفهان می گویم از لحظه ای که احساس کردید بدون 
تولید هنــری نمی توانید زندگــی کنید، تاثیــر اصفهان با 
همه تاریخ و بناها، رودخانه و دیگر چیزها را در درون خود 
احساس خواهید کرد. پل ها، کاشیکاری ها، مادی ها، 
میدان ها، آدم ها و بازار، همه و همه در درونتان از شکل 
ج می شــوند و حضوری خــاص خواهند یافت.  کلی خار
اصفهان در درون خود نوعی تاریخ زنده دارد و کافی است 
هنرمند اصفهانی در آن کمی مکث کند تا درخشش آن 
را ببینــد. نمایشــگاه »گوشــه های اصفهــان« جهانگیــر 
شهدادی با 36 تابلو که با چند روش متفاوت و خاص در 
سبک نقاشی آفریده شده، ویژه هنردوستان به نقاشی و 

شعرفارسی آماده میزبانی و تماشاست.  

 عنـوان نمایشـگاه »گوشـه هـای اصفهـان « اسـت و برآمـده از فصـول مشـترک نقـاش بـا شـاعر 

مریم 
قدسیه

منحصـر بـه فـرد و متفـاوت ولـی کمتر شـناخته شـده اصفهان یعنـی کیـوان قدرخواه کـه اتفاقا 
برگـزاری نمایشـگاه شـهدادی بـا دهمیـن سـالگرد وفـات او هـم زمـان شـده اسـت و نمایشـگاه 
پیشـکش بـه او.  تعـداد زیـادی از آثـار شـهدادی در نمایشـگاه فعلـی برآمـده از همـان فضاهای 
سـورئال ، وهـم آلـود و شـگرف اسـطوره ای دنیـای شـعری قدرخـواه اسـت. گویی شـعر یکی از 

روایت های این نقاش است که تلاش می کند آن را در قاب تابلوهایش به تصویر بکشد .

سال اول، شماره 1 10
 چهار شنبه

18 اردیبهشت 1۳۹۲ 
فرهنگ و هنر

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آراء صادره هیات / هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه مرکزی  اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض 
ک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور  متقاضیان محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضیان و املا
گهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به مدت دو ماه  مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آ
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلم اعتراض، 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.
خ 1395/09/25 آقــای مجید مقنی به  ردیــف 1- برابــر رای شــماره 139560302023001232 مــور
شماره شناسنامه 47304 کدملی 1282396099 صادره از اصفهان فرزند نوروز علی نسبت به دو 
دانگ مشاع از ششــدانگ یکباب ساختمان به اســتثناء بهاء ثمنیه اعیانی به مساحت 320/64 
ک شماره 5534- اصلی واقع در بخش 3 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت  مترمربع مفروزی از پلا

مشاعی اولیه محرز گردیده است. 
خ 1395/09/25 خانم بتــول کریمی به  ردیف 2- برابــر رای شــماره 139560302023001231 مــور
شــماره شناســنامه 38036 کدملی 1282307819 صادره از اصفهان فرزند حســینعلی نسبت به 
چهاردانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به استثناء بهاء ثمنیه اعیانی به مساحت 320/64 
ک شماره 5534- اصلی واقع در بخش 3 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت  مترمربع مفروزی از پلا
مشاعی اولیه محرز گردیده است. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 95/10/11  تاریخ انتشار نوبت دوم: 95/10/26- م الف/30099

ک مرکزی اصفهان اداره ثبت اسناد و املا

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آراء صادره هیات / هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه مرکزی  اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض 
ک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور  متقاضیان محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضیان و املا
گهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به مدت دو ماه  مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آ
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلم اعتراض، 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند
خ 1395/09/30 خانم محبوبه  ردیف 1- برابر رای شــماره 139560302023001247 مور
رضیان به شماره شناسنامه 1672 کدملی 1287670318 صادره از اصفهان فرزند سید 
مرتضی نسبت به یک دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به استثناء بهاء ثمنیه 

ک شــماره 2799- اصلی واقع در بخش 4 ثبت   اعیانی به مســاحت 88/09 مترمربع مفروزی از پلا
اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است. 

خ 1395/09/30 خانم فخری رضیان به  ردیف 2- برابر رای شــماره 139560302023001248 مور
شماره شناسنامه 237 کدملی 1284369791 صادره از اصفهان فرزند سید مرتضی نسبت به یک 
ک شماره  دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 88/09 مترمربع مفروزی از پلا
2799- اصلی واقع در بخش 4 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است.

خ 1395/09/30 خانم طاهره رضیان به  ردیف 3- برابر رای شــماره 139560302023001250 مــور
شماره شناسنامه 288 کدملی 1287525172 صادره از اصفهان فرزند سید مرتضی نسبت به یک 
ک شماره  دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 88/09 مترمربع مفروزی از پلا
2799- اصلی واقع در بخش 4 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است.

خ 1395/09/30 خانم عصمت رضیان به  ردیف 4- برابر رای شماره 139560302023001251 مور
شماره شناسنامه 563 کدملی 1283575051 صادره از اصفهان فرزند سید مرتضی نسبت به یک 
ک شماره  دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 88/09 مترمربع مفروزی از پلا
2799- اصلی واقع در بخش 4 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است.

خ 1395/09/30 آقای ســیدتقی رضیان  ردیف 5- برابر رای شــماره 139560302023001249 مور
به شــماره شناســنامه 199 کدملی 1287597701 صادره از اصفهان فرزند سید مرتضی نسبت به 
ک شماره  دودانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 88/09 مترمربع مفروزی از پلا
2799- اصلی واقع در بخش 4 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است.

بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 
صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 95/10/11  تاریخ انتشار نوبت دوم: 95/10/26- م الف/30232
ک مرکزی اصفهان اداره ثبت اسناد و املا

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آراء صادره هیات / هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه مرکزی  اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض 
ک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور  متقاضیان محرز گردیده است. لذا مشخصات متقاضیان و املا
گهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به مدت دو ماه  مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آ
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلم اعتراض، 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند
خ 1395/05/30 خانم مهری صلواتی فرد  ردیف 1- برابر رای شماره 139560302023000572 مور
به شماره شناسنامه 1328 کدملی 1287750249 صادره از اصفهان فرزند عبدالخالق برششدانگ 
ک شــماره 5966- اصلی واقع در  یکباب ســاختمان به مســاحت 129/35 مترمربع مفروزی از پلا

بخش 3 ثبت  اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 95/10/11  تاریخ انتشار نوبت دوم: 95/10/26- م الف/30371

ک مرکزی اصفهان اداره ثبت اسناد و املا

گهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آراء صادره هیات / هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه مرکزی  اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض 
ک مــورد تقاضا به شــرح زیر به  متقاضیان محــرز گردیده اســت. لذا مشــخصات متقاضیــان و املا
گهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به  منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به  صدور ســند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آ
مدت دو ماه اعتــراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک مــاه از تاریخ 
تســلم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایــی تقدیم نمایند. ردیــف 1- برابر رای شــماره 
خ 1395/09/30 خانــم اقــدس فخــاری نیــا به شــماره شناســنامه  139560302023001246 مــور
51663 کدملی 1281613703 صادره از اصفهان فرزند ابوالقاسم )که ذیل توضیحات شناسنامه نام 
خانوادگی آن از قمشه ای به فخاری نیا تغییر یافته( نسبت به 60 و بیست و چهار پنجاه و سوم سهم 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به استثناء بهاء ثمنیه اعیانی 40 و چهل پنجاه و سوم سهم 
ک شماره 5966 باقی مانده- اصلی واقع در بخش  آن به مساحت 136/30 مترمربع مفروزی از پلا
3 ثبت اصفهان که در ازای مالکیت مشــاعی اولیه محرز گردیده اســت.  ردیف 2- برابر رای شماره 
خ 1395/09/30 آقای رضا اسمعیلی نیسیانی به شماره شناسنامه  139560302023001244 مور
26 کدملی 1189724014 صادره از اردستان فرزند حسین نسبت به یازده و بیست و نه پنجاه و سوم 
سهم مشاع  از ششدانگ یکباب ساختمان به استثناء بهاء ثمنیه اعیانی 8 و هشت پنجاه و سوم 
ک شماره 5966- اصلی واقع در بخش 3 ثبت  سهم آن به مساحت 136/30 مترمربع مفروزی از پلا
اصفهان که در ازای مالکیت مشاعی اولیه محرز گردیده است.  بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت اول: 

95/10/11  تاریخ انتشار نوبت دوم: 95/10/26- م الف/30372
ک مرکزی اصفهان اداره ثبت اسناد و املا

گهی  ابلاغ وقت رسیدگی آ
بدینوسیله اعلام می دارد که خانم نجیبه خواجوی زادگان فرزند سردار دادخواستی مبنی بر مطالبه 
مهریه و اعســار از پرداخت هزینه دادرســی به طرفیت آقای نورعلی دربالایی فرزنــد روز علی به این 
شعبه تقدیم نموده است که به کلاسه 950566 ح 1 شعبه اول دادگاه عمومی حقوقی فریدونشهر 
ثبت گردیده است و وقت رسیدگی روز دوشنبه مورخ 1395/12/9 ساعت 8:30 صبح تعیین گردیده 

اســت. به علت مجهول المکان بــودن خوانده و درخواســت خواهــان و به تجویز مــاده 73 قانون 
گهی می شود  آیین دادرسی مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آ
گهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام  تا خوانده مجهول المکان فوق پس از نشر ا
نشانی کامل خود نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر جهت رسیدگی و اخذ 

توضیح حاضر شود.م الف/ 95/190
شعبه اول دادگاه عمومی )حقوقی( فریدونشهر

دادنامه 
خواهان: خانم کبری بهرامی خسملوئی فرزند خلیل به نشانی فریدونشهر- برف انبار- خمسلو- 
جب نانوایی- منزل شخصی پدری / خوانده: آقای فردین ایراندوست فرزند حسنعلی به نشانی 
مجهول المکان / خواسته ها: 1- مطالبه خسارت دادرســی  2- مطالبه نفقه / گردشکار: دادگاه با 
بررسی محتویات پرونده و اعلام ختم رسیدگی و با استعانت از خداوند متعال به شرح آ تی مبادرت 
به صدور رای می نماید. رای دادگاه: در خصوص درخواست خانم کبری بهرامی خمسلوئی فرزند 
خلیل به طرفیت آقــای فردین ایران دوســت فرزند حســنعلی )مجهول المکان( مبنــی بر مطالبه 
نفقه معوقه خود از تاریخ 93/10/14 تا زمان صدور دادنامه و نفقه فرزند مشترک )ابوالفضل متولد 
1394( از تاریخ تقدیم دادخواست )94/8/13( جمعا مقوم به بیست و دو میلیون ریال با احتساب 
خسارات دادرسی، دادگاه با بررسی محتویات پرونده و احراز رابطه زوجیت دائمی خواهان و خوانده 
نظر به دادخواســت تقدیمی و اظهارات خواهان در جلســه دادگاه و نظر به اینکه خوانده مجهول 
المکان اعلام گردیده اســت و دفاعی در قبال دعوی ننموده و دلیلی بر برپرداخت نفقه ارایه نشده 
است و نظریه کارشناس جلب گردیده که براساس وضعیت زوجین می باشد دعوی خواهان را وارد 
دانسته مستندا به مواد 1102و1106و1197و1199 قانون مدنی و مواد 198و519 قانون آیین دادرسی 
دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنــی خوانده را به پرداخت مبلغ چهــل و یک میلیون ریال 
بابت نفقه زوجه از 93/10/14 تا زمان صدور دادنامه و پرداخت ماهیانه مبل دو میلیون و چهارصد 
هزار ریال از تاریخ 94/8/13 بابت نفقه فرزند مشترک و پرداخت مبلغ یک میلیون و چهارصد هزار 
ریال بابت هزینه دادرسی و دستمزد کارشناسی در حق خواهان محکوم می نماید. خواهان مکلف 
است در مرحله اجرا براساس محکوم به تتمه هزینه دادرسی را پرداخت نماید. رای صادره غیای 
است و ظرف مهلت بیست روز از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی در این دادگاه و سپس قابل تجدیدنظر 

می باشد. م الف/ 95/191
کبر براتی-رئیس شعبه اول دادگاه عمومی)حقوقی(فریدونشهر ا

گهی مفقودی سلاح  آ
یک فقره پروانه حمل سلاح به شماره سریال 1129178 به تاریخ 30 / 01 / 89 مربوط به یک قبضه 
سلاح ســاچمه زنی یک لول با کالیبر 12 مدل کوسه ، به شــماره بدنه 66801 ساخت بلژیک به نام 
کن شهرستان فریدونشهر روستای مسیر مفقود گردیده  آقای مصطفی چرمی فرزند محمدقلی سا

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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اخبار                   جالب دانستنی                             ها 

چنـد روزی اسـت کـه دعوای کـی روش 

بشیر 
اسماعیلی

و برانکـو را در کافـه دنبـال می کنیـم 
و حجـی گوگردچـی طبـق معمـول حرص 
مـی خـورد و می خواهـد از حرصـش، 
با اشـیای مختلـف بزند تـوی ال ای دی 

کافه. 

روز جمعــه غــرق در خــواب شــیرین بــودم که آقــا موص 
ســاعت ســه صبــح  زنــگ زد و گفــت: آقــا خــره خوابی ؟ 

گفتم: بله بودم .
 گفت: بِچِیا! صبح جمعه ای می خوابی چیکار؟! گفتم: 
پس چه کنــم ؟ گفــت: وخــی بریم کــوه .وخــی بیبینیم 
کفتاره هسش یا نه . گفتم: آقا موص ! کفتارم الان خوابه 

فحشمون می ده . 
گفــت: یعنــی الان تــو هــم فحشــم دادی ؟ 
گفتم: نــه دعــا می کنــم خــدا نجاتم بــده . 
گفــت: بِچِیا ... حلیم شــیرم نیمیــای بریم 
 بخوریــم؟ گفتم: نه ! گفت: خــب بخواب ،
حــال کــن .بــه مکافــات، دوبــاره داشــت 

خوابم می برد که آقا موص بازم زنگ زد . 
دیدم بــا خنــده داره می گه آقــا ! خواب بــودی ؟ 
گفت: نه مگه بچم ! گفت: هان حالا شــد، 
خواستم بگم درباره همین کی روشا برانکو  

بنویس.
 گفتم: باشــه ، کاری نــداری ؟ گفتــه نه ... 
نیومدی بریم کلــه پاچه؛ یادت باشــد .... 
صبح رفتم ســراغ حجی گوگردچی، حجی 
گفت : بهههه! گلی باغا ! کوجا بوده ی کله 
سحری ؟ گفتم دیشب آقا موص زا به راهم 

کرد.  این بساطی که برانکو درست کرده را بیا راجع بهش 
صحبت کنیم.

گِه مــی دادن دســی من    گفــت :خــدا وِکیلی ایــن تیمــا اِ
می پوکوندما می رفتم جلو !بازیکنی که سالی دو میلیارد 

پول تو جیبش می کنن که دلش برا تیم نسوختس. 
دوره ما به عشقی پیرن، بازیکنا دنی خودشونا سرویس 

می کردن !
حقی منا خوردن تو این فوتبــال . وگرنه کاری می کردم 
 تو زیمین که کی روش بِزِنه ســری شــونم آ بِگِد انگار بچا 
مچد لنبون بعضی رونالدوَن! اما اینــا  نیمیزارن ما بریم 

بالا .یکی یه ماشینا یه خونه دادن به فدراسیون !
می خوان کی روشیا  زیری پاشا بروفن ! اینا میخوان تیما 
 بزنن زیمین !!! همین رسوولی عاموم ، پرسپولیسیه س
سنگی برانکو رابه ســینه می زِد. آخه اصفانی باشِد یکیا 
گه  طِرفداری پرســپولیس ؟!  بهش گفتم  اِ
راس می گوی بیا شــاپور تا بِشِد بگم یه چاه 

چند کله آب دارِد! 
گفتم: یعنی برانکو می خواد جای کی روش را 
بگیره؟ گفت: آره دِ . اینم مثی اون اوساشه 
) باژویچ ( . یک چارمار موشــی هسن اینا. 
ظاهرا درســت مــی کنن ، امــا اون توشــون 

خِرابِس .
  بوگو آخه ما خودمون حادقیم به این کارا ،
گذاشــته ی بیخــی کار کــه تیــم دارِد میــرِد 
 بالا ، بیای اســبی زین کرده را ســوار شــی ؟ 
آ مام همه بِچه هوشنگ؟ وخی عامو . اون 
وقتی که تو تو کرواسی گولی بازی میکردی 
ما اینجــا غِاغا رنگ مــی کردیم جا کاســکو 

می فروختیم .

گفتــم: عکــس العمل کــی روش را 
قبول داری؟ گفت: خبش کرد . 

 بایس قاما شــق بندازی اِز اوِل ،
و گرنه جخ اوِلی بازی در اوردنی 

برانکو بود . 
امــا یخــده م حواسشــا بایــس 

جمع کنِد .
 این تــاج اصفاینــه س مثــی اون 

قبلیه نیس که لیم باشِدا هی براش 
اطوار بیای .

  یــه دفعــــه اون روش بـــــالا میـــــادا 
ور می پاشــد تو رود   آ می بینی بلیتی 

پرتغالا براد می سوندا میگِد به سامِت. 
حالا تا برگشت بش می گم بیاد  ورم تا یخده یادش بدم 

با اصفانیا چه رنگی بایس تا کرد . 

ی سودوکو کودکانه
باز
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در ســال ۲۰۰۸، خانــم شــری والترز ۴۲ ســاله  
دچــار یــک ســرطان بدخیم پوســتی بــه نام 
کارسینوم سلول بازال شد. پزشکان مجبور شدند برای 
درمــان، او را جراحــی کننــد و یــک گــوش و قســمتی از 
جمجمه و کانال گوش او را  بردارند. برای بهبود ظاهر او، 
پزشکان تصمیم گرفتند که با غضروف دنده برای او یک 
لاله گوش بسازند. بنابراین غضروف یکی از دنده هایش 
را برداشتند و آن را به شکل لاله گوش درآوردند و برای 
اینکه به اندازه کافی رشــد کند و اندازه گوش او شــود، 
غضروف را زیر پوســت ساعدش کاشــتند.خانم والترز 
ماه ها، یک گوش را در ساعدش داشت و آن را به آرامی 

رشد  می داد!
     ملکه زیبایی سابق - جمی هیلتون - یک تصادف 
شدید را تجربه کرد که نزدیک بود  منجر  به مرگش شود. 
او خوشبختانه   جان به در برد. جراحان مجبور شدند 
که یک چهارم از کل جمجمه او را  بردارند و برای اینکه 
تا زمان مهیا شدن شــرایط پیوند مجدد و کاهش ورم 
و فشــار داخل مغز، جمجمه برداشــته شــده  استریل 
بماند، جمجمه را داخل شکم او کاشتند.  ۴۲ روز بعد 
ملکه زیبایی ســال ۲۰۰۹ آیداهو، مــورد جراحی مجدد 

قرار گرفت و جمجمه اش دوباره یکپارچه شد.  
     کودکی به نام جورج اشمن، ضایعات پوستی زشتی 
روی پیشانی خود داشــت و مادرش هراس داشت که 
در سراســر عمر  همین ظاهــر، باعث تمســخر دائمی او 
شــود، بنابرایــن در  چهار ســالگی در جریــان یک عمل 
جراحی، قســمت هایی از پوســت طبیعی به پیشانی 
او پیوند زده شــد، اما به خاطر  اینکه ضایعه پوستی او 
بزرگ بود و پوست برداشته شده، اندازه این ضایعه نبود 
و کوچک بود، پزشکان دو وسیله برای اتساع تدریجی 
آن در پوست او قرار دادند که همین تمهید باعث شده 
بود که به نظر برسد کودک دو شاخ کوچک دارد! بعد از 
چهارماه، پزشکان با حداقل جوشگاه ممکن، ضایعه 

پوستی او را ترمیم کردند. 
     در سال ۲۰۰۸، تشخیص داده شد که دوگان اسمیت 
که آن زمان ۱۳ سالش بود، دچار سرطان استخوان شده 
گزیر باید زانو  و قسمتی از ساق او قطع می شد. است. نا
در جراحی معمول، او کل پای خود را از دست می داد، اما 
پزشکان تصمیم گرفتند که عملی به نام روتیشن پاستی 
را برای او انجــام بدهند. در این عمل بــرای اینکه مچ پا، 
نقش زانوی از دست رفته را بازی کند، قسمت باقیمانده 
پا را  ۱۸۰ درجه معکوس کردند و به ران او پیوند زدند. این 
عمل در بیمارستان سرطان جیمز  در اوهایو  انجام شد. 
به این ترتیب اسمیت همچنان قادر است که بیسبال و 

بسکتبال بازی کند.
کتور از روی دســت مینگ لی          بعد از اینکه یــک ترا
۹ ساله عبور کرد، دســت او آنقدر آسیب دید که ترمیم 
اولیه ضایعه ممکن نبود، بنابراین پزشکان جراح، برای 
تامین جریان خون و عمل ترمیم تاخیری، دست او را به 
پایش پیوند زدند و ســه ماه او در همین وضعیت باقی 
ماند.بعد از پیوند مجدد دست به جای اصلی، او قادر 

به حرکت دادن مجدد دست شد.
  منبع : وب سایت یک پزشک 

 لباس های عروس 
در نقاط مختلف دنیا

لباس عروس و مراسم عروسی در سنت ها 
گون با هم فرق داشته و  و کشــورهای گونا
نشــان دهنده فرهنــگ آنهــا محســوب مــی شــود.
جزئیات، رنگ و شکل این لباس ها هرکدام نماد موضوع 
خاصی به شمار می روند. به طور مثال، در سنت های 
قدیمی کشور ایتالیا، از رنگ سبز  برای لباس عروس 
اســتفاده می شــده؛ زیرا اعتقاد داشــته انــد که این 
رنگ نماد خوشبختی و باروری است.برای آشنایی 
با دیگر رسوم لباس عروس در گوشه و کنار جهان با 

ما همراه باشید.

     ترکیه
 در ترکیه، پیش از اینکه عروس، خانه پدری خود را 
ترک کند، برادر یا عموی او یک روبــان قرمز رنگ به 
دور کمر وی می بندند؛ زیرا معتقد هستند این رنگ 

نماد خوش شانسی، خوشبختی و باروری است.

    بلغارستان
 در ریبنــاوو در بلغارســتان، صــورت عــروس را کاما 
ســفید کرده و روی آن را با انواع سکه و پولک تزئین 
می کنند. این رســم به قــرن ها پیــش بازمی گردد و 

بارزترین بخش مراسم دوروزه عروسی است.

    تاجیکستان 
 عــروس یک لبــاس ســاده سفیــــد به همــراه شلــوار 
می پوشد. در طول مراسم عروسی که ممکن است 
چندین روز بــه طول بینجامــد، عروس اجــازه دارد 

لباس های خود را عوض کند.

     هند
گــون به همــراه لباس ســاری قرمز رنگ   ۱۶ آذین گونا
 مواردی هســتند کــه زنــان در روز عروســی خــود در

هندوستان به تن می کنند. 
ایــن رســم »Solah Shringar «نامیــده می شــود 
و شــامل مالیــدن پــودر قرمــز کمرنــگ روی فــرق 
ســر عــروس و آویختن آویــز به گــوش و بینــی و چانه 

می شود.

    کره
 لباس عروس در کره »هانبــوک« نام دارد که هزاران 
ســال اســت در این کشــور پوشــیده می شــود. این 
کت با آستین های بلند و دامن چند ترک  لباس یک ژا

دارد که عموما از نخ و ابریشم دوخته می شود.

کی روش خب کاری کرد!
تحلیل حجی گوگردچی از اوضاع تیم ملی

عمل های جراحی جالب 

 اما اینا  
نیمیزارن ما 
 بریم بالا ! 
 می خوان 
کی روشیا  
زیری پاشا 
بروفن! اینا 

میخوان تیما 
بزنن زیمین!

 لبخند مسکو

1613به آقای مدیرعامل

از هر 10 نفر،  9 نفر هوای 
آلوده تنفس می کنند

 خوشمزه بپزید 
و جایزه بگیرید

فرهنگ سازی 
پارچه ای

محیط  زیست                             15

سبک                         14

محیط  زیست                             15

وب ســـایــــت »AirVisual«  کـــــه توســط 
دانشــمندان فرانســوی مســتقر در پکن 
طراحی و راه اندازی شده است، نقشه آلودگی هوای نقاط 
گون کــره زمیــن را نشــان مــی دهــد. دانشــمندان  گونا
امیدوارند با این کار، مــردم را به همکاری برای کم کردن 
 آلودگــی هــوا تشــویق کننــد. بــه گزارش پــام، تصاویــر  
وب سایت تکان دهنده هستند و نقشــه، غلظت ذرات 

کوچک تر  از  ۲/5میکرون را نشان می دهد...

مدتی است بازار گیاهان دارویی وابسته 
به سازمان میادین شــهرداری اصفهان 
غیر از عرضه مستقیم انواع گیاهان دارویی و ادویه جات 
و  دیگــر محصــولات ســنتی و خانگــی، برنامــه جــذاب 
 دیگــری را دنبال می کنــد کــه اتفاقا اســتقبال زیــادی را 
گر صبح روزهای سه شنبه)۹ تا  به همراه داشته است. ا
۱۱( و جمعه)۱۰ تا ۱۲( سری به این مرکز بزنید، می توانید 

از نزدیک شاهد آن باشید. ..

چندی پیش بود که معاون فنی اداره کل 
حفاظت محیط زیست اصفهان با بیان 
کوسیستم  اینکه کیسه های پاستیکی اثرات مخربی بر ا

 و حیات گیاهــی و جانوری دارد، به طــوری که بعضی از 
این مواد ســال هــا در طبیعــت باقی مــی مانــد و تجزیه 
نمی شــود، گفت: اداره کل حفاظت محیط زیســت در  

راستای این موضوع با  پیگیری های به عمل آمده ...

 روایت رهبر انقلاب

 از شجاعت شهید کاظمی

12
چوب حراج بالای سر پیتزا

فست فودی های شهر  اصفهان قیمت پیتزا را به شدت کاهش داده اند



خ طلا خبــر داد و گفت: قیمت  رییس اتحادیه طلا و جواهــر از واقعى بودن نر
طلا و سکه بى تاثیر از حباب روزهاى گذشته است و مطابق با قیمت جهانى 
طلا در حال عرضه بوده که قیمت واقعى طلاســت.به گزارش میزان، محمد 

کشــتى آرای در ارتباط با پیش بینى 
قیمت طلا و ســکه در دو مــاه پایانى 
خ  ســال، اظهار کــرد: پیــش بینى نر
طلا و ســکه تابــع اتفاقــات تاثیرگذار 
بــر قیمــت طــلا و ســکه بــوده و تنها 
براى ٢4ســاعت آینده مى توان این 

قیمت را پیش بینى کرد. 
وى بــا اشـــــاره بــه حـــــباب قیــــمت 
روزهاى گذشته قیمت طلا، افزود: 
در بحث طــلا وقتــى تقاضــا افزایش 
پیدا کنــد و قیمــت واقعــى و قیمت 
عرضه بــا یکدیگر تفاوت پیــدا کند، 

حباب قیمت ایجاد مى شــود و لازمه از بین رفتن حباب قیمت این است که 
قیمت ها شفاف باشد.

وضعیت بازار خــودرو از ابتدای ســال 94 در رکود قرار داشــت، اما طى یک ســال 
گذشــته این بازار کمــى رونق پیدا کــرد. به گفته بســیاری از فعالان بــازار خودرو 
این رونق پاییــن بازار تا پایــان ســال 95 در این بــازار باقى خواهد ماند و امســال 

هــم همچــون ســال های گذشــته 
شب عید وضعیت بازار هیچ تغییری 
کــى از آن  نخواهــد کــرد. خبرهــا حا
است که شرکت های خودروسازی 
از دولت خواســته اند تا طـــرح های 
مشــابه به وام 25 میلیون تومانى را 
تکرار کرده و بازار را با این کار از حال و 

روز فعلى جدا کند.
  البته نمایشگاه داران خودرو اجرای
 مجــدد ایــن طـــــرح را بــه ضرر بــازار 
غیر کارخــــانه ای مــى دانـــــند، این 
درخـــــواست در حـــــالى اســـــت کــه 

شرکت های خودروسازی وضعیت رکود را اصلا حس نمى کنند و همچون سال 
گذشته خودروهایى دپو شده ندارند.

کى از ثبات نسبى قیمت بیشتر اقلام  آخرین بررسى ها از بازار میوه و تره بار حا
است و برخى اقلام از جمله هندوانه که در هفته های گذشته با افزایش قیمت 
روبه رو شده بود، بار دیگر روند نزولى پیدا کرده است. به گزارش ایسنا در اواخر 

آذرماه و در آســتانه شــب یلدا قیمت 
برخى از اقــلام میوه و تره بــار به دلیل 
افزایش تقاضا و کاهش یافتن عرضه 
با روند صعودی قیمت مواجه شــد، 
اما در حــال حاضر بار دیگــر قیمت ها 
بــه وضعیــت قبــل بازگشــته اســت و 
قیمــت هــر کیلوگــرم هندوانه کــه در 
آن مقطــع زمانى بــه بیــش از دو هزار 
کنون به کیلویى  تومان رسیده بود، ا

هزار تومان کاهش یافته است. 
در مــــیان ســایر اقـــــلام سیــــــب زرد و 
سیب قرمز به طور متــوسط به قیمت 

کیلویى چهار هزار  تومان و چهار هزار و   ۳۰۰ تومان در مغازه های ســطح شهر 
عرضه مى شود.

بازارهای                      روز

چند راهی                             برق  سهم کل تولید پژو 
در ایران

 شکایت بورسی
 در سال جاری

 کاهش قیمت 
گوشت گوسفند

 متوسط کارکرد
 تلفن های همگانی

تسنیم: شرکت پژو سیتروئن اعلام کرد 2۳۳ هزار دستگاه 
خودرو پژو تحت لیسانس این شرکت فرانسوی طى سال 
2۰۱۶ در ایران تولید شده اســت که معادل ۷ درصد کل 
تولید جهانى این شرکت بوده است. شرکت پژو سیتروئن 
 اعــلام کرد، میــزان فــروش خودروهایــش در ســال 2۰۱۶ 

به میزان 5/8 درصد رشد کرده است.

مدیر پیگیــری تخلفــات ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
گفت: سامانه رســیدگى به تخلفات و شــکایات )سمتا( 
از ابتدای امسال 222۷ شکایت را ثبت کرده است . وی 
کنون از این تعداد،  دو هزار و 59 شکایت  تصریح کرد: تا
بایگانــى و مختومه شــده  و ۱۶8 مورد در حال بررســى و 

رسیدگى است.

باشگاه خبرنگاران: على اصغر ملکى، رییس اتحادیه 
گوشــت گوســفندی از کاهش قیمــت گوشــت در بازار 
خبر داد و گفت: در حال حاضر نرخ هر کیلو شقه بدون 
دنبه با کاهش دو هزار تومانى نسبت به هفته گذشته 
۳5 هزار تومان به مغــازه دار و ۳8 تا ۳9 هــزار تومان به 

مشتری عرضه مى شود.

ایســنا: از ۱2۰ هــزار دســتگاه تلفــن همگانى در ســطح 
کشــور، حــدود ۷9 هــزار دســتگاه بــا میانگیــن کارکــرد 
ماهیانه ۳۷ هزار تومــان بوده و 4۱ هزار دســتگاه تلفن 
همگانى )۳4 درصــد( فاقدکارکرد هســتند. وی افزود: 
بیشــترین تلفــن همگانــى در اســتان تهــران و البــرز 

وکمترین آن در استان ایلام قرار دارد.

هزار تومانهزار تومان درصد

7237
مورد

2227

 - دارای دو عدد پریز مستقیم و 
چهار عدد با قابلیت روشن و 

خاموش شدن با کمک کلید جانبی
 - دارای پریزهای ارت دار با زاویه 45درجه

 -دارای دو عدد خروجی پنج 
ولت USB با شدت جریان 2100 

میلی آمپر
 -دارای چهار  پریز و کابل سه متری

-دارای اعلام وضعیت فعال بودن پریز
-قابلیت برنامه ریزی دستی
-قابلیت استفاده تا فاصله 25 متری

-دارای ریموت

   - دارای چهار  پورت USB 0.2 برای 
اتصال لوازم مختلف الکترونیکی مثل 

موبایل، لپ تاپ، دوربین و ...
   -دارای کابل USB به طول  یک متر

تومان

تومان

تومان

تومان 100،000

BRENNENSTUHL
RCS 1000N 

115،000

100،000

 90،000

 BRENNENSTUHL
DESKTOP POWER

BRENNENSTUHL ECO LINE

ALLOCACOC POWERCUBE

تغییر)درصد(قیمتارز

)%۰.2( 8۰-۳9۷2۰دلار

)%۰.۰9( 4۳۳۰۰4۰یورو

)%۰.۳5(۱۷۰-4884۰پوند

)%۰.2۷( ۱۱۰9۰۳۰درهم

)%۰.۳( ۳985۰۱2۰فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

)%۰.۰9( ۱۱،۶۶۰،۰۰۰۱۰،۰۰۰بهار آزادی

ح امام)ره( )%۰.۱8( ۷۰.۰۰۰-۱۱.9۳۰.۰۰۰طر

)%۰.۰8( ۶،۱۱5،۰۰۰5۰۰۰نیم سکه

)%۰.۳۱( ۳،25۰،۰۰۰۱۰.۰۰۰ربع سکه

)%۰.۱2( ۱۳8۰-۱،۱58،۷8۰گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)%۰.۳2( ۷88۷۶254شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

2۷۷5۱894 )۰.۳2%(

)%۰.۳۰( 5۶۱۱۳۱۶۷شاخص بازار اول

)%۰.۳۷( ۱۶۷۱52۶۱2شاخص بازار دوم

)%۰.۱5( ۱.2-829فرابورس

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-55۷4نزدک آمریکا

-۱988۶داوجونز

-22۷5اس اند پی500

-۱928۷نیکی ژاپن

-۳۱۱۳شانگهای چین

 پیش بینی نرخ طلا و سکه 
در 24 ساعت آینده

آب شدن یخ بازار خودروی کشور 
با حداقل سرعت

 آرامش 
به بازار میوه بازگشت

سال  دوازدهم، شماره 2837 
یکشنبه

26  دی  13۹5  بازار12

چوب حراج بالای سر پیتزا
فست فودی های شهر  اصفهان قیمت پیتزا را به شدت کاهش داده اند

    بازار خراب است
عده ای از مردم بــر این باورند کــه وضعیت رکود بــازار باعث 
 شــده تــا پیتزا فروشــان نیــز دســت بــه حــراج بزننــد، زیــرا 
اغذیه فروشانى که تا چند ماه پیش پیتزا را به قیمتى بالاتر 
کنــون قیمــت  آن را بیش از  از ۱۰ هــزار تومــان مى فروختند،  ا

گر بــازار خوب بود  5۰ درصد کاهــش داده اند، بدون شــک ا
و رونــد فــروش آنهــا مانند گذشــته باقــى  مى ماند، بــه هیچ 
وجــه قیمــت خــود را کاهــش نمى دادنــد. به همیــن دلیل 
حتــى دیده شــده  افرادی فقــط بــرای دلســوزی و کمک به 

فســت فودی ها پیتزای ارزان  مى خرند که در بیشــتر مواقع 
کیفیت خوبى ندارد، اما  افرادی که مخالف این ادعا هستند 

با ذکر دو دلیل آن را رد مى کنند.
گر به خاطــر رکود بــازار، پیتزا ارزان شــده باشــد،  اول اینکــه ا
پس چرا فســت فود های دیگری مانند ســاندویچ یا اسنک 
کاهش قیمت را تجربه نکرده اند؟ چرا این طرح های فروش 
برای هیچ  نوع فســت فود دیگری وجود نــدارد؟ دلیل دوم 
این است که پیتزا  های حراجى فقط توسط فروشگاه های 
قدیمى عرضه نمى شود، بلکه بعضى از فست فودی ها طى 

یک سال گذشته فقط برای فروش پیتزای پنج هزار تومانى 
گر این وضعیت به علت کســاد  کار خود را شــروع کرده انــد. ا
بازار بود، پس چرا این افراد وارد بازار شــده اند؟ با وجود این 
 انتقــادات هنوز افــراد زیــادی براین باورند کــه حراجى پیتزا 

به دلیل کسادی بازار است.

    پیتزا ارزان نشده!
گر از فست فودی های معروف شهر بپرسید که چرا بعضى از  ا
فروشگاه ها پیتزا را آنقدر ارزان مى فروشند، پاسخ مى دهند 
که آن پیتزای پنج هــزار تومانى کیفیت پایینــى دارد. اینکه 
ســود فروش پیتــزا حدود دو ســوم قیمت آن اســت توســط 
کنون  فروشندگان تایید مى شود، ولى مساله اینجاست که ا

مواد پیتزا به قیمت های متنوعى عرضه مى شوند. 
به عنــوان مثــال کالبــاس پپرونــى کیلویــى 25 هــزار تومان 
قیمــت دارد، کالباس هــای درجــه یــک نیــز معمــولا بابت 
هر کیلــو بــه صــورت عمــده بیشــتر از ۱5 هــزار تومــان عرضه 
کــه در بــازار محصــولات پروتئینــى  مى شــوند، در حالــى 

 کالباس هــای معمولــى بــرای مصــرف کننــده عمــده 
به قیمتى کمتــر از کیلویى شــش هزار تومــان به فروش 
گر پیتزا هــای ارزان  را بررســى کنیــد، به این  مى رســد و ا
 نتیجه مى رســید که آنها فقــط از کالباس بســیار ارزان  و
 پنیر پیتز ا کم کیفیت تشــکیل مى شــوند که آشــپز  برای 
تزئین آن چند تکه فلفل دلمه ای، یک عدد قارچ و چند 
دانه ذرت روی آن مى ریزد،  بنابراین آیا منطقى نیست 

چنین پیتزایى ارزان باشد؟

    پیتزا افول کرد
کارشناسان براین  باورند که هر کالا منحنى طول عمری 
متشــکل از چهــار مرحلــه دارد؛ معرفــى، رشــد، بلــوغ و 
ســرانجام افــول. تمــام ایــن مراحــل بــرای هــر کالایــى 
تکــرار مى شــود و حــدود چهارســال پیــش نیــز بعضى از 
اساتید دانشــگاه های اصفهان در یادداشت های خود 
پیتزا را به عنوان کالایى مثال مى زدند که در انتهای عمر 
بلوغ خود قرار دارد. تمام شــرایط بلوغ تا دو سال پیش 
کنون تمام ویژگى های  در بازار پیتزا  قابل مشاهده بود و ا
این کالا به مرحله افول شباهت دارد. باتوجه به اینکه 
پیتزا در مرحلــه افول عمر خود قرار دارد،  فروشــگاه ها با 

انواع و اقسام روش ها سعى در فروش آن دارند.
در گذشــته فســت فودی ها فقط در زمینه پیتــزا و چند 
ساندویچ محدود فعالیت مى کردند، ولى امروز بیش از 
ده ها فســت فود جدید در بازار اصفهان عرضه مى شود 
که همگــى به رقیبــان پیتــزا تبدیــل شــده اند.  خیلى از 
گر این مســاله  منتقدان این اســتدلال مى پرســند که ا
درست است، پس چرا ساندویچ که قبل از پیتزا عرضه 
 مى شد هنوز به مرحله افول نرسیده است، ولى درمورد 
ح مى شــود؟ کارشناســان  پیتــزا چنیــن ادعایــى مطــر
در مواجهه با این ســوال پاســخ مى دهند کــه اولا طول 
عمر کالا های مختلف هیچ  ربطى به هم نــدارد، مانند 
موبایل هوشــمند که هنوز چند ســال دیگر تا افول  آنها 
زمان باقیســت و تبلت کــه در عرض کمتر از چهار ســال 

به افول رسید.
کنون ســاندویچ نیــز  در مرحله بلوغ قــرار دارد  از طرفى ا
ج شــود،  و شــاید تا کمتر از چنــد ســال دیگر از بــازار خار
کمااینکــه  این روز ها نیز آنقدر رقیبــان قدرتمندی برای 
ساندویچ عرضه مى شــود تا شــرایط برای این غذا رو به 
تنگنا برود. کارشناسان براین باورند که ساندویچ و پفک 
 از جمله کالاهایى هستند که بالغ شــده اند و به زودی

به سرنوشت پیتزا دچار خواهند شد.

»پیتـزا  فقـط پنـج هـزار تومـان«، »یـک عـدد پیتزا+نوشابه+سـالادکاهو هفـت هزار تومـان«؛ 

سعید 
غفاری

ایـن  جمـلات فقـط بخـش کوچکـی از تبلیـغ فسـت فودی های شـهر اصفهان اسـت، بـه عبارت 
دیگـر اهالـی ایـن صنـف، چـوب حـراج بـه پیتـزا زده انـد و ایـن غـذای پرطرفـدار را بـا کمترین 
قیمـت ممکـن عرضـه می کننـد، امـا مـردم در مواجهـه با ایـن جملات معمـولا می پرسـند مگر 
پیتـزا چقـدر سـود دارد کـه قبـلا بـه قیمتـی بالاتـر از 10 هـزار تومـان و امـروز همـراه بـا یـک 
نوشـابه تنهـا بـه قیمـت  پنـج هـزار تومان به فـروش می رسـد؟ فروشـندگان بـا دلایـل مختلفی 
ایـن حـراج را توجیـه می کننـد، ولـی بررسـی ها نشـان می دهـد کـه بـازار لوکس پیتـزا به سـه دلیل دچـار این 

وضعیت شد.

 انجماد پنج عامل محرک 
در بازار مسکن

شرایط اقتصادی کشور حکایت از آن دارد 
که پنج عامل از شش محرک بازار مسکن در 

شرایط انجماد قرار دارد.
به گزارش ایسنا، تجربه نشــان داده نوسانات شش 
عامل فروش نفت، نرخ ارز، ســود بانکى، تورم، رکود 
اقتصادی و پروژه های عمرانى در رونــق یا رکود بازار 
مسکن تاثیر گذار است که در حال حاضر به جز  عامل 
تورم که کنترل آن در ثبات بازار مسکن تاثیرگذار بوده 
اســت، مکان نمای پنج عامل دیگــر در جهت رونق 

بازار مسکن قرار ندارد.
بیــن ســال هــای ۱۳84 تــا ۱۳92 درآمدهــای نفتــى 
دولت به شدت افزایش یافت که با پروژه مسکن مهر 
همزمان شد. به تبع این پروژه  دولتى، ساخت و ساز 
 خصوصى نیز رونق گرفت تا اینکــه عرضه بالا رفته و

به دلیل حباب قیمت مســکن در سال ۱۳9۱ شاهد 
رکود این بخش بودیم. از آن زمان به بعد و مصادف 
بــا روی کار آمدن دولــت یازدهم، قیمــت نفت روند 
کنون در محدوده 5۰ دلار   نزولى به خود گرفت و هم ا
گهانى  اســت. نشــانه هایى نیز مبنــى بــر افزایــش نا
قیمت نفت وجــود نــدارد، بنابراین شــاید نتوان در 
کوتــاه مــدت بــرای رونــق مســکن روی عامــل نفت 

حساب کرد.
یکى دیگر از محــرک های تاثیرگــذار در رونــق یا رکود 
خ ارز اســت، بدین صورت که  مســکن، نوســانات نر
خ ارز پایین آمده جذابیت این بخش کم  هر زمان نر
شده و سرمایه گذاران به ســمت بازار مسکن سوق 
پیدا کردند،  اما در روزهای اخیر شاهد بودیم که دلار 
 روند صعودی به خود گرفت و تا محدوده چهار هزار

تومان بــالا رفت و ســپس مجــددا به محدوده ســه 
 هزار و  9۰۰ تومان بازگشت. بر این اساس تا زمانى که
خ ارز ثبــات پیــدا نکند، نمــى توان  به طــور کامل نــر
 شــاهد ورود ســرمایه هــای ســرگردان از ایــن بخش
بــه ســوی بــازار مســکن بــود. ســود بانکــى حالــت 
کلنــگ را در بــازار مســکن دارد، بدیــن صــورت  الا
خ بهــره ســپرده هــای بانکــى بــالا   کــه هرچــه نــر
مى رود، تمایل به سپرده گذاری افزایش مى یابد و 
 رغبت برای ساخت و ســاز در بخش مسکن کاهش
مى یابد. با اینکه طى یک ســال اخیر شــورای پول و 
 اعتبار طى چند مرحله ســود بانکــى را از 22 درصد به

خ مصوب از   ۱5 درصــد رســاند، اما جــدی نگرفتن نــر
سوی بانک ها باعث شده تا همچنان پول ها در بانک 

باقى بماند و بخش مسکن از آن بى نصیب باشد.
یکى دیگر از عواملى که مى تواند در ثبات بازار خرید 
خ تورم است،  و فروش و اجاره مسکن موثر باشد، نر
بدین صورت که کاهش 
خ تورم مى تواند باعث  نر
شود تا متقاضیان بالقوه 
بــازار مســکن بــه تدریــج 

توان خرید پیدا کنند. 
خ  طى مــــاه های اخیر نر
تــورم تک رقــــمى شــــده 
گــر ایــن رونـــــد ادامــه  و ا
یابــد مــى تــوان امیــدوار 
بــود کــه بــا خالــى شــدن 
حبــاب قیمــت مســکن 
و نیــز حرکــت دو منحنى 
خ تورم عمومــى و تورم  نر
مســکن به ســمت تلاقى 
یکدیگــر، جذابیــت بــازار 
مســکن بــالا بــرود. تنهــا 
امیــدواری کــه در حــال حاضر بــرای بخش مســکن 

وجود دارد، در همین ناحیه است.
از زمان روی کار آمدن دولــت یازدهم، رکود صنعت 
و مســکن از یکدیگــر تاثیر گرفتــه اند، چــرا که بخش 
مسکن به عنوان پیشران با بسیاری از صنایع پایین 
دستى مرتبط است و رکود آن باعث کاهش ظرفیت 
و اشــتغال کارخانجــات مى شــود. بر همین اســاس 
 کارشناســان مى گوینــد حــدود ۱5درصــد از GDP و 
۳۰ درصــد از اشــتغال کشــور معطــل رونــق بخــش 

مسکن مانده است.
محــرک دیگری کــه مــى تواند بخــش مســکن را تکان 
دهد، پــروژه هــای عمرانى اســت. بــا توجه بــه دولتى 
 بــودن اقتصـــاد ایــران، بخــش خصــــوصى هـــمواره 
به دنبال دولت حرکت مى کــند و تصمیم گیری قبل 
از دولت را ریســک پذیر مى دانــــد، بنــــابراین دولت 
باید بتواند نقدینگــى بخش خصوصى را به ســمت 
پروژه های متوقف سوق دهد. راه افتادن پروژه های 
عمرانى به نفع اشتغال و رونق اقتصادی است. بعد 
 ما مى توانیم توقع داشته باشــیم که بازارهای مولد 
از جمله مسکن رونق بگیرد و از این حرکت اقتصادی 
ســود ببرد. یک کارشــناس اقتصــاد مســکن گفت: 
دولت بایــد قبــل از اینکــه نقدینگى حاصل از رشــد 
اقتصــادی وارد بــازار ارز شــود، رونقــى در پروژه های 
عمرانى و بخش مســکن ایجــاد کند تــا جلوی خطر 

التهاب در تمام سطوح اقتصادی را بگیرد.
محمدمهــدی مافــى در گفت وگــو بــا ایســنا اظهــار 
کرد: طــى هفته هــای اخیــر بــا ســه اتفــاق در بخش 
اقتصاد مواجــه بودیم، اولى عبور نقدینگــى از هزار و  
خ ارز به بالای  ۱۳۷ تریلیون، اتفاق دیگــر افزایش نــر
چهار هزار تومان و ســومین مســاله رشــد اقتصادی 
۷/4 درصد بود که نشــان مى دهد در اقتصاد کشور 
گر حجم نقدینگى  خ داده، امــا ا اتفاق های خوبى ر
به سمت بازارهای مولد از جمله مسکن و پروژه های 
دولتــى و خصوصــى هدایت نشــود قطعــا از بــازار ارز 
ســر در خواهــد آورد که پیامدهــای منفى بــه دنبال 
مى آورد. وی افــزود: این تغییــر را در شــرایط جامعه 
مى بینیــم کــه اقتصــاد رو بــه بهبــود مــى رود، ولــى 
معمولا رشــد اقتصادی در کشــور مــا با تــورم همراه 
بــوده اســت. خوشــبختانه دولــت طــى ۳/5 ســال 
اخیر توانسته تورم را مهار کند، رشد اقتصادی را نیز 
از منفــى ۶/8 در پایان دولــــت قبل بــه مثبت ۷/4 
رساند،  اما امیدواریم اثرات این رشد را در بخش های 
مولد جامعــه بهتــر ببینیم و صرفــا در بخــش نفت و 

پتروشیمى متمرکز  نباشیم.

تحلیل                                  بازار

 هر زمان
 نرخ ارز پایین 
آمده جذابیت 

 این بخش 
 کم شده و 

سرمایه گذاران 
به سمت بازار 
مسکن سوق 

پیدا کردند



دل نوشته دختر شهید مدافع حرم در سالروز تولد پدر

باباجان دلمان برایت تنگ شده؛ به  گنجشک های خانه هم سر  بزن 
دختــر شــهید مدافــع حــرم، مرتضــی کریمــی در 
دل نوشته خود به مناسبت سالروز ولادت پدرش 
می گوید: باباجون، من ناراحت نیســتم که رفتی، تو رفتی 
برای دفاع از حرم عمه جانمان، زینب)س(، ولی باباجان، 
به گنجشک های خانه هم سر بزن، دلمان برات تنگ شده 
است. به گزارش مشرق، در دیدار رییس سازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری تهران با خانواده شــهید کریمی، همسر 
این شــهید والامقام به بیان ویژگی های همسر شهیدش 
پرداخت و گفت: من 15ساله بودم و آقا مرتضی 22ساله بود 
که با هم ازدواج کردیم. آقا مرتضی با فرزندان رابطه خوبی 
داشت و خیلی خوش برخورد بود و بسیاری از همسایه ها 
او را می شــناختند. زمانــی که با مرتضــی ازداوج کــردم، به 
مدت یک ســال و نیــم در معاونت فرهنگی شــهرداری کار 
می کــرد، امــا بعــدا وارد ســپاه و در تیــپ حضرت زهــرا)س( 

کثر اوقات دیر به خانه می آمد و تمام  مشغول به کار شــد و ا
وقت خود را وقف بسیج کرده بود. مرتضی علاقه خاصی به 
شهدا و امام خامنه ای )مد ظله( داشت و به فرمایشات آقا 
گاهی به  اهمیت می داد و بــه این  راه اعتقاد داشــت و بــا آ
سوریه رفت. وی در خصوص انگیزه همسرش برای رفتن 
به سوریه گفت: دو سال قبل از شهادت تصمیم گرفته بود 
به سوریه برود. وقتی که فهمیده بود دوستانش به سوریه 
رفته و مجروح شده اند، از این موضوع بسیار ناراحت شده 
بــود. مرتضی برای رفتن به ســوریه ســختی های زیــادی را 
کشــیده بود، چــون مــن و خانــواده اش راضــی به رفتــن او 
نبودیم. 10 دی ماه سال گذشته بود که او کارش برای رفتن 
به سوریه درست شد و وقتی آمد تا از ما خداحافظی کند، 
من به او گفتم که »با وجود دو بچه راضی نیستم بروی«، اما 
مرتضی گفت: »اشــکالی نداره، اما آن دنیا جواب حضرت 

زینب)س( را چه می دهی؟« و من دیگر نتوانستم جوابی به 
او بدهم و مرتضــی را راهی کردم. بعــد از 11 روز بــود که خبر 
شهادت مرتضی را دادند که او در خان طومان به شهادت 
رســیده اســت.در ادامه ملیــکا کریمــی، فرزند شش ســاله 
شهید مرتضی کریمی خوابی را که شب قبل از شهادت پدر 
خود دیده بود، تعریف کرد و گفت: شب قبل از شهادت بابا 
خواب دیدم که بابا با هواپیما دور خورشید می چرخد و ما 
از پایین برای او دست تکان می دهیم.سپس حنانه، دختر 
بزرگ تر شهید کریمی دل نوشته ای برای پدر خود خواند. 
حنانه در این دل نوشــته می گوید: »هرکه مرد است، قوی 
می میرد. شــیعه زاده علــوی می میــرد. اثر نامگــذاری این 
اســت، مرتضی مرتضوی می میرد. باباجون، بابا مرتضی، 
رفتی خدا پشت و پناهت. ما را  تنها گذاشتی عیبی نداره، 
من و و ملیکا راه تو را ادامه می دهیم، همان جور که دوست 

داری. مامان، مــا را فاطمی بــزرگ می کنــه. باباجون، من 
ناراحت نیســتم کــه رفتی. تــو رفتی، تو بــرای دفــاع از حرم 
عمه جانمون زینب)س( دفاع کردی و پرپر شــدی. تو دل 
آقا رســول الله)ص(، دل آقــا امیرالمومنیــن)ع( و دل خانم 
فاطمه زهرا)س( را شاد کردی، خدا رو شکر، ولی بابا جون، 
به گنجشک های خانه هم سر بزن، آخه دلمان برات تنگ 
شده است.«شــهید مدافع حرم »مرتضی کریمی« متولد 
بیست و پنجم دی ماه سال 60 و جانشین فرمانده گردان 
امام حسن مجتبی)ع( بود که بیست و یکم دی ماه سال 
گذشــته در عملیاتــی مستشــاری و داوطلبانــه در منطقه 
خان طومان سوریه به دست نیروهای تکفیری به شهادت 
رسید. پیکر شهید کریمی مفقود بوده و به میهن اسلامی 
بازنگشــته اســت. از ایــن شــهید والامقــام دو فرزنــد دختر 

به نام های حنانه و ملیکا به یادگار مانده است.

13 پایداری

 روایت رهبر انقلاب
 از شجاعت شهید کاظمی

 »ملازمان حرم« 
در دل مردم جا گرفت

  نماینده ســابق ولی فقیه در ســتاد پدافند 
نیروی هوافضای ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی با بیان اینکه شــجاعت و تبعیت از ولایت از 
خصیصه های بارز سردار شهید احمد کاظمی بود، 
گفت: رهبــر معظــم انقــلاب ایــن شــهید بزرگــوار را با 
عنوان »این فرمانده شــجاع« یاد کردند و این بیان 

رهبری برای همه اتمام حجت است.
حجت الاسلام ابطحی در یازدهمین سالگرد شهادت 
سردار حاج احمد کاظمی و شــهدای عرفه در خیمه 
حسینی گلســتان شــهدا اصفهان اظهار کرد: سخن 
 در مــورد شــهید و جایــگاه شــهدا از توان زبان بشــری 

ج است. خار
محمدصــادق  ســید  حجت الاسلام والمســلمین 
ابطحی بابیان اینکه در قرآن از مقام شهدا به بزرگی 
یادشده اســت، گفت: کســانی که درراه رضای خدا 
کشته شــده اند، مپنداریــد مرده اند؛ بلکــه آنها زنده 
هســتند و نــزد خــدا روزی می خورنــد، ایــن آیــه ای 

هست که فرای تصورات انسان هاست.
وی بــا اظهــار بــر اینکــه عقــل بشــری از واقعیــت 
زنده بــودن شــهدا در نزد خــدا نافهــم اســت، اظهار 
کرد: در جامعه اســلامی یــاد و نام شــهیدان، امنیت 
 و ســلامت جامعــه را بــرای همیشــه حفــظ خواهــد 

کرد.
نماینــده ســابق ولی فقیــه در ســتاد پدافنــد نیــروی 
هوافضای ســپاه بــا یــادآوری مراســم تودیع شــهید 
کاظمی در نیروی هوایی سپاه، خاطرنشان کرد: این 
شهید گفت من گمان می کردم شهادتم در نیروهای 
هوایی رقم می خــورد، ولی ظاهرا خداوند شــهادت 

بنده را در نیروی زمینی قرار داده است.
حجت الاســلام ابطحــی بــا گرامیداشــت یازدهمین 
ســالگرد شــهادت حــاج احمــد کاظمــی و شــهدای 
کید کرد: شهید کاظمی و امثال این شهید  عرفه، تا
کــه بــرای همیشــه  مشــعل های فروزانــی هســتند 
نورافشــانی می کننــد و مــا بایــد بــه ایــن مشــعل ها 
 اقتدا کنیم و از نور آنان برای رســیدن بــه کمال بهره 

ببریم.
وی عبادت و بندگی خداوند، پیروی از اهل بیت )ع(، 
اقامــه نمــاز اول وقــت، اخــلاص در عمــل و دوری از 
گی های برجســته شــهید  خودنمایــی را ازجمله ویژ
احمد کاظمی برشــمرد و اظهار کرد: شهید کاظمی 
بزرگ تریــن عملیات هــا را در دفــاع مقــدس راهبری 
می کرد و ضرب شست های زیادی به دشمنان نظام 

و انقلاب نشان داد.
نماینــده ســابق ولی فقیــه در ســتاد پدافنــد نیــروی 
هوافضــای ســپاه بــا اشــاره بــه دوران دفــاع مقدس 
کــی و بی ریا بودن، شــجاعت و  خاطرنشــان کرد: خا
پیشــگامی در کارها، اقتــدار و امنیت آفرینــی از دیگر 

گی های شاخص این شهید است. ویژ
حجت الاســلام ابطحی بابیان اینکه شهید کاظمی 
برای انجام ماموریت های الهی پیشگام بود، گفت: 
رهبــر معظــم انقــلاب ایــن شــهید را بــا عنــوان »این 
فرمانده شــجاع« یاد کردند و این بیان رهبری برای 

همه اتمام حجت است.
کار، دیــن، انجام وظیفــه،  وی تعهــد نســبت بــه 
ماموریت، امر به ولایت تعهد را از دیگر شاخصه های 
بارز شــهید کاظمی اظهار و تصریح کرد: در جلسات 
هرگز اجــازه نمــی داد غیبــت کنند و جلســه بــه گناه 

کشیده شود.
نماینــده ســابق ولی فقیــه در ســتاد پدافنــد نیــروی 
هوافضــای ســپاه با اشــاره بــه روحیــه انقلابــی گری 
کید کرد: کمتر می شد  شهید حاج احمد کاظمی، تا
در جلسه ای حاضر شود و دوران دفاع مقدس و یاد 

شهدا را متذکر نشود.
حجت الاســلام ابطحی بابیان اینکه شهید کاظمی 
هــر جــا حضــور پیــدا می کــرد، روحیــه انقلابــی گری 
گفــت: استکبارســتیزی و روحیــه  را القــا می کــرد، 
ســازش ناپذیری بــا دشــمن ازجملــه خصوصیــات 

برجسته این شهید بود.
وی تواضــع شــهید احمــد کاظمی نســبت بــه افراد 
زیرمجموعــه را مثال زدنــی اظهــار و تصریح کــرد: در 
سرکشــی ها از پادگان هــا، جویــای حــال ســربازان و 

نیروهای زیرمجموعه خود می شد.
نماینــده ســابق ولی فقیــه در ســتاد پدافنــد نیــروی 
هوافضــای ســپاه تبعیــت از ولایت فقیــه را بارزترین 
کید کرد:  خصوصیت شهید سردار کاظمی بیان و تا
تبعیــت و پیــروی از ولایت پیام شــهید و امثــال این 

شهداست.
وی با اشــاره به صحبتی از یــک آمریکایی گفت: آنها 
اذعان می کنند که شما رهبری دارید که نقشه راه ما 
را می شناسد و برای مردمش می گوید و نقشه های ما 
را نقش بر آب می کند، لذا آنها در تلاش هستند کلام و 

تبعیت از رهبری را در جامعه بشکنند.
نماینــده ســابق ولی فقیــه در ســتاد پدافنــد نیــروی 
هوافضای ســپاه با توصیــه به خوانــدن وصیت نامه 
شــهدا گفت: پیروی از ولایت فقیه، دفــاع از جایگاه 
رهبــری و ولایت فقیــه از توصیه هــای شــهدا بــوده 

است.
حجت الاســلام ابطحــی اظهــار کــرد: حفــظ عــزت، 
اقتــدار، انقــلاب و ســربلندی در برابر دشــمن در گرو 

تبعیت از ولایت و رهبری است.
نماینــده ســابق ولی فقیــه در ســتاد پدافنــد نیــروی 
هوافضــای ســپاه تصریح کرد: امروز شــاهد هســتید 
کســانی کــه از خــط رهبــری گذشــتند، در چــه گلــی 

گرفتارند و سرمایه های نظام را بر باد دادند. 

همسر شــهید رضایی نژاد گفت: امیدوارم 
مسوولین و رسانه ها، شهدای هسته ای و 
شهدای مدافع حرم را به فراموشی نسپارند؛ البته تا 
حدی بــه ایــن موضــوع پرداخته شــده اســت؛ ولی 

همچنان جای کار دارد.
به گزارش دفاع پرس، شهید »داریوش رضایی نژاد« 
دانشجوی دکترای مهندسی برق دانشگاه صنعتی 
خواجــه نصیرالدیــن طوســی بودکــه در یــک مــرداد 
1۳۹0 و در ســن ۳5 ســالگی بــه ضــرب گلولــه در برابر 
چشــمان همســر و دختــر خردســال خــود از ســوی 
 سرویس جاسوسی اســرائیل، »موساد« به شهادت 

رسید.
مســتند »ملازمــان حــرم« مجموعه ای اســت که به 
زندگی شــهدای مدافع حرم از نگاه همسرانشــان با 
اجرای افتخاری دکتر »شهره پیرانی«، همسر شهید 

رضایی نژاد می پردازد. 
در ادامــه ماحصــل گفت وگــو بــا »شــهره پیرانــی« 
همســر شــهید رضایی نژاد بــا خبرنگار دفــاع پرس را 

می خوانید:

کمی در خصوص مستند ملازمان حرم که 
در آن مجری بودید، توضیح بدهید؟

برنامــه ملازمــان حرم بــا محوریت همســران شــهدا 
ساخته شــد. علاقه ندارم لفظ مجری را به کار ببرم؛ 

چون هم صحبت با همسران شهدا بودم. 
به جهــت مظلومیتی که همســران شــهدای مدافع 
حرم دارند، اجــرای برنامــه ملازمان حــرم را برعهده 

گرفتم.

بازخورد مردم نســبت به برنامه ملازمان 
حرم چطور بود؟

شــهدای مدافــع حــرم آن طورکــه بایــد در جامعــه 
شــناخته نشــدند. برنامه ملازمان حــرم تا                حدودی 
 توانســت مــردم را بــا شــهدای مدافــع حــرم آشــنا 

کند. 
بــا اینکــه برنامــه ملازمــان حــرم در شــبکه افــق کــه 
شناخته شده نیســت، پخش شــد؛ ولی خوشحالم 

که این برنامه مورد استقبال قرار گرفت.

به نظرتان رســانه دین خود را نســبت به 
شهدای مدافع حرم ادا کرده است؟

خیــر؛ بــه طــور حتــم جــای کار دارد؛ ولــی زمانــی  که 
بازخــورد مــردم نســبت بــه برنامــه ملازمــان حــرم را 
دیدم، احســاس کردم کمی از دینی را که نســبت به 

شهدا دارم، توانستم ادا کنم.

همچنان با برنامه ملازمان حرم همکاری 
دارید؟

فعلا خیر. مســتندی بــا محوریــت مادران شــهدای 
مدافع حرم با همکاری دکتر »فائزه سادات حسینی« 
در مرحله ســاخت اســت. در صورت وجود شرایط، 
همکاری خود را برای تولید مستندی به شیوه دیگر 

ادامه می دهم.

مغفــول مانــدن رخدادهــای ســوریه و یــا 
زندگی نامه شهدا چه نتایجی دارد؟

زمانی کــه اجــرای برنامــه ملازمــان حــرم را بــر عهــده 
داشــتم، در یکــی از قســمت ها بــا همســر اولیــن 
 شــهید مدافــع حــرم، »محــرم تــرک« بــه گفت و گــو 

پرداختم. 
کم بــر منطقه،  وی عنــوان کــرد به دلیــل شــرایط حا
بر روی ســنگ مزار همســرم عنــوان »شــهید« حک 
ح نشــد. بــه  نشــده و یــا حضــور وی در ســوریه مطــر
دلیل شــرایط امنیتــی گلایه ای نکــردم. یقیــن دارم 
که داعش محکوم به شکســت اســت. ایــن حجم از 

خشونت دوام ندارد.

کمــک نهادهــای  چگونــه می تــوان بــه 
مســوول و رســانه ها یــاد و خاطــره شــهدای 
مدافع حرم و هســته ای را برای همیشــه زنده 

نگه داشت؟
به هر حال یک روزمر گی برای همــه وجود دارد؛ ولی 
شــهدا با خدا معاملــه کردند. امیدوارم مســوولین و 
رسانه ها، شهدای هسته ای و شهدای مدافع حرم 
را به فراموشی نسپارند؛ البته تا حدی به این موضوع 

پرداخته شده است؛ ولی همچنان جای کار دارد. 
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روایت                       روز

ویژه                  سالگرد

شوق دیدار سردار  در خانه سردار
سردار  سلیمانی مهمان خانه شهید مدافع حرم، حسین رضایی شد

»زهرا حاجی کریم«، همســر سردار شــهید حسین رضایی 
که معتقد است این دیدار کاملا اتفاقی و بدون هیچ اطلاع 
قبلی صورت گرفته است،  حضورسردارحاج قاسم سلیمانی 
را افتخاری بزرگ برای خانواده شهید رضایی عنوان کرده و 
می گوید: این حضور که شادی دل مصیبت دیده فرزندان 
من را در برداشت، توانست بخشی از گمنامی شهید رضایی 

را که متاسفانه حقشان بیشتر از اینها بود، کم کند. 
او از صحبت های مهم سردار می گوید؛ حرف هایی که میان 
کید بر  او و خانواده شــهید رضایی ردوبدل شــده اســت. تا
تحصیل فرزندانم مهم ترین خواسته سردار سلیمانی بود. 
همســر شــهید رضایی با بیان این موضوع عنوان می کند: 

کید زیادی بر توجه فرزندانم  سردار سلیمانی در این دیدار تا
به امر تحصیل داشتند، حتی به پسردومم علی آقا که طلبه 
است و مشتاق برای حضور در سوریه، گفتند شما باید از نظر 
علمی خودتان را آماده کنید تا به سوالات و شبهات مردم 
پاسخ دهید. به عقیده من شما در حال حاضر نباید سنگر 

علم و دانش را رها کنید.
همســر ســردار شــهید رضایی از ســوالی می گوید که در این 
دیدار از سردار سلیمانی پرسیده است: »همسر من را تا چه 
حد می شــناختید؟« و جوابی که او از ســردار می گیرد،  این 
اســت: ســردار رضایی از افتخارات ما در جنگ سوریه بود؛ 
رزمنده ای که من به شــخصه علاقه زیادی به او داشتم. او 

مایه افتخار شخص من بود. 
حاج قاســم البته در بین صحبت هایش از نقش همسران 
شــهدای مدافع حرم که ســهم مهمی در زنده نگه داشتن 
نام و راه آنها دارند، نیز غفلت نکرده و آنطور که همسر شهید 
رضایی می گوید، سردار حرف خود را اینگونه عنوان  کردند: 
»زنانی مثل شما نمونه اند؛ چرا که ادامه دهنده راه شهدای 

خود بوده و راه آنها را زنده نگه می دارند.«
اما زهرا حاجی کریم، همسر شهید رضایی خواسته ای نیز از 
سردار سلیمانی در این دیدار داشته است؛ خواسته ای که 
شاید برای مطرح کردن آن باید دلی بزرگ و روحی آسمانی 
داشت. او از ســردار می خواهد اجازه دهد پسر ارشد شهید 
رضایی، حامد 21 ســاله  نیز، راهی ســوریه شــده و راه پدر را 
ادامه دهد. همســر شــهید رضایی عنــوان می کنــد: وقتی 
خواســته ام را برای ســردار ســلیمانی مطرح کردم، ایشــان 
در پاســخ من گفتند که ان شــاءلله فرزندانتان جور دیگری 
راه پدرشــان را ادامــه دهند. برای شــما هم همین همســر 
شهید بودن کافی است. ما نمی خواهیم شما مادرشهید 
هم بشوید. او با بیان اینکه همسرم در سوریه به »ابوحامد« 
معروف بوده است، می گوید: بار اولی که سردار سلیمانی پسر 
کوچک من را ملاقات کردند، از او سوال می کنند شما فرزند 

کدام شهید مدافع حرم هستید. به محض اینکه پسرم 
می گوید پسر شهید حســین رضایی؛ اجازه نمی دهند 
حرفش تمام شــود و ادامه می دهند  پس شــما همان 

پسر ابوحامد خودمان هستید.
زهرا حاجی کریم به وصیتنامه ای که همسرش خطاب 
بــه فرزندانــش نوشــته اســت اشــاره و عنــوان می کند : 
همسرم خطاب به دو پســرش نوشته اســت: »ولایتی 
باشــید و پیرو خط رهبر، نکنــد قدمی جلو یــا عقب تر از 
ایشان حرکت کنید. همه کارتان با رهبری باشد. خدا 
کرم که در زمان امام خمینی )ره(  به دنیا آمده ام و  را شا
کرم که در زمان امام خامنــه ای به وظیفه ام  خدا را شــا
عمل می کنم و افتخار من این اســت که در زمان ســید 

علی به این شهادت دست پیدا می کنم.«
او نحــوه شــهادت همســرش را اینگونــه بیــان می کند: 
همسرم خواب شــهادت خودشــان را در ســوریه دیده 
بودند که با یکســری از دوســتان ســوار موتور هستند و 
گهان دری باز شــده  قرار اســت که به عملیات بروند. نا
و امــام خامنــه ای وارد می شــوند. همه بچه هــا از رهبر 
می خواهند که ایشــان بر تــرک موتور آنها بنشــیند، اما 
رهبری لبخنــدی می زننــد و می گویند کــه می خواهم 
بروم ترک موتور کســی بنشــینم که می خواهد شــهید 
شــود. بعد رهبر جلــو آمده و دســت روی ســر همســرم 
کشیده و ترک موتور ایشان سوار می شــوند و از حسین 
می خواهند که حرکت کند و موتور  رو به آسمان می رود. 
حسین از خواب پریده و به نماز می ایستد و سجده شکر 
بر جای می آورد. پســر هایمان هم خواب دیده بودند. 
پسر کوچکم خواب دیده بود که شهید احمد کاظمی به 
خانه ما آمده و گفته بود آمده ام اجازه بگیرم بابا را ببریم، 
می خواهیــم ببریــم زیــارت کربــلا و دو گنبد در آســمان 
به پســرم نشــان داده بوده و گفته بود خدا راضی است 
شما هم راضی باشید. همه این خواب ها من را نگران 
کرد. برای همین یــک ختم صلوات 40 روزه برداشــتم. 
دو روز بعد از پایان ختم صلواتم، خبر شهادت حسین 
را برایمــان آوردنــد. حســین در 14 بهمــن ســال 1۳۹4 
آسمانی شد.دیدار سردار ســلیمانی با خانواده شهید 
رضایی اما حاشیه هایی نیز داشته است؛ آنجا که سردار 
سلیمانی متوجه می شود انگشــتری که در دست پسر 
شهید رضایی است؛ همان انگشتری است که خودش 
روزی به »ابوحامــد« هدیه داده اســت. او این موضوع 
را به پســر بزرگ تر شــهید، یادآور می شــود و می گوید که 
این انگشتر را من به پدر شما هدیه دادم. گفتنی است 
سردار سلیمانی در پایان این دیدار دو انگشتر به علی و 
حامد رضایی، فرزندان سردار شهید حسین رضایی از 

شهدای مدافع حرم استان اصفهان اهدا کردند. 

چهاردهـم بهمـن مـاه سـال 94 بـود کـه خبـر شـهادتش را آوردنـد؛ شـهادتی کـه آن سـوی 

زینب 
تاج الدین

مرزهـای ایـران رخ داده بـود، در سـوریه! سـردار »حسـین رضایـی« هـم مثـل هـزاران جـوان 
عاشـق و مبـارز ایرانـی، سـودای دفـاع از حرم را به سـر داشـت؛ او نیـز ماندن را تـاب نیاورد 
و خـود را بـه حـرم خانـم حضـرت زینب )سـام الله علیها( رسـاند و سـرانجام در این مسـیر 
هـم بـه فیـض آسـمانی شـهادت نائـل گردیـد.  و حـالا کمتـر از یـک مـاه مانـده بـه سـالگرد 
شـهادتش، سـردار حاج قاسـم سـلیمانی، الهه انتقـام و عدالـت، در دیداری سـرزده مهمان 
خانـواده  ایـن شـهید والامقـام شـده و همسـر و دو فررنـد ایـن شـهید را مـورد تفقـد و دلجویـی قـرار 

می دهد؛ دیداری که ظهر روز پنجشنبه، 23 دی ماه و به صورت کاما اتفاقی رخ می دهد.

13 سال یازدهم، شماره 2738 پایداری
یکشنبه
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اطلاعیه منطقه دوازده شهرداری اصفهان  

روابط عمومی منطقه 12 شهرداری اصفهان

آگهی مفقودی 

بیمارستان تخصصی خانواده اصفهان 

به اطلاع می رســاند پروانه مســوولیت فنی آزمایشــگاه بیمارســتان تخصصــی خانواده اصفهــان به نام 
خ 87/10/08 مفقود گردیده و از درجه  سرکارخانم دکتر فروغ شریفی به شماره 12/7/8/38150 /پ مور

اعتبار ساقط می باشد. 

به اطــلاع کلیه مالکیــن اراضــی دایــر و بایــر واقــع د رمحــدوده قانونــی این شــهرداری می رســاند 

 شناسایی و برداشت از وضع موجود اراضی مذکور جهت تعیین تکلیف اراضی آغاز گردیده است.

 لذا بدینوسیله از کلیه مالکین محترم که تمایل به تفکیک  اراضی مورد نظر دارند دعوت می گردد 

با در داشتن اسناد مالکیت خود جهت انجام تشریفات قانونی به ساختمان اداری این شهرداری 

واقع در خیابان بهارستان غربی مراجعه نمایند. 
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مسابقه پیامکی اعتیاد

بــرای شــرکت در ایــن مســابقه جــذاب که 
هرهفته یکشــنبه ها برگزار می شــود، شــما 
می توانید با توجه به متن  زیر، به سوال چهارگزینه ای 
مربوطه پاسخ دهید تا به قید قرعه هدایایی ارزنده 

تقدیم شود.

     درمان اعتیاد
    دکتر محمدحســین مانیان، پزشــک عمومی 
کــه موظــف بــه  و کارشــناس  اعتیــاد:  همانگونــه 
گرچه به طور  یادآوری هســتیم که بیماری اعتیاد، ا
گهانــی و غیرقابل کنترل در فردی کــه مبادرت به  نا
مصرف مواد ولو به عنوان تفننی یا از ســر کنجکاوی 
کــرده، ایجــاد می شــود، ولــی یــک بیمــاری حــاد 
نبــوده و بیماری مزمنــی تلقی می شــود، موظف به 
یــادآوری ایــن موضــوع در درمــان آن هســتیم کــه 
درمــان واقعــی اعتیــاد نیازمنــد صبــر و حوصلــه و 
 مداخله پزشکی و مشاوره ای مدون و طولانی مدت 
دارد، امــا همچــون ســایر مــوارد حــوزه ســامت که 
کادمیــک و علمــی موجــود اســت و  روش هــا  غیــر آ
 ایــن روش هــا را نیــز افــرادی انتخاب کــرده و بــه کار 

می برند.
حتــی بــرای برخــی از افــراد نتیجه بخــش اســت و 
بــه ویــژه طبــق ضرب المثلی کــه فــرد در حــال غرق 
شــدن حتی دســت به گیاهان خشــک روی آب نیز 
می زند تــا نجات پیــدا کند، درمــورد درمــان اعتیاد 
هم به واســطه زمــان بر بــودن و هم شــخصی بودن 
)individual( بــودن آن چنین روش هایی هســـــت 

و مخــاطبانی دارد.
گرچه این نوشته مهر تایید بر آنها نیست و نخواهد   ا
گاهــی از برخی این روش ها  بود، ولی برای اطاع و آ

توضیحی واقعی داده می شود. 
یکی از این روش ها با نام روش ترک ابوالفضلی است 
که موســس آن چنــد بیمار مبتــا و خســته از اعتیاد 
بوده که در تابستان با توسل ســر به بیابان می زنند 
و با اتراق چنــد روز با این هدف که یا خوب شــوند یا 
ک، در چادری، زندگی بدون مواد خود  را ادامه  ها
می دهند کــه این حضور 
با حالت تشنگی و تعریق 
همراه بوده و اتفاقا منجر 
کــی آنها می شــود و  بــه پا
بــا بازگشــت بــه جامعــه 
بــه تأســی از ایــن رخداد 
درصدد شبیه ســازی آن 
برآمــــدند؛ یـــــعنی حالت 
تعریق و حالـــت مذهبی 
کی  به دلیــل توســــل و پا
حاصــل از آن و نــام ایــن 
روش را تــرک ابوالفضلــی 

نهادند. 
در ایــــــن روش افـــــراد بــا  
قامت ســــه روز در مکانی 
با این نام و حضور شــبانه 
تــا صبـــــح و بــه صـــــورت ناپیوســته در اتاقــی بــزرگ با 
حرارت بالا و شــنیدن نوحــه و عــزاداری، مبادرت به 
ســینه زنی دســته جمعی تــا اذان صبــح  می کنند و 
در طــول روز بــه اســتراحت پرداخته و مجدد شــب 
 آن کار را  تکــرار  مــی کنند و بعــد از اتمام روز ســوم به

  خانــه خــود برمی گردنــد و از آن بــه بعد هــر دو هفته 
 در یکی از شـــــب های مراســـــم مذکور شـــرکت  کرده 
ک مـــــاندن   و بــا حفـــــظ ایــن ارتبــاط کمـــــک به پــا

می کنند.
گر چه توسط یکی از اساتید و تئوری پردازان حوزه   ا
اعتیاد پژوهشــی در دفاعیه دکتری بــر این روش در 
حال انجام اســت، امــا هیچ اســتناد علمــی در رد یا 

حمایت از این روش وجود ندارد.
هر چند با ادعای لیدر این روش، انجام تعریق منجر 
به خروج کامل مــواد و کمک به تحمــل ترک و عدم 

خ دادن عائم خماری می شود. ر
کثرا    به هر حــال با توجه بــه این مــوارد، ایــن روش ا
توســط افــرادی کــه در روش هــای دیگــر شکســت 
خورده انــد و پایــه و اعتقــاد مذهبــی دارنــد، مــورد 

استقبال واقع می شود.

     سوال: کدام گزینه صحیح است؟
کــه بــه قصــد  1( بیمــاری اعتیــاد حتــی در فــردی 

خ می دهد.  کنجکاوی مصرف کند، ر
 2( درمــان واقــــــعی اعتیــاد صــــبر و حوصـــــله نیــــــاز 

دارد.
3(روش های غیــر علمی نیازمند بررســی و پژوهش 

دارند.
4(همه موارد

     نحوه پاسخگویی 
آخرین مهلت برای پاســخگویی 30 دی ماه در نظر 
گرفتــه شــده اســت کــه شــرکت کنندگان می تواننــد 
پاســخ خــود را بــه شــماره 09137106255 همــراه 
بــا نــام و نام  خانوادگــی پیامــک کنند. ضمنا پاســخ 

هفته پیش گزینه  4 بود.

     برنده مسابقه شماره  پیش
شهلا غلامی

برگزیده می تواند ضمن تماس با شماره 09137106255  
و مراجعــه  حضوری بــه مجتمــع پیشــگیری   امین، 

جایزه خود را دریافت کند. 
ضمنــا بــه همــراه داشــتن کارت  شناســایی الزامــی 

است

 شیوه نگهداری
شاخه های نرگس تا هشت روز

کریم نوری، دانشــجوی دکتــری فیزیولوژی و 
اصاح گل و گیاهان زینتی دانشــگاه صنعتی 
اصفهان درباره گل نرگس و شیوه نگهداری شاخه های 
آن در منــزل چنیــن گفــت: نرگــس بــه عنــوان یــک گل 
پیازی، چندســاله، بهارگل و مقاوم به ســرما شــناخته 
می شود. نرگس دارای پیاز پوشش دار است، برگ های 
آن باریک و کشــیده و گل ها دارای ســه کاســبرگ تغییر 
شکل یافته و سه گلبرگ که در پایین به هم متصل شده 
و از میان آنها یک قسمت توسعه یافته به نام تاج خارج 
شده است. تاج ها رنگ های مختلفی داشته و طول آنها 
در گونه های مختلف فرق می کند. گل ها به صورت تکی 
یا چند تایی در انتهای ســاقه قــرار دارنــد و عموما برای 
تولید گل شاخه بریده از گونه های گل درشت استفاده 
می شــود. نرگس هــا بر اســاس طــول تــاج به دو دســته  
فنجانی )دارای تاج کوچک و گل ها به صورت چندتایی 
و خوشه ای در انتهای ساقه قرار می گیرند، مانند نرگس 
شــیراز( و شــیپوری )دارای تاج بــزرگ و تــک گل، مانند 
دافودیــل( تقســیم می شــوند.  نرگــس بــر اســاس رنگ 

گلبرگ و تاج نیز به چند دسته تقسم می شود:
       گلبرگ و تاج هر دو سفید باشند) نرگس سفید(

       گلبــرگ ســفید مایل بــه کــرم و تاج طلایــی و زرد 
)نرگس شهلا (

  گلــــبــرگ ها سفــــید خالص و تـــاج کوتـــاه و بشقابی 
شــکل زرد رنگ، لبه تاج 
چیــن خــورده و بــه رنگ 
باشــد)نرگس  قرمــز 

شاعران یا فتان(.
    گلبرگ و تاج هر دو زرد 

رنگ باشند)دافودیل(.
 5- گلبرگ ها سفید و تاج

زرد باشــــنــــد و ســـــاقـــــه 
گل دهـــنده بــه چنــد گل 

ختم می شود )شهلا(.

     نگـــــهداری پــــس از 
برداشت گل نرگس

گل  مرحــــــله برداشـــــــت 
بــر مــــــبنای توســــــعه گل 
 انجــام می گیــرد. بعضــی از

 پرورش دهندگان که دارای تجهیزات بیشتری هستند، 
به محض ظهور رنگ بــر روی جوانه گل، محصول خود 
را برداشــت می کنند. نرگس معمولا در زمان کج شــدن 
ساقه گل دهنده  که به مرحله گردن غازی معروف است، 
برداشت می شــود. عموما، گل هایی که دیرتر از مرحله 
گردن غازی  برداشــت می شــوند، عمــر پس از برداشــت 
کمتری داشته و در شرایط پس از برداشت زیبایی و جلوه 
گر گل ها بعد از رسیدن گل به فروشگاه و  کمتری دارند. ا
 خرده فروشی ها، در دمای اتاق )25 درجه سانتی گراد(

بــرای دو تــا چهــار ســاعت در آب گــرم )32 تــا 34 درجــه 
سانتی گراد( نگهداری شوند، اثرات سودمندی داشته 
و باعث افزایش عمر پس از برداشت آن می شود. گل باید 
به صورت ایستاده نگهداری شــده و از خم شدن ساقه 
جلوگیری شــود. همچنیــن می تــوان گل شــاخه بریده 
نرگس را در اتمسفر دارای صددرصد نیتروژن بدون اینکه 
اثر سوئی بر کیفیت گل داشته باشد، انبار کرد. گل های 
نرگــس می تواننــد در دمــای صفــر تا یــک درجه ســانتی 
گراد، بــدون اینکه کیفیــت آنهــا کاهش یابــد نگهداری 
شــوند. گل هایی که در آب یا محلول مــواد نگهدارنده، 
نگهــداری می شــوند، نســبت به آنهایــی که در شــرایط 
خشــک نگهداری می شــوند، کیفیت بهتری دارند. به 
خاطــر اثــرات ســمیHQC-8  روی گل هــا، اســتفاده از 
 8-HQC از  ppm150نگهدارنده های محتــوی بیــش از
 در این محصول توصیه نمی شود. با این وجود استفاده 
از نگهدارنده های گل می تواند باعث گسترش کیفیت 
نگهداری نرگس های شاخه بریده تا سه روز شود.برای 
تــازه نگهداشــتن گل نرگــس در منــزل، می تــوان با یک 
چاقوی تیز، دو سانتی متر از پایین ســاقه را دوباره قطع 
کرد تا گل ها بتوانند دوباره آب و مواد غذایی جذب کرده 
و شاداب بمانند. گل نرگس را می توان در دمای صفر تا 
یک درجه سانتی گراد به مدت 10 روز و در دمایسه تا چهار 
درجه ســانتی گراد به مــدت هشــت روز نگهــداری کرد. 
 گل شــاخه بریده نرگس را نمی توان در کنــار دیگر گل ها
 )مانند رز، میخک، لاله، فریزیا( نگهــداری کرد، چون از 
اتنهای ســاقه تازه بریده شده آن شــیره  ای سمی ترشح 
می شود که حاوی مواد مضر   بوده و در جذب آب اختال 

ایجاد می کند.

پرورش                         شاخه گل

تست                    جایزه
تکنیک های زیبایی

کاربرد گیاهان برای حالت دادن موها
معمولا جوانان امروزی برای خــوش حالت و براق 
شــدن موی ســر خــود از انــواع حالــت دهنده های 
شیمیایی استفاده می کنند که مصرف این مواد باعث بروز 
آسیب های مختلفی به موی سر از جمله خارش، شوره سر، 
شــکنندگی مــو، ریــزش مــوی ســر و ضعیــف شــدن پیــاز مــو 
می شــود. از این رو بد ندیدیم از پیشنهادات ســمیه زارعی، 
محقق و کارشــناس گیاهان دارویــی بــرای راهکارهای بهتر 
استفاده کنیم: بعضی از گیاهان دارویی دارای ترکیباتی است 
بــرای  بــر تقویــت مــو،  آنهــا عــاوه  کــه مصــرف موضعــی 
حالت دهندگی و درخشندگی موی سر نیز مفید  است و در واقع 
خاصیت این گیاهان حتی باعث شده بعضی از تولید کنندگان 
محصولات آرایشی از آنها در تهیه ژل و حالت دهنده های مو 
اســتفاده کننــد، ازجملــه گیاهــان مفیــد حالت دهنــده مــو 

می توان به روغن آمله، کتیرا، آلوئه ورا، گزنه و... اشاره کرد.

     گزنه
گزنــه از جملــه گیاهــان دارویــی اســت که بیشــتر بــه صورت 
کی مصرف داشــته، اما در اســتعمال خارجــی این گیاه  خورا
دارای خواص خارق العاده ای از جملــه درمان بیماری های 
پوستی، تقویت پیاز مو، جلوگیری از ریزش مو، رفع شوره سر، 
درمان موخــوره و به عنوان حالت دهنده و درخشــان کننده 

موی سر کاربرد دارد. 
بــرای ایــن منظــور می تــوان دم کــرده بــرگ و ریشــه گزنــه را 
تهیه کــرد )20 گــرم گیــاه در نیــم لیتر آب جــوش( و موی ســر 
 را بــا آن  ماســاژ داده، ســپس بــا آب موهــا را شســت و شــو

 داد تا باعث درخشندگی و خوش حالتی موی سر  شود.

     آلوئه ورا
از ژل موجــود در برگ گیاه آلوئهــو را عاوه بر مصــرف داخلی، 
در استعمال موضعی برای ترمیم زخم ها، رفع جای جوش، 
شــفافیت پوســت، رفع چیــن و چــروک و نیــز آثار ســوختگی 

استفاده می شود.
همچنین از ژل این گیاه می توان در تهیه ژل های حالت دهنده 
موی ســر اســتفاده کرد کــه عاوه بــر جلوگیــری از ریــزش مو، 

باعث خوش حالتی و براق شدن موی سر می شود.

     کتیرا
استفاده از ژل کتیرا سال هاســت که در بین افراد مختلف به 
عنوان حالت دهنده و تقویت کننده موی سر رایج است، اما 

نسبت به گذشته رواج کمتری دارد.

ل عــاوه بــر اینکــه پیــاز مــوی ســر را   ایــن ژ
تقویــت می کنــد، از ریــزش مــو، موخــوره، 
 شــکنندگی، خـــشــــکی و بــد حــــــالتی مــو

کـــــرده و باعــــث شفـــــافیت،   جلوگیـــــری 
 درخشــــــندگی و خـــوش فـــــرم شـــــدن مــو 

می شود. 
بــرای تهیــه ایــن ژل می تــوان مقــداری از 
پــودر کتیــرا را در آب خیــس کــرده و بعد از 
چند ســاعت که تبدیل به ژل شــد، آن را 
به موی ســر ماســاژ داده و پس از آن مو را 
آبکشی کرده و یا اینکه از این ژل به موی 
سر زده و موها را شــانه زد تا از این طریق 

موها به فرم دلخواه درآید.

آش کدو حلوایی
خرده برنج:  نصف پیمانه2     مواد لازم

نخود:  نصف پیمانه
سبزی آشی شامل 

 تره: 200 گرم
شوید و گشنیز: 300 گرم

برگ چغندر و جعفری هر کدام: 100 گرم
کشک: 500 گرم

نعناع خشک:  یک قاشق سوپخوری
روغن زیتون: 3 قاشق سوپخوری

زردچوبه: یک قاشق مرباخوری
نمک: به مقدار لازم

کدو حلوایی: 500 گرم

     طرز تهیه
ابتــدا نخــود را از شــب قبــل خیــس کــرده، برنــج را هــم 
 خیس کنید. روز بــــعد نخــود را با آب داغ پختــه و بعد از 
پخته شــدن آن، خـــــرده برنج و ســـــبزی را به آن اضافه 

کنید. 
هنگامی که برنج و سبزی کاما پخته شد و به هم دست 
داد، بری مدت 10 دقیقه کدوهای پوست کنده و خرد 
شــده را به آن اضافه کنید. بعد از 10 دقیقه روغن را گرم 
کرده و زردچوبه و نعناع خشک را به آن افزوده و به آش 

اضافه کنید.
 همچنین کشک و نمک لازم را اضافه کرده تا همه با هم 
به مدت پنج دقیقه دیگر بجوشد، سپس درجه حرارت 

را به صفر رسانده و میل کنید.

خورشت لوبیا سبز با لپه
گوشت گوسفندی: 350 گرم3     مواد لازم

گوجه فرنگی: 4 عدد متوسط
لپه: 75 گرم

لوبیا سبز: 300 گرم
فلفل قرمز: یک قاشق چایخوری

زرچوبه: یک قاشق مرباخوری
نمک: به مقدار کافی
روغن کنجد: 2 قاشق

پیاز: یک عدد متوسط بزرگ

     طرز تهیه
ابتدا گوشت را خرد می کینم، البته با استخوان، پس از آن

 پیاز را نگینی کرده و  تفت  دهید، ســپس گوشــت را به آن 
اضافه کنید. 

در مرحله بعدی لوبیاها را شسته و به اندازه دو سانتی متر 
خرد کرده، لپه ها را نیز شســته و هر دو را به گوشــت اضافه 

کنید. 
ســپس گوجه ها را با خردکن خرد کرده به گوشت و لوبیا و 

لپه اضافه  کنید.
 بعــد زردچوبــه و فـــــلفل قرمــز را بــه آن افـــــزوده، بــه مدت

 30 دقیقه روی حرارت بسیار کم گذاشته تا بپزد. 
سپس سه لیوان آب گرم به آن اضافه کرده و مجددا برای 

دو ساعت دیگر می گذارید بپزد. 
بعد از 2/5 ســاعت، تمام نمک را به آن افــزوده و زیر گاز را 

بافاصله خاموش کرده و میل کنید.

خوشمزه بپزید و جایزه بگیرید
گزارشی از همایش غذاهای سالم و سنتی در بازار گیاهان دارویی

     حتما می پرسید چه برنامه ای؟
گر صبح روزهای سه شنبه)9 تا 11( و جمعه)10 تا 12( سری  ا
به این مرکز بزنید، می توانید از نزدیک شــاهد آن باشید. 
همایشی با عنوان »پخت غذای سالم و سنتی« که مدتی 
اســت به صورت رایگان در حال برگزاری است و به زودی 
شرکت کنندگان می توانند پس از طی کردن این دوره های 
آموزشــی بــه اختتامیــه آن کــه همزمــان بــا ســیزدهمین 
جشــنواره گیاهــان دارویــی و محصــولات غذایی ســالم 
)چهار تا هشت بهمن( است، راه یابند و در نهایت نفرات 
برتر جوایز نفیسی را جمعه هشت بهمن ماه ساعت 21 در 

جشن ویژه دریافت خواهند کرد.
 افرادی هم که نمی توانند در جلســات آموزشــی باشند، 
ولی قصد شرکت در مسابقه را دارند، می توانند با مراجعه 
به این بازار کــه در میدان لالــه، ابتدای خیابــان پروین، 
جنب آتش نشــانی اســت، ثبـــــت نام کرده و یا با شــــماره 
35604144 از ساعت هفت تا 14 تماس بگیرند و اطاعات 

لازم را دریافت کنند.حال بد نیست صحبت های مدرس 
این همایش و نیــز نظرات تعــدادی از شــرکت کنندگان را 

بخوانید:

     هدف، احیای غذاهای سنتی است
شمس الملوک داوری، مشــاور و محقق تغذیه سالم: 
من در هر جلســه شــیوه تهیه 12 غذا را آموزش می دهم و 
این غذاها که از نوع ســالم و اغلب ســنتی اســت، شــامل 
غ و ماهی و  انواع آش، دمپختــی، انواع حلیم و دلمه،  مــر
غذاهای فست فودی خانگی مثل فافل، کوکو  و  کتلت 
و... است. عاوه بر این، دستور تهیه چند سس و سالاد را 
هم آموزش می دهم.در نهایت پس از آموزش، هر کدام از 
بانوان در صورت تمایل برای شرکت در مسابقه ثبت نام 
می کنند و طبق آنچه قرار داشتیم غذاهایی را که آموزش 
داده می شود، پس از پخت در خانه به اینجا می آورند تا به 
بهترین آنها، چه از لحاظ طعم و مزه و چه از لحاظ رعایت 

نکات سامت، جوایز ارزشــمند به همراه لوح تقدیر اهدا 
 شود، اما هدف از این همایش، اصاح تغذیه خانواده ها 
و جایگزینی پخت غذای سالم و سنتی و غذاهای خانگی 

به جای غذاهای ناسالم و مضر است.

     من از راه دور آمده ام
شمســی معینی)خانــه دار(: مــن جلســه اول اســت کــه 
آمدم و خیلی راضی هســتم، چون تهیه غذاهای زیادی 
 را آموزش می دهند و حتی نکات ریز آشپزی که نیاز است

 هر کس بداند، به خوبی در اینجا گفته می شود.
برای همین با اینکه راهم دور است و از فولادشهر به اینجا 
می آیم، همچنان تصمیم دارم جلسات بعدی  را هم بیایم 

و حتی دوست دارم در مسابقه شرکت کنم.

     نکات آشپزی اینجا کاربردی است
پروین مکارمی)خانه دار(: من اولین باری اســت که به 
این همایــش آمدم، به خاطــر همین چنــدان نمی توانم 
نظــر بدهــم،  امــا با ایــن حــال همیــن چنــد نکتــه ای که 
شــنیدم، برایم جالب بود و تصمیم گرفتم باز هم شرکت 
کنم تا با آموزش بیشتر، تجربیات بهتری را بتوانم در خانه  

و برای خانواده ام پیــاده کنم.ضمنا وقتــی اینجا را با 
کاس های دیگر مقایسه می کنم، می بینم نکات اینجا 
کاربردی تر و بهتر است،  چون به نوعی به سامت غذا 

بیشتر توجه می شود.

     تمام غذاهای آموزشی را می پزم
زهرا علی شیری)خانه دار(: من تا به حال سه جلسه 
اســت که می آیم و همچنــان راغبم تمام جلســه ها را 
شــرکت کنم. جالب اســت بدانید از جمله غذاهایی 
که در اینجا یــاد گرفتم،  آش کــدو بود  و  بــا اینکه همه 
خانــواده مــا از این غذا بدشــان می آمــد، وقتی پختم 
همــه دوســت داشــتند و بدمــان نمی آید مرتــب این 
غــذا را بپزیــم،  بــه خصــوص کــه فهمیــدم غــذای پــر 
خاصیتی اســت. غذاهای دیگر را هم که در اینجا یاد 
گرفتم می خواهم بپزم و تمام نکات را مو به مو رعایت 

می کنم، چون به نفعمان است.

     مباحث اینجا تازه و کلیدی است
مرضیه قصاب شیران)شــاغل فرهنگــی(: من تا به 
حال چند جلسه شرکت کرده ام، اما به خاطر مشغله 
زیاد هنــوز غذاهایی که آمــوزش دیــده ام، نپخته ام و 
با این حال  نکاتی که در این همایش شــنیده ام را به 
ذهنم ســپردم تا در خانــه رعایت کنــم و اتفاقا بســیار 
کاربردی و خوب بود و واقعا حرف های مشــاور تغذیه 
تازه و کلیدی بود و چون با ســنت و اقلیم ما ســر و کار 
گــر در صدا و ســیما هــم این  دارد، چــه خــوب اســت ا
مباحــث منعکــس شــود تــا در ســبک زندگی مــردم و 

خانواده ها تغییراتی ایجاد کند. 

     برگزاری این همایش جای قدردانی دارد
پریســا شــیریان)مددکار اجتماعــی(: مــن از اینکــه 
توانســتم تا به حــال در جلســات همایش شــرکت کنم، 
بســیار خوشــحال هســتم، چون تمام نکات ارائه شده 
توسط مشاور کاربردی اســت و نکات سامت به خوبی 
در شیوه تهیه غذاهایی که ذکر می شود، رعایت می شود، 
از جمله کم نمــک بودن، کم چــرب بودن و اســتفاده از 
روغن های ســالم و ســرخ نکردن غذا مواردی اســت که 
در شیوه های پخت غذاها ذکر می شــود.از طرف دیگر با 
ذکر غذاهای ســنتی  به نوعی به احیای ایــن نوع غذاها 

پرداخته اند که جای قدردانی دارد.
ضمنا این نکاتی اســت که من در خانه رعایت می کنم و 
خوشــبختانه خانواده ام هم پذیرفته اند، مثا غذاهای 
خانگی تهیه می کنم، چون می دانم بسیاری از بیماری ها 

در اثر مصرف غذاهای ناسالم و مضر است.

مدتـی اسـت بـازار گیاهـان دارویـی وابسـته بـه سـازمان میادین شـهرداری اصفهـان غیـر از عرضه  مسـتقیم انـواع گیاهـان دارویـی و ادویـه جات و دیگـر محصولات سـنتی و خانگـی، برنامه جذاب 1
دیگری را دنبال می کند که اتفاقا استقبال زیادی را به همراه داشته است.

در روش ترک 
ابوالفضلی، 
انجام تعریق 

منجر به خروج 
کامل مواد و 
کمک به تحمل 
ترک و عدم رخ 

دادن علائم 
خماری می شود

 نرگس
  به عنوان

 یک گل پیازی، 
چندساله، 
بهارگل و 

 مقاوم
 به سرما 
شناخته 
می شود
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محیط زیست

مصرف 9۰درصد آب در  کشاورزی 
و  تامین  تنها    2۰درصد  شغل

 وظایف دولت برای حفاظت
 از محیط زیست مشخص شد

 پژوهشگران پروژه »استنفورد - ایران ۲۰۴۰ « 
در مطالعه ای جامع به ارزیابی توانایی اراضی 
ایران به منظور بهره وری پایدار کشاورزی پرداختند. این 
تحقیق که به تازگی بر روی تارنمای دانشگاه استنفورد 
انتشار یافته، توسط دکتر محسن مســگران، دکتر کاوه 
مدنی،  دکتر حســین هاشــمی و دکتر پویــا آزادی انجام 
 شــده اســت.در این گــزارش نقشــه درجه بندی شــده 
زمین هــای ایران از لحــاظ مطلوبیت کشــاورزی بر پایه 
ک )شوری، اسیدیته،  پردازش داده های جغرافیایی خا
غیــره(، توپوگرافــی )شــیب و ارتفــاع( و اقلیــم )میــزان و 
کنش زمانــی بارندگــی و تبخیر ســطحی( ارائه شــده  پرا

است.
کاوه مدنی، اســتاد مدیریت منابع آب و محیط زیست 
امپریال کالج لندن و یکی از اعضای تیم پژوهشی پروژه 
ایران ۲۰۴۰ استنفورد، در نشستی خبری در ساختمان 
مرکزی دانشگاه صنعتی خواجه نصیر دراین باره گفت: 
پروژه ایران ۲۰۴۰ اســتنفرد، پروژه ای اســت که برخی از 
محققان و صاحب نظران خارج و داخل را گرد هم آورده 
تا به هدف توســعه پایدار در ایران کمک کنــد. او ادامه 
داد: یکی از مشکلاتی که ما با آن در کشور مواجه بوده ایم 
آنالیــز با نــگاه کلان و نگاه فرابخشــی به آب و کشــاورزی 
اســت. این ضعفــی بــوده کــه داشــتیم و داریم و ســعی 
ج آن را  می کنیم بــا صاحب نظــران ایرانــی داخل و خــار
برطرف کنیم. مدنی گفت: در زمینه مطالعات پایه دچار 
ضعف است، همیشه کارشناسان خارجی این را گوشزد 
کرده اند که شما سیستم تحت مدیریتی خود را به خوبی 
نمی دانید و باید از کارهای پایه شــروع کرده و کارهایی 
بنیادیــن انجــام دهید. بــه گــزارش خبرآنلاین، اســتاد 
مدیریت آب و محیط زیست امپریال کالج لندن افزود: 
این پروژه ایران ۲۰۴۰ فرصتی است برای انجام مطالعات 
بنیادیــن که نگاهی به آینده داشــته باشــد. نمی شــود 
همیشه گذشته را نگاه کرد، اما برای اینکه آینده خوبی 
ترسیم کنیم باید دید درستی از وضعیت حال و گذشته 
داشته باشیم تا بتوانیم تصمیمات درستی اتخاذ کنیم. 
او گزارش اول این دانشــگاه را پیرامــون نفت و وضعیت 
منابــع نفتــی و دلایــل کاهــش یــا افزایــش درآمدهــای 
نفتی ایران و ظرفیت میادین نفتــی عنوان کرد و افزود: 
ارزیابی جامع توان اراضی ایران برای کشاورزی گزارش 
دومی اســت که امروز برای اولیــن بار ارائه خواهد شــد. 
عضو تیم پژوهشــی پروژه ایران ۲۰۴۰ اســتنفورد گفت: 
حدود ۱۲ میلیون هکتار زمین هایی تحت کشت ایران 
بوده که مســاحت آن در ســال های کم بارش نوســان 
داشته که این کاملا طبیعی اســت. عملکرد کشاورزی 
در ایران از ۲/۸ تن در هکتار به ۶/۴ تن در هکتار رسیده 
است. این عملکرد در ظاهر بسیار خوب است. او افزود: 
عملکرد غلات در کشــور تقریبا ثابت بوده و ســه چهارم 
اراضی کشــور را به غلات اختصاص دادیــم، اما عملکرد 
کید بــر خودکفایی غذایی و  ما در زمینه غلات با تمام تا
افزایــش تولیــدات غــلات، 
ثابــت بــوده اســت.مدنی 
بیان کرد: نمودارهای این 
تحقیــق نشــان می دهــد 
که افزایش تولید در ســطح 
کشــور بیـــــشتر از طــــــریق 
محصولات آب بــر و صیفی 
بوده و ما تولید صیفی جات 
و ســبزیجات را بــا تمام فقر 

آبی افزایش دادیم. 
 دلیــل ایــن افـــــزایش نیــز 
به راحتی قابل تشــخیص 
 است، کشاورزان به دنبال

 افزایــش درآمــد از طریــق 
 کاشت محصولات درآمدزا

بـــــــوده انـــــد و صیــــــفـــــی 
و سبزیــــجــــات درآمـــــــدزا 
هستند.  عضو تیم پژوهشی پروژه ایران ۲۰۴۰ استنفورد 
بیان کرد: این سوال همیشه مطرح است که سیاست 
کشت با توجه به فقر آبی ایران درست بوده است؟ باید 
گفت که بخش آبی بخــش کشــاورزی را متهم می کند، 
چرا که ۹۰ درصد آب کشور را مصرف می کند و بهره وری 
پایین آن را زیر ســوال قــرار می دهیم، اما بخــش آب نیز 
دائما گله می کند، چرا که دغدغه اش خودکفایی غذایی 
است و همیشه گندم به عنوان قاتل آب مورد مواخذه 
قرار گرفته اســت. مدنی افــزود: مطالعــات این تحقیق 
نشــان می دهد که گنــدم نباید مــورد توبیخ قــرار گیرد، 
چرا که محصولاتی که در تمام این سوال ها آب ایران را 
مصرف کرده اند، از جنس غلات نبوده اند. این یک خبر 
گر درســت برنامه ریزی  خوب اســت؛ به این معنی کــه ا
کنیم می توانیم کشــت گنــدم را افزایش و مصــرف آب را 
کاهش دهیــم، البته بــه این شــرط که کشــت صیفی را 
به گلخانه ها منتقل کنیم. او گفت: کشــور ما پتانسیل 
کشــت گلخانــه ای را دارد. کشــت گلخانــه ای فرصــت 
خوبی است برای دولت و کشاورزان که درآمد را افزایش 
و مصــرف آب را کاهــش دهنــد. در بســیاری از مناطــق 
ایران تبخیــر بالاســت و در ســایر مناطــق شــرایط برای 
 کاشــت گلخانــه ای بســیار مطلــوب اســت. حتــی مــا 
مــی توانیــم بــا اســتفاده از انرژی هــای نو و خورشــیدی 
گرمای گلخانه هــا را تامین کنیم. اســتاد مدیریت آب و 
محیط زیست امپریال کالج لندن گفت: از لحاظ ریالی 
و دلاری در ۲۵ ســال گذشــته هر ســال به طور متوسط 
۹۰۰ هزار نفر به جمعیت اضافه شــده کــه این جمعیت 
به منابع نیاز دارد، بنابراین بخش کشــاورزی همیشــه 
دونده بــوده و نتوانســته نیــاز جمعیــت را تامیــن کند. 
شــکاف میان عرضه و تقاضا بیشــتر شــده و ما بــا بیلان 
منفی ریالی روبه رو بوده ایم؛ به این معنی که هر روز نیاز 
 ما به غذا بیشــتر شــده و ما حــدودا پنــج میلیــارد دلار یا 
۱۴ درصــد درآمــد نفتــی را بــه واردات مــواد غذایــی 
اختصاص داده ایم کــه این به خاطر عــدم برنامه ریزی 

صحیح است و نه به خاطر کمبود منابع.
او با اشاره به افزایش تولید در کشور در ۲۵ سال گذشته 
بیان کرد: با تمام افزایش تولید نمی تــوان به آن افتخار 
کرد، چــرا که محصــولات آب بــر و ســنگین را بــرای خود 
انتخاب کرده ایم.مدنی افزود: محصولات ۲/۶ میلیون 
هکتار از زمین های ما در ایران به بــاغ  اختصاص دارند 
و در حــدود ۶/۴ تن بــه ازای هر هکتار از باغــات را تولید 
داریــم کــه بســیار آب بــر هســتند. عضــو تیم پژوهشــی 
پروژه ایران ۲۰۴۰ استنفورد گفت: خطا داشته ایم، ولی 
همیشه فرصت جبران هست. همیشه دیر است، ولی 

هیچ وقت دیر نیست. 

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی وظایف 
دولــت بــرای حفاظــت از محیــط زیســت را در 
برنامه ششم توســعه مشخص و براین اســاس ماده ۴۸ 
لایحه برنامه ششم توسعه را با ۱۷۳ رای موافق، پنج رای 
مخالف، چهار رای ممتنع از ۲۲۳ نماینده حاضر تصویب 
کرد. بــه گــزارش ایرنــا، نماینــدگان در جلســه علنــی روز 
پنجشنبه مجلس شورای اســلامی دولت را موظف کرد 
برای حفاظت محیط زیست  اقدامات زیر را انجام دهد.

    نظارت بر ارزیابی راهبردی محیط  زیست)SEA( در 
سیاســت ها و برنامه هــای توســعه ای و ارزیابــی اثــرات 
زیســت محیطی)EIA( پروژه ها و طرح های بزرگ تمام 
دستگاه های اجرایی و بخش های خصوصی و تعاونی، 
نهادهای عمومی غیردولتی در پهنه سرزمینی از جمله 
مناطــق آزاد تجــاری و صنعتــی براســاس شــاخص هــا، 

ضوابط و معیارهای پایداری محیط زیست
     اجــرای برنامــه عمــل حفاظــت، احیــا، مدیریــت و 
بهره برداری مناسب از تالاب های کشور با مشارکت سایر 
دستگاه های اجرایی و جوامع محلی به ویژه در ارتباط با 
تالاب های ثبت شده در کنوانسیون رامسر،  به طوری که 
تا پایان برنامه، حداقل ۲۰ درصد  تالاب های بحرانی و در 
معرض تهدید کشور احیا  شود و ضمن حفظ و تثبیت، 

در روند بهبود قرار گیرند.
    تهیه و تدوین و اجرای برنامه های عمل حفاظت  از 
مناطق چهارگانه محیط  زیســت و گونه های در معرض 
تهدیــد و خطــر انقــراض حیات وحــش کشــور بــا رویکرد 
بهره گیری از ظرفیت های داوطلبانه اشــخاص حقیقی 
و حقوقــی زیســت یار ماننــد ســازمان های مــردم نهاد و 

جوامع محلی
    تامین اعتبارات ارزی و ریالی مورد نیاز جهت اجرای 
تعهــدات بین المللــی دولــت جمهــوری اســلامی ایران 
در حوزه محیط زیســت در قالب بودجه های ســنواتی. 
اجرای این بند منوط به رعایت اصول هفتاد و هفتم)۷۷( 
و یکصد و بیســت و پنجــم)۱۲۵( قانون اساســی ممکن 

است.
    تامیــن ســهم دولــت جمهــوری اســلامی ایــران در 
پروژه های بین المللی محیط زیستی مشترک با دولت ها 
و اشــخاص حقیقی و حقوقی خارجی به منظور تشویق 
و حمایــت از جلــب کمــک هــا و ســرمایه گذاری های 
بین المللــی داوطلبانــه و کمــک بــه تامیــن هزینه های 
مربوط به کنوانسیون رامســر، اجرای این بند منوط به 
رعایــت اصــول هفتــاد و هفتــم)۷۷( و یکصد و بیســت و 

پنجم)۱۲۵( قانون اساسی  است.
    نظارت بر اجرای طرح های جامع مدیریت پسماند 
بــه ویــژه در ســواحل دریاهــا، رودخانه هــا، جنگل هــا و 
دشت های حاشیه تالاب ها و مدیریت سالیانه حداقل 
۲۰درصــد  از حجــم پســماندهای موجود بــا روش های 

مناسب
    سازمان حفاظت محیط  زیست موظف شده است 

در محدوده حریم شهرها 
و روســـــتاها بر اقـــــدامات 
شهرداری ها و دهیاری ها 
در ایــن خصــوص نظارت 

کند.
ح      تهیــه و اجــرای طــر
 جامع پیشگیری و اطفای
حریــق در عــرصــــه  تحــت 
مـــدیــــریــــــت ســــازمــــــان 
 جــــنگــــل هــــــا، مـــراتــــع و
 آبخـــــیزداری و ســـازمان 
محیط زیســت  حفاظــت 
با همکاری دستگاه های 
اجرایی، نظامی)در زمان 

صلح( و انتظامی
 تکـــمــیـــــــل و اجــــــرای 
تاسیـــسات جـــــمع آوری، 

 تصفیــه، بازچرخانــی و مدیریــت پســاب و فاضــلاب در
شــهرها و شــهرک هــای صنعتــی و خدماتــی و ســایر 
واحدهایی که فاضلاب با آلایندگی بیــش از حد مجاز از 
استانداردهای ملی تولید می کنند، از طریق عقد قرارداد 
فروش و یا پیش فروش پساب خروجی تاسیسات موجود 

و یا طرح های توسعه آتی
بــر ایــن اســاس، دولــت مجــاز اســت ازطریــق تشــویق 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی و یا عقد قرارداد با آنان 

نسبت به موارد این بند اقدام کند.
    احیــا، توســعه و غنی ســـــازی جنــــگل ها در ســطح

 ۸۱۵ هزارهکتار
ک و      اجــرای عملیــات آبخیــزداری و حفاظــت از خــا

آبخوان حداقل درسطح ۱۰   میلیون هکتار
    بیابان زدایی وکنترل کانون های بحرانی آن حداقل 

درسطح یک میلیون و ۱۴۰ هزار هکتار
    تهیه نقشه های حدنگاری)کاداستر( منابع طبیعی 
حداقل ۱۱۴ میلیون هکتــار و اراضی کشــاورزی حداقل 

۲۰میلیون هکتار با رعایت قانون حدنگار )کاداستر(
    ارتقــای پوشــش صددرصــد حفاظت از جنــگل ها،
مراتــع و اراضــی ملــی و دولتــی و مناطــق چهارگانــه 
زیســت محیطی بــا مشــارکت جوامــع محلــی و ارتقــای 
ضریــب حفاظــت از جنگل هــا و مراتــع کشــور به منظور 
پایداری جنگل ها و همچنین تعادل بخشی دام و مراتع 

سالیانه حداقل۱۰  درصد 
    رفــع تداخــل موضــوع مــاده)۵۴( قانون رفــع موانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور مصوب یکم 
اردیبهشــت۱۳۹۴ ســالیانه حداقــل ۱۰درصــد در تمــام 
موارد، از جمله اراضی که در خصوص آنها حکم قضایی 

صادر شده است.
    اجرای برنامه مدیریت سبز شامل مدیریت مصرف 
انرژی، آب، مــواد اولیه، تجهیزات و کاغــذ، کاهش مواد 
جامد زائد و بازیافت آنها در ساختمان ها و وسایط نقلیه، 
در همه دســتگاه های اجرایی و موسســات و نهادهای 

عمومی غیردولتی
    احیای رویشگاه های مرتعی و توسعه گیاهان دارویی 
به میزان حداقل۹میلیــون و ۶۰۰ هــزار هکتــار و افزایش 
حداقل۱۰۰هزار هکتار به سطح زیر کشت گیاهان دارویی 

به نحوی که در پایان برنامه به ۲ ۵۰هزار   هکتار برسد.
     فراهم کردن منابــع ارزی و ریالی لازم جهت تبدیل 
پسماند به کود یا انرژی برای شهرهای مختلف درطول 

برنامه با همکاری بخش خصوصی و شهرداری ها
    اقدامــات سیاســی، اقتصــادی و عمرانــی لازم بــرای 
تثبیت، استمرار و افزایش حقآبه به رودخانه های مشترک 

و مرزی مانند هیرمند و تامین حقآبه آنها.

مصوبات                     زیستی یادداشت                    زیستی

فرهنگسازیپارچهای
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهر، متولی کیسه های پارچه ای در بازارهای کوثر است

بصیرطاهرزاده مسوول روابط عمومی سازمان میادین 
و سامان دهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان گفت: 
ســازمان میادین به حفاظت ازمحیط زیست علاقه ای 
خاصی دارد. دراین زمینه شاهد مصرف زیاد پلاستیک 
در بازارها به علت مراجعــه زیاد مردم بودیــم. فکرکردیم 
چــه اقدامی بایــد انجام دهیــم که موضوع کیســه های 
تجزیــه پذیــر مطــرح شــد. مطالعاتــی انجــام دادیــم که 
درایران چه شرکتی این کار را انجام می دهد، به شرکتی 
رسیدیم که استانداردهایی از دانشگاه امیرکبیر داشت. 
کره شدیم و طبق مدارکی که ارائه  با این شرکت وارد مذا
دادند، عنوان کردند کیسه های تجزیه پذیر ظرف ۱۲الی 
۶۰ماه بســتگی به نحوه نگهــداری آن بــه طبیعت برمی 
گردد، اما کیسه های پلاستیک بین ۳۰۰ تا ۱۰۰۰سال طول 
می کشد که به طبیعت برگردد. درنهایت ازاین کیسه های 
تجزیه پذیر استقبال و درکلیه بازارهای کوثر اجبار کردیم 
از ایــن کیســه ها اســتفاده شــود. درهمین راســتا چون 
مرجع ذی صــلاح ســازمان میادین نبود بــه طبع نقش 
ارگان های دیگــر پررنگ بــود. بــا ارگان مربــوط درزمینه 
مسائل زیست محیطی نامه نگاری کردیم که این اقدام 
را انجام می دهیم و شما بررسی کنید تا ما با خیال راحت 
این کار را ادامه دهیم. ضمن اینکه این اقدام یک هزینه 
چندبرابری نسبت به کیسه های معمولی برای سازمان 
داشــت. درنهایت مــا نامه نــگاری کردیم وهنــوز منتظر 

جوابشان هستیم، اما جوابی به ما ندادند.
 

  خداحافظ پلاستیک 
با صحبت ها، بررسی ها وهماهنگی هایی که داشتیم به 
این نتیجه رسیدیم این کیسه ها درشرایط خاصی باید 
نگهداری شــود. فرهنگ مردم اصفهان هم خداراشــکر 
به سمتی اســت که مواد بازیافتی را نگهداری کنند و به 
بازیافــت تحویل دهنــد. طاهــرزاده با بیــان این مطلب 
گفت: چون دایره اســتفاده ازاین کیســه ها زیاد نیســت 
مــردم نگهــداری می کننــد نهایتــا مــی رود داخــل زباله 
یا بازیافــت و فراینــد تجریــه پذیــری لازم نــدارد. نیت ما 
حفاظت ازمحیط زیســت بود، اما مجموعه سازمان به 
نتیجه ای که می خواست نرسید. این کیسه ها دربحث 
بازگشت به طبیعت آلودگی های خاص خودش را دارد به 
همین جهت به سمت استفاده از کیسه های پارچه ای 
رفتیم. بهترین گزینه برای بازارهای کوثر استفاده از کیسه 
های پارچه ای است، زیرا استحکام بالاتری داشت. این 
کیسه ها قابلیت چندین بار استفاده و شست وشو را دارد. 
برنامه ریزی کردیم تا ببینیم ازچه کیسه هایی استفاده 
کنیم که کم ترین هزینه را هم داشته باشد. نهایتا به این 
کیسه های موجودی که فعلا درفروشگاه های کوثر عرضه 

می شود رسیدیم. 
در۱۲ بازار کوثر اجبار کردیم که فقط ازکیســه های پارچه 

ای استفاده شود.

   حذف چشمگیر پلاستیک از سبد خانواده ها
طاهرزاده در پاســخ به این ســوال که آیا هزینه کیســه های 
پارچه ای را از مــردم دریافت می کنید، گفت: هرکیســه ای 
حدود ۸۰۰تومان هزینه برای سازمان داشت که ۲۰۰تومان 
آن را شهروندان پرداخت می کنند، ۳۰۰تومان از این مبلغ 
را اسپانســر هزینه می کند و مابقی را خود بهره بــرداران بازار 
هزینه می کنند؛ یعنی این کیســه ها هیچ ســودآوری برای 
ســازمان ومجموعــه بازارهــای روز کوثر ندارد کــه بعضی ها 
می گویند شاید برای درآمدزایی این کار را انجام می دهند. 
توزیع یک میلیون کیســه حدود ۳۰۰ میلیــون هزینه برای 
 مجموعــه داشــت. الان در ســطح شــهر ایــن کیســه هــا را 
می بینیم و در مکان های دیگر هم از این کیسه ها استفاده 
می کنند.  با اطلاع رسانی به موقع مردم را باخبر کردیم که 
از ۱۵ شهریور  این کیسه ها قرار است دربازارها توزیع شود. 
گفتیم مردم در جریان باشند کیسه های پلاستیکی حذف 
می شــود. از تاریــخ اول امــرداد تا۱۵ شــهریور، یعنــی ۴۵روز 

منتهی به حذف کیسه های پلاســتیکی طبق آمار بیش از 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار قطعه پلاســتیک فقــط در بازارهای 
 کوثر توزیع شــد، امــا توزیــع کیســه هــای پارچــه ای را که از
 ۱۵ شــهریور تا ۳۰ مهــر شــروع کردیم نزدیــک بــه  ۵۷۳هزار 
 کیســه پارچه ای مصرف شــد؛ یعنی بیش ازیــک میلیون و

۲۰۰ پلاستیک حذف شده است.
گر در کل شــهر این اتفاق بیفتد و به صورت اجبار باشــد و   ا
نهادهای مختلف حمایت کنند، چه حجمی ازپلاستیک 

حذف می شود؟
هدف اصلی مان این بود که مــردم از این کیف های خرید 
اســتفاده کننــد.  طاهــرزاده ادامــه داد: طبــق آمــاری کــه 
۴۵روز بعــد گرفتیم، ۵۷۳هزار کیســه ای کــه توزیع کردیم 
نصف شــده بود؛ یعنــی تــا ۱۵آذر ایــن رقم به نصف رســید. 
این فرهنــگ بین مــردم در عــدم اســتفاده از پلاســتیک یا 
همراه داشــتن ســبد خرید ازمنزل دارد جا می افتــد، اما در 
طــرف دیگر ماجــرا متاســفانه ارگان هایی که وظیفه شــان  

حمایت از این حوزه اســت، هیچ کدام وارد نشــدند. ما 
تجربیات خودمــان را در اختیار ســازمان های دیگر می 
گذاریم. حتی رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
نیــز عنوان کــرد پیگیــر مفــاد قانونی هســتیم تا ایــن کار 
برای ســال آینده اجبــار شــود. درخیلی از کشــورها این 
کار به صورت قانونی درآمده است. امیدوارم درکشورما 
هم اجبارشــود و ما مشــتاقانه درحد توانمــان حمایت 
می کنیم. ســازمان میادین میوه و تره بار و ســاماندهی 
مشاغل شهری شهرداری اصفهان طی اقدامی ارزشمند 
از نظر محیط زیست با توزیع کیسه های تجزیه پذیر در 
فروشگاه های کوثر به جای کیسه های پلاستیکی از ورود 
یک تن پســماند غیرقابل تجزیه به طبیعــت جلوگیری 
 کــرده اســت و با ایــن اقــدام زیســت محیطــی بنیادین،

 نه تنها امکان تسری این فرهنگ را به بخش خصوصی 
فراهم کرده، بلکه خود را در فهرست منتخبان » فعالان 
زیســت محیطــی اســتان در ســال ۱۳۹۴« قــرار داده  و 
شایسته اســت درهفته محیط زیســت ۱۶ تا ۲۲ خرداد 
سال ۱۳۹۶ درمراسم رســمی روز جهانی محیط زیست 
مورد تقدیــر قرار گیــرد. این را ســید مصطفــی قادریان، 
رییس روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست 
اســتان گفت و ادامه داد: البته دراصــل پنجاهم قانون 
اساسی ایران که افتخار قانون گذاری زیست محیطی در 
سطح جهان به شمار می آید، چون کشورهای معدودی 
هستند که در قانون اساسی خود راجع به محیط زیست 
مــاده قانونــی دارند، بــه صراحــت »حفاظــت از محیط 
زیست که نسل امروز و نسل های بعد باید در آن حیات 
اجتماعی رو به رشد داشته باشند وظیفه عمومی تلقی 
شده است و فعالیت های اقتصادی و غیرآن که با آلودگی 
محیط زیست یا تخریب غیرقابل جبران آن ملازمه پیدا 
گرچــه بر اســاس این  کنــد ممنوع اعلام شــده اســت«، ا
اصل، حفظ محیط زیست وظیفه قانونی همه اشخاص 
حقیقی وحقوقی جامعه است وعموم مردم و مسوولان 
بر حسب توان اجرایی، علمی، تجربی و فرهنگی خود، 
مخاطب این مــاده قانونی هســتند و بایــد در حفاظت 
ازمحیــط زیســت بکوشــند، لیکــن اداره کل حفاظــت 
محیط زیســت اســتان یکی از وظایــف خــود را ترغیب و 
ایجاد گرایش در بخش های مختلف جامعه نسبت به 
مباحث زیست محیطی و کســب دانش و مهارت های 
محیط زیســتی عمــوم مخاطبان خــود می دانــد و این 
مقدمه ای اســت بر توســعه بینش زیســت محیطی در 
بین جامعه که به عمل گرایی در این زمینه می انجامد.

به گفته قادریان، اقدام تلاشگران عرصه خدمات شهری 
شهرداری نیز که در این زمینه پیشگامی خود را به اثبات 
رسانده اند ودست مریزاد هم دارد، می تواند در سرعت 
بخشــیدن به فرهنگ حذف کیسه پلاســتیکی از سبد 
ک و  مصرف مردم و در نهایت حفاظت از منابع آب ، خا

هوا کمک شایانی کند.

چنـدی پیـش بـود که معاون فنـی اداره کل حفاظت محیط زیسـت اصفهان با بیان اینکه کیسـه های 

سمیه 
سهرابی

پلاسـتیکی اثـرات مخربی بر اکوسیسـتم و حیـات گیاهی و جانوری دارد، به طـوری که بعضی از این 
مواد سـال ها در طبیعت باقی می ماند و تجزیه نمی شـود، گفت: اداره کل حفاظت محیط زیسـت 
در راسـتای ایـن موضـوع بـا پیگیری هـای به عمل آمـده و مطرح کـردن در کارگروه هـای مرتبط نظیر 
کارگـروه مدیریـت پسـماند، به دنبـال حـذف ایـن مـاده از طبیعت اسـت. رجبعلی قاسـمی دربخش 
دیگری ازسـخنانش بیان کرد: در مجموعه فروشـگاه های کوثر براسـاس اعلام سـازمان میادین میوه 
و تره بار و سـاماندهی مشـاغل شـهری شـهرداری اصفهان از انتشـار روزانه معادل یک تن کیسـه پلاسـتیکی شـامل 
30 هـزار عـدد کیسـه در انـدازه هـای مختلـف به طبیعـت جلوگیری می کنـد. همین خبر خـود بهانه ای شـد تا مدیر 
روابط عمومی سـازمان میادین و سـاماندهی مشـاغل شـهری شـهرداری اصفهان در گفت وگو با اصفهان زیبا ضمن 
تشـریح اقدامـات ارزشـمند سـازمان میادیـن در عرضه کیسـه هـای پارچه ای از کـم لطفـی اداره کل حفاظت محیط 

زیست استان در ندیدن این حرکت زیست محیطی گله کند. 

رصد آلودگی شهرهای مختلف جهان طی ماه های اخیر

از هر 1۰ نفر،  9 نفر هوای آلوده تنفس می کنند
وب سایت»AirVisual« که توسط دانشمندان 
فرانســوی مســتقر در پکن طراحــی و راه اندازی 
گون کره زمین  شده است، نقشه آلودگی هوای نقاط گونا
را نشــان می دهــد. دانشــمندان امیدوارنــد با ایــن کار، 
مردم را به همکاری بــرای کم کردن آلودگی هوا تشــویق 

کنند.
به گزارش پام، تصاویر وب ســایت تکان دهنده هستند 
و نقشــه، غلظــت ذرات کوچــک تــر از  ۲/۵میکــرون را 
نشان می دهد؛ ذراتی که می توانند به عمق ریه ها نفوذ 

کنند و خطرات زیانباری به بار می آورد.
نقشهAirVisual که به صورت ســه بعدی طراحی شده 
است به بازدیدکنندگان اجازه می دهد با چرخش جهان 
 و زوم بــر روی جزئیــات، آلودگــی هــوا در سرتاســر دنیــا را

 نظاره گر باشند.
 این وب ســایت، اطلاعــات خــود را از 
گــون پایــش و داده هــای  منابــع گونا
ماهواره ای سراسر جهان کسب کرده 

ک می گذارد. و به اشترا
 

گون آلودگی در شهرهای گونا
بنا به گزارش ها رایگان شدن اتوبوس 

بــرای رفــع آلودگــی در چین کافــی نبــوده اســت. آلودگی 
شهر ورشو در چین، مســوولان را واداشــت از دو میلیون 
جمعیت شــهر بخواهنــد در خانه هــای خــود بمانند. با 
توجــه بــه نقشــه AirVisual، ورشــو یکــی از آلــوده ترین 

شهرهای جهان است.

کا  کلکتــه در هنــد بــا شــاخص ۲۲۴، دا
در بنــگلادش بــا ۲۲۰ و پکــن در چیــن 
 بــا ۱۹۷ از آلــوده ترین شــهرهای جهان

 هستند.
پس از آنکه موج آلودگی هوا در دسامبر 
جنوب و شرق انگلستان، ولز، پاریس و 
همچنین مادریــد را دربرگرفت، پاریس 
که بیش از ۱۰روز آلودگی شدید داشت، 

حمل و نقل عمومی را رایگان کرد.
ح ترافیــک زوج  مادریــد در مواجهــه بــا آلودگی هــوا، طــر
  و فــرد را اجــرا کــرد تــا رفــت و آمــد اتومبیــل هــا را محدود 
سازد  و لندن به مردم هشــدار داد در هوای آلوده ورزش 

نکنند.

اطلاعات WHO نشان می دهد ۹۲ درصد مردم جهان 
هوای آلوده تنفس می کنند و سالیانه هفت میلیون نفر 

در اثر آلودگی هوا می میرند. 
گاهــی از آلودگی  این دانشــمندان امیدوارند بــالا بردن آ
هــوا، مــردم را بــه کمک کــردن بــرای کاهــش آلودگــی ها 
ح های  تشــویق کنند، چــرا که بــدون کمــک مــردم و طر
کوتــاه مــدت نمی تــوان امیــد بــه کاهــش آلودگی هــوا در 

سراسر دنیا داشت.
از هــر ۱۰ نفر،۹ نفــر در سراســر جهان هــوای آلــوده تنفس 

می کنند. 
حالا شــما می توانید حضور این قاتل خاموش و نامرئی 
 را در سراســر جهان در سایت معرفی شــده تماشا کنید و 

به میزان بالای آلودگی کره زمین پی ببرید.

با انتشار عکسی؛

 شکارچی به دام افتاد
به همت گروه رفتگران؛

ک سازی شد میدان نقش جهان پا
انتشار یک قطعه عکس در شبکه های اجتماعی، 
شکارچی بز کوهی را در کهگیلویه و بویراحمد به  
دام انداخت. به گزارش ایرنا، شبکه های اجتماعی از این فرد 
که در کنار لاشه شکار شده بز کوهی عکسی به یادگار گرفته 
است به عنوان شکارچی یاد می کنند. مدیرکل محیط زیست 
کید کرد که این  کهگیلویه و بویراحمد در گفت و گو با ایرنا تا
فرد برای پیگیری مراحل قانونی به دستگاه قضایی معرفی 
می شود. اسدالله هاشمی گفت که برای شکارچی متخلف 
پرونده تشکیل شده است.به گفته وی در چند سال گذشته 
هیچ گونــه مجــوز شــکاری در اســتان صــادر نشــده اســت. 
هاشمی افزود: جریمه قانونی شکار بز کوهی ۱۰۰ میلیون ریال 
اســت و به غیر از پرداخت این مبلغ، مــوارد دیگری از جمله 

زندان و جزای نقدی نیز به تشــخیص قاضی دادگاه در نظر 
گرفته می شــود. وی تصریح کــرد که محیط زیســت در این 
زمینه بدون اغماض با هر متخلفی درحیات وحش استان 
برخــورد می کند. هفــت منطقه حفاظت شــده دنــا، دنای 
شرقی، خاییز سرخ، خامی، دیل، سولک و سیوک با افزون 
بر ۳۱۲ هزار هکتار وســعت در کهگیلویــه و بویراحمد وجود 
دارد.۸۰ نفر محیط بان از مناطق حفاظت شده کهگیلویه و 
بویراحمد نگهداری می کنند که حدود یک چهارم استاندارد 
جهانی است. هر محیط بان در استان کهگیلویه و بویراحمد 
از چهار هزار هکتار منطقه حفاظت شده پاسبانی می کند، 
در حالی کــه اســتاندارد بیــن المللی تعــداد محیط بــان در 

مناطق حفاظت شده برای هر نفر، یک هزار هکتار است.

برنامه یــک صــد و دوازدهم گــروه رفتگــران با 
حضور۳۰ نفر از فعــالان گــروه در میدان نقش 
جهان انجــام شــد. در این برنامــه دو ســاعته، دو نفر از 
فعالان گــروه بــا ورود به مغــازه هــای متعدد هنــری در 
میدان نقش جهان، صاحبان مغازه ها را با ارائه نکات 
کیزه نگهداشتن  آموزشــی محیط زیســت نســبت به پا

گاه کردند. محوطه میدان نقش جهان آ
اعضای گروه در طول برنامه، ته سیگارهایی که در جای 
جای این بنای تاریخی ریخته شــده بــود را جمع آوری 
کردند که با استقبال بسیاری از گردشگران و شهروندان 
روبه رو شد.شاهمرادی و خلیلیان، دو نفر از زنان گروه 
با ارائه پوستر »جمع آوری درب های نوشابه« و »نه به 

کیسه پلاستیک« تک تک صاحبان مغازه های میدان 
را توجیه کردند.

جــذب ســه نیــروی فعــال و یــک پســر۱۰ ســاله در گروه 
و اســتقبال و توجــه شــهروندان از خصوصیــات ایــن 

برنامه بود.
وجود بناهای تاریخی در اصفهان و گســترش توریســت 
گــر این مــکان ها با  ها با هــم ارتبــاط تنگاتنگــی دارد و ا
مسائل توجه به محیط زیست عجین نشود، توریست 
هــا را از دســت می دهیــم. شــهروندان توجــه داشــته 
باشــند کــه ریختــن زبالــه در اینگونه مــکان ها نــه تنها 
 بــه محیــط زیســت، بلکه بــه اقتصــاد کشــور نیــز ضربه 

می زند.

 تامین اعتبارات 
ارزی و ریالی 

مورد نیاز جهت 
اجرای تعهدات 

بین المللی 
ایران در حوزه 

محیط زیست  در 
قالب بودجه های 

سنواتی

کشت گلخانه ای 
فرصت 

خوبی است 
برای دولت 

و کشاورزان 
که درآمد را 
افزایش و 

مصرف آب را 
کاهش دهند



ضمیمه پایداری

ضمیمه اجتماعی

راهنمای بازار

ضمیمه انگلیسی

ماهنامه گردشگری

ضمیمه محلات شهر اصفهان

روزنامه دوم اصفهان زیبا

ضمیمه رویدادهای نمایشگاهی

گروه رسانه ای اصفهان زیبا

ضمیمه فرهنگ و هنر

راهنمای گردشگری توریست

فصل نو

IsfahanTimes

گر رها شود، گاز مى گيرد. امام على عليه السلام مى فرمایند: زبان، درنده اى است كه ا

ج اقتصادی و عقيدتى و فرهنگى. ج و مر مقام معظم رهبری : نه با توقف در گذشته و سركوب نوآوری مى توان به جایی رسيد، نه با  رهاسازی و شالوده شکنى و هر

در سایت و کانال تلگرام اصفهان زیبا

گروه رسانه ای اصفهان زیبا
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ژانس عکس اصفهان زیبا آ

نامهچهره             دیروز 

بوم                    سایت

خوان

درباره مسجد ، همه کوتاهی می کنیم
كبری ، رییس مركز  محمدجواد حاج على ا
رسيدگى به امور مســاجد: درباره مسجد، 
همه ما کوتاهی می کنیــم. با توجه بــه ظرفیت های 
حیرت انگیزی که در خصوص 
مســجد وجــود دارد، هــر طور 
حساب کنیم، ما گرفتار یک 
غــــــفلت مــــضاعـــــفی درباره 
گر بتوانیم  مسجد هستیم. ا
از ظرفیت های خداساخته و 
خدانهــــاد تک نهــــــادی کــه 
خداوند آن را ســاخته است، بهره ببریم، تنها مکانی 
که بر اساس و با محوریت زیست مومنانه و موحدانه 
در جامعه شکل می گیرد، مسجد است. ابتکار بزرگ 
کرم)ص( مسجد است که زندگی بر مدار نماز  پیامبر ا

را تشریح کرده و در دسترس قرار می دهد. 

ادامه شهرزاد جذاب خواهد بود
على نصيریان، بازیگر: وقتی سریالی موفق 
می شود و توجهات را به خود جلب می کند، 
مردم و سازندگانش دوست دارند که سریال ادامه پیدا 
کند و بــه نظر من مانعــی وجود 
ندارد. قصه سریال »شهرزاد« از 
جایی شروع می شود و خاتمه 
پیدا می کند و قطعا ادامه این 
داســتان جذاب خواهد بود. 
ادامه ســاخت ایــن مجموعه 
چیــز عجیبی نیســت. مــن به 
حسن فتحی اطمینان کامل دارم و می دانم کارش را 

درست و دقیق انجام می دهد.

 ایســنا: از پل اصفهان تا 
گوشه های آن

  فــارس: برگــزاری اوليــن 
سمــــپوزیم ســـلول هــــــای 

بنيادی در كاشـــان

  تســنيم: ایجاد اشــتغال 
300 هــزار نفــری در فــولاد 

مباركه اصفهان

ریشه ها

وقـــــتی ریشه داشـــــته 
باشی ، وقتی ریشه ات 
ک باشد ، ممکن است  درون خا
لب پرتگاه بیایی، ولی ریشه هایت 

نگهت می دارند.
ریشــه همــان شــعور، تربیــت، 
شــخصیت، انســانیت واقعــی و 
شــرف اســت و ربطــی بــه پــول و 

تحصیلات ندارد. 

پرویز پرستویی

خبر اینستا 

@esfziba isfahanziba_
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كيفيت: سالم

هر دو هفته ، یک اختراع- تصویر، توماس آلوا  ادیسون ، 
ع معروف را نشــان می دهد. ادیســون که در کودکی   مختر
بــه خاطــر آنکــه اولیــای مدرســه او را دانش آمــوزی خنگ 
و خرابــکار  می دانســتند، از مدرســه اخــراج شــده بــود و در 
خانه زیر نظر مادرش آموزش می دیــد. از قضا یکی از نوابغ 

 زمــان خــود از آب درآمد؛ تــا جایی کــه مورخــان می گویند
 یک هــزار و  93 امتیــاز ثبــت اختــراع در آمریکا و یک هــزار و

 200 اختــراع ثبــت شــده در دیگــر کشــورها بــه نام اوســت. 
 این آمــار عجیــب یعنی تقریبــا در هــر دو  هفتــه یک بــار، او  
در خواست امتیاز حق ثبت یک اختراع را داشته است.  

نقش                         ماضی

سه شنبه 7 دی  1395 

    27  ربیع الاول  1438

سال یازدهم |  شماره 2822

16 صفحه، قیمت:1000تومان

روزنـــــامه سراسری مـــــردم نصـــــف جهـــــان
ISFAHAN-E-ZIBA
 Vol.11 | No.2822

TUESDAY. 27 DEC 2016

حرف مردم: 3000483088

| سـردبیر: مجتبـی شـاه مـرادی نـژاد  | مدیـر مسـوول: دکتـر مهـدی جمالـی  صاحـب امتیـاز: شـهرداری اصفهـان 
esfziba.newspaper@gmail.com  |  ک 95012041  |  چــاپ :رســانه برتــر اصفهان،میــدان امــام حســین علیــه الســام، خیابــان طالقانــی، مقابــل ارگ جهــان نمــا |    تلفــن: 32218182   |  فـــا کــس: 32219070   |    امــور آ گهــی هــا: 32229512  |    اشــترا

esfziba.newspaper@gmail.com


